
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

بهره برداری ازتقاطع غیرهمسطح ولیعصر)عج( تا شهریورماه

بازگشایی مسیر خیابان ارم درمحدوده حرم مطهر

فرمانده  جدید انتظامی استان قم مطرح کرد :

تحقق امنیت مردم پایه از 
اولویت های اصلی پلیس قم 
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واکنش  استاندار قم به درخواست بازگشایی اماکن مذهبی:

وضعیت کرونایی قم 
همچنان قرمز است 
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استاندار قم درواکنشی نسبت به درخواست جمعی از مردم برای بازگشایی اماکن مذهبی گفت: قم همچنان در وضعیت قرمز 
کرونایی قرار دارد.  " بهرام سرمست" در گفت وگویی بیان کرد: گاهی شهروندان می پرسند چرا باوجوداینکه مردم در قرنطینه های 

خانگی به سر برده و موازین بهداشتی را مراعات کرده اند همچنان وضعیت کرونایی استان قرمز است. وی اضافه کرد: مردم باید

فرمانده  جدید انتظامی استان قم گفت: تحقق امنیت مردم 
پایه و همچنین پاسخگو بودن به مطالبات مردم از اولویت های 
اصلی پلیس قم خواهد بود.   سردار سید محمود میرفیضی 

در مراسم تودیع و معارفه فرمانده نیروی انتظامی استان قم 
اظهارداشت: مقام معظم رهبری خدمت به قم را خدمت به 

آبروی نظام اسلامی" برشمردند، از اعتماد فرمانده ناجا که

عکس:محمد محسن زاده

امکان عادی سازی اوضاع نیست

بزم شبانه اراذل واوباش
 در قم متلاشی شد

ولادت باسعادت امام حسن مجتبی )ع(را تبریک می گوییم

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری با بیان اینکه شهر قم جزو 
پیشتازان تولید گیاهان زینتی است گفت : شهرداری قم با احداث گلخانه مرکزی 
در بوستان غدیر به تولید گل و گیاهان زینتی اقدام می کند. پیام جوادیان با اشاره 
به توجه ویژه شهرداری قم به کاشت درخت در حاشیه معابر، بیان داشت: نهضت 
درختکاری حاشیه معابر شهر قم که در توسعه فضای سبز شهری تأثیر بسیاری 

دارد و در برخی از مناطق شهر قم از جمله منطقه سه و هفت در حال انجام است.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به خطرجدی 
سیلاب های بالادست برای پردیسان گفت : اجرای کانال رینگ شهرک دانشگاهی 
در پردیسان یک ضرورت فوری برای جلوگیری از خطرات فاجعه آفرین برای این 
منطقه شهری محسوب می شود و مدیریت استان باید هرچه سریعتر برای این 

موضوع اقدام کند در غیر اینصورت عواقب جبران ناپذیری در پی خواهد داشت.
جلسه مدیریت بحران شهرداری منطقه هشت قم با حضور شهردار و معاونان

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم د:

شهر قم جزو پیشتازان تولید گیاهان زینتی است
مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم تاکید کرد:

خطر جدی سیلاب های بالادست برای پردیسان

88

 در نظر دارد تعدادی دیوار بتنی پیش ساخته) کار شده ( را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط 
کلی زیر به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید.

موضوع مزایده : فروش دیوار پیش ساخته بتنی به متراژ تقریبی 700 مترمربع .
 مشخصات موضوع مورد معامله : پانل به ابعاد طول 210 سانتی متر ، ارتفاع 20 سانتی متر و ضخامت 7 
سانتی متر و ستون به صورت H شکل به ابعاد 20 در 20 سانتی متر و ارتفاع پایه و فونداسیون آن 50 سانتی 

متر بوده و ارتفاع دیوار پیش ساخته پس از نصب پانل های بتنی 240 سانتی متر می باشد .
مبلغ پایه مزایده  برای هر متر مربع طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری : مبلغ 750/000 ریال .  

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده : به طور مقطوع مبلغ 30/000/000 ریال می باشد باید به صورت 
ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  
به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد 

تسلیم گردد.
-بهاء مزایده نقداً دریافت خواهد شد و هزینه آگهی ، جمع آوری و حمل دیوارها نیز بر عهده برنده می باشد.

دریافت اسناد و زمان بازدید :  از مورخ 99/02/20 لغایت 99/02/30 .به مدت ده روز کاری .
مهلت تحویل اسناد : تا پایان وقت اداری 99/02/31 می باشد .

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید رجایی میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری

سازمان میادین- امور قراردادها مراجعه نمایند ، تلفن 36641174 
محل تسلیم پاکتها : قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات 

شهری و امور اجتماعی – واحد حراست .   
حساب  شماره  به  بایست  مي  که  میباشد  ریال   500/000 مبلغ  مزایده  اسناد  خرید  هزینه   -
0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداري قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده 

غیرقابل استرداد می باشد(.
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک 
را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط 

می باشد.

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

آگهی عمومی مزایده نوبت دوم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: سال گذشته با پرداخت تسهیلات 
اشتغال ، پرداخت کمک های بلاعوض، معرفی به مراکز کاریابی و تشکیل 
گروه های همیار 7۶0 مورد فرصت شغلی برای مددجویان استان ایجاد 
و یا تثبیت شد.  مهدی پهلوانی درگفت و گویی افزود: تعهد تعریف شده 
برای بهزیستی استان در سال 9۸ ایجاد 75۶ مورد اشتغال در جامعه 
هدف بهزیستی بود که با تلاش های صورت گرفته و همکاری بانک های 
عامل این تعهد محقق شد. وی با اشاره به معرفی 52۶ مورد پرونده 
اشتغال مددجویی به بانک های عامل، ادامه داد: از این تعداد 374 مورد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با انتقاد از شلوغی خیابان ها و 
عدم توجه مردم به هشدارهای بهداشتی، گفت: وضعیت تجمع در 

برخی اغذیه فروشی و بستنی فروشی های قم نگران کننده است.
محمدرضا قدیر با بیان اینکه بیاییم به حقوق شهروندی احترام 
گذاشته و به همدیگر رحم کنیم، گفت: عدم رعایت فاصله گذاری 
در اغذیه و بستنی فروشی ها و نیز تجمعات اطراف آن نگران کننده 
است. وی افزود: در بازدید میدانی دو شب اخیر در سطح شهر 
احساس ناخوشایندی ایجاد می شود که انگار کرونا تمام شده است. 

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

ایجاد 760 فرصت شغلی برای 
مددجویان بهزیستی 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تجمع در برخی اغذیه فروشی ها 
نگران کننده است
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با دستور دادستانی قم و اقدام عوامل انتظامی:

22 نفر از اراذل و اوباش سابقه دار دستگیر شدند

تاریخ آگهی نوبت دوم:  99/02/20
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رئیس جمهور گفت: معادن کوچک و متوسط را به بورس ببریم تا مردم بتوانند 
سهام یک معدن را بخرند، این اتفاق هم باعث رونق و گشایش بازار بورس می شود 

و معادن زودتر می توانند فعال شوند.
از  برداری  بهره  آئین  در  پنجشنبه  روز  صبح  روحانی  حسن  حجت الاسلام 
طرح های ملی صنعت مس ایران که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، خطاب 
به وزیر صنعت معدن تجارت گفت: معادن کوچک و متوسط را به بورس وارد کنید 
مشخصات معادن را وارد کرده تا مردم سهام معادن و یا کل معدن را بخرند، آیا 
چنین برنامه ای دارید؟ در ادامه وزیر صنعت معدن و تجارت گفت: با وزارت اقتصاد 
در قالب واگذاری هلدینگ صنایع معدنی فعالیت می کنیم تا بخشی از سهام قابل 
واگذاری در این مرحله را واگذار نمائیم که به صورت کمی هدفگذاری شده است 
و این موضوع در هفته های آتی اعلام خواهد شد وی ادامه داد واگذاری پهنه ها و 
معادن که در دسته و زمین شناسی و شرکت ملی مس است نیز در دستور کار ما 
قرار دارد.  رئیس جمهور سپس خطاب به معاون وزیر صمت گفت: آیا معدن خام 
که ویژگی های آن مشخص شده است را در بورس قرار می دهید یا سهام صنایع 
معدنی را وارد می کنید؟ وی ادامه داد: پاسخ شما منفی است یعنی یا سهام یک 
شرکت یا یونیت یک صندوق را عرضه می کنید. بورس باید یک زمینه ای را فراهم 
کند تا زمین های بزرگ دولت و یا معادن کوچک و بزرگ دولتی در بورس عرضه 
شوند در این صورت بورس رونق یافته و معادن فعال می شوند. رئیس جمهور 
گفت: بورس باید زمینه زمینه واگذاری زمین های بزرگ دولت در بورس را فراهم 
کند، تا مردم بتوانند در بورس آنها را خریداری کنند. علاوه بر این باید معادن 
کوچک و بزرگ در بورس عرضه شود تا مردم بتوانند سهام معادن را در بورس 
خریداری کنند. وی ادامه داد: بحث هایی در مورد واگذاری معادن در گذشته 
وجود داشت که انشاالله امروز وجود ندارد، در گذشته هر کس در معادن حضور 
داشت، سهمی داشت و یک بخش هایی از معادن را در اختیار می گرفت و به اسم 
خود می کرد و سال ها این معادن بدون بهره برادری باقی می ماند. با تمهیداتی 
که اندیشیده می شود همه این موانع برداشته خواهد شد. روحانی اظهار داشت: 
مجتمعی که امروز در شهربابک افتتاح شد که افتتاح شد با ارتقا تکنولوژی میزان 
محصولش از 80 به 120 هزار تن افزایش یافته است به عبارت دیگر 50 درصد 
تولیدات آن افزایش خواهد یافت و از نظر محیط زیستی نیز این پروژه مهم خواهد 
بود. روحانی تاکید کرد: امروز روز بسیار خوبی برای مردم ایران را برای مردم عزیز 
استان کرمان و منطقه شهربابک خواهد بود. این معادن به صورت توسعه یافته و با 

تکنولوژی جدید افتتاح شده و توسعه پیدا می کنند.
در شرایط تحریم و شیوع کرونا راهی جز تولید نداریم

روحانی تاکید کرد: در سال جهش تولید شاهد حرکت بیشتر و سریع تری در 
تولید نسبت به سال های گذشته باشیم.  اینکه رهبری امسال بیشتر بر مساله 
تولید تاکید کردند این است که در شرایط تحریم و کرونا برای پیش رفتن کارها و 
تامین نیازمندی های مردم  راهی جز تولید نداریم و باید تولید را گسترش دهیم. 

هم برای تولید و صادارت و هم اشتغال که بسیار برای ما مهم است.
وی خاطرنشان کرد: معدن یکی از سرمایه های در اختیار دولت است که باید 
مورد بهره برداری قرار گیرد اگر جه بهره برداری ها آسان است چون مجوز برای 
معادن شن و ماسه یا آهک، گچ که پیچیدگی زیادی ندارد و بخش خصوصی 

می تواند به خوبی آن را اداره و محصول آن را در اختیار مردم قرار دهد.

روحانی افزود: اما برخی از معادن هستند که نیاز به سرمایه گذاری بیشتری 
دارند و دولت باید کمک کند. مخصوصاً اینکه دولت در زمینه اکتشاف بگوید که  

معادن در کجا هستند و با چه عیاری و در چه عمقی وجود دارد.
رییس جمهوری بیان داشت: بسیار خوشحال شدم که گفته شد که در بخش 
اکتشافات مینوک تلاش می شود معادنی که در عمق این منطقه وجود دارد 
شناسایی شود. ما هنوز در عمق زمین نرفتیم، و در سطح زمین از این معادن 
استفاده می کنید. باید به عمق یک تا سه کیلومتری برویم. البته در نفت و گاز 
به این اعماق رفتیم اگر نفت و گاز را جزو معادن معمولی قرار دهیم معمولًا آنها را 

معادن ویژه حساب می کنیم و در آنها به عمق های بسیار زیاد رفته ایم.
روحانی تصریح کرد: اما در بقیه معادن در بعضی از قسمت ها هنوز به عمق زیاد 
نرفته ایم و جایی که معدن بزرگ با عیار خوب هست به صرفه است که ما در عمق 

برویم و از آن معادن استفاده و بهره برداری کنیم.
خام فروشی در بخش معدن را متوقف کنیم

رییس جمهوری تاکید کرد: اصل اینکه خام فروشی را متوقف کنیم باید معادن 
ما برای ساختمان های خاص سفارش بگیرند اگر کسی می خواهد ساختمان 
بسازد اندازه گیریها انجام و برای معدن ارسال می شود در معدن سنگ را برای 
ساختمان مذکور آماده می کند و در نهایت این کار را باید بکنیم. بنابراین این هم 
مسئله مهمی است  که دولت باید اهتمام ورزد. وی گفت:  اگر معادن را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم آنها این کار را به راحتی می کنند. یعنی بخش دولت کلًا 
چابک نیست اصولًا دولت تشریفات زیادی دارد. دلیلش این است بخش دولتی ها 
8 صبح سر کار می آیند 4 بعد از ظهر می رود ولی بخش خصوصی 5 صبح تا 11 
شب کار می کند یعنی بخش خصوصی می تواند ما را فعال کند. روحانی گفت:  
امسال که سال جهش تولید یکی از پایه هایش معادن است که هم در اکتشاف 
هم واگذار کردن صحنه ها و پهنه های معدنی، هم فروش آنها و هم واگذار کردن به 
بخش خصوصی و هم جلوگیری از خروج خام فروشی حرکت خوبی داشته باشیم.
وی یادآور شد: سال سختی است ولی در سایه تلاش و کوشش، خداوند برکت 

و خیر را برای ما محقق می کند.

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مطرح کرد

زلزله تهران، هشداری به موقع برای 
تمرکززدایی فعالیت ها

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه »پایتخت، گنجایش این حجم 
از فعالیت های تجاری - اداری و سیاسی را ندارد« گفت: زلزله بامداد جمعه پایتخت 
»هشداری به موقع« برای تصمیم گیران کشور است تا بخشی از فعالیت ها را از تهران 

دور کنند. 
علی ابراهیمی با اشاره به زلزله بامداد جمعه تهران گفت: از گذشته هشدارهایی 
جدی در مورد زلزله تهران و تبعات سنگین آن مطرح شده بود. نوع بافت مسکونی 
تهران و تراکمی که به آن داده اند، اشکالات جدی دارد. اگر اتفاقی ناگوار در این شهر 
بیفتد، امدادرسانی به مردم تهران راحت نیست. این عضو کمیسیون کشاورزی، آب، 
منابع طبیعی و محیط زیست مجلس ادامه داد: تهران از نظر زیست محیطی هم 
اشکالات جدی دارد. انبوه سازی هایی بی رویه در غرب و شمال غرب تهران)اطراف 
دریاچه خلیج فارس( صورت گرفته که علاوه بر خطرات عمرانی، تنفس برای شهر را 
با مشکل مواجه کرده است. نماینده مردم شازند در مجلس با بیان اینکه »پایتخت، 
گنجایش این حجم از فعالیت های تجاری - اداری و سیاسی را ندارد« گفت: اگر به 
بیماری کرونا توجه کنیم، متوجه می شویم که یکی از مشکلات جدی این شهر حمل 
و نقل و ترافیک است. این بحران هم آلودگی زیادی ایجاد می کند و هم وقت زیادی 
می گیرد. شهروندان در شرایط عادی ساعت ها در خیابان گیر می کنند، در شرایط 
بحرانی همه چیز قفل می شود. سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس، زلزله بامداد 
جمعه پایتخت را »هشدار به موقع« دانست و گفت: این هشدار به تصمیم گیران ارشد 
کشور می گوید که باید بخشی از فعالیت ها را از تهران دور کنند. آنها باید روی مجوزهایی 
که برای ساخت و ساز می دهند، تجدید نظر جدی کنند. نباید به موضوع ساخت و 
سازها نگاه درآمدزایی وجود داشته باشد. پس هر کجا که ظرفیت ارتفاع سازی ندارد، 
مجوز صادر نشود.  وی افزود: بحران زمین لرزه تهران به هیچ عنوان راه حل مقطعی 
و کوتاه مدت ندارد. واقعه ای که برای یکی از ساختمان های بزرگ تهران یعنی پلاسکو 
افتاد، سرنوشت نزدیک به هزار واحد تجاری را تهدید کرد. چه اصراری وجود دارد 
که دوباره همه این واحدها را همان جا متمرکز کنیم. مالکیت این سازمان با بنیاد 
مستضعفان بود و مدعی خصوصی نداشت. پس مالک می توانست این حجم از فعالیت  
را به بخش های مختلف تهران سرشکن کند. ابراهیمی در پایان سخنان خود گفت: ما 
باید یک تجدید نظر جدی کنیم و متوجه باشیم که تمرکز فعالیت های اداری - تجاری، 

اقتصادی و سیاسی در یک نقطه همیشه این مشکلات را در پی خواهد داشت.
 

رئیس سازمان مدیریت بحران:

زلزله بامداد جمعه یک کشته و ۳۳ مصدوم 
بجای گذاشت

 رئیس سازمان مدیریت بحران گفت: بر اثر وقوع زلزله بامداد جمعه شب در منطقه 
دماوند و تهران و حاشیه برخی از شهرهای در مسیر گسل این زلزله، یک پیرمرد 60 
ساله بر اثر فرار از منزل و آسیب دیدن سر وی، جان خود را از دست داد و 33 نفر نیز 

مصدوم و روانه بیمارستان شدند. 
اسماعیل نجار با بیان اینکه از این تعداد به اضافه فرد جانباخته در مجموع 19 نفر 
مربوط به منطقه دماوند و 15 نفر نیز مربوط به تهران هستند، افزود: براساس آخرین 
آمار و اطلاعات موجود از تعداد 15 نفر تهران تاکنون 11 نفر به صورت سرپایی درمان 
شدند و چهار نفر مابقی هم اکنون در بیمارستان تحت درمان هستند.  وی با تاکید بر 
اینکه کاهش آسیب های جانی و مالی در چنین حوادثی تنها با جدی گرفتن موضوع 
پیشگیری در قالب ساخت و سازهای اصولی و فنی امکان پذیر خواهد بود، تصریح 
کرد: تا هر زمانی که این اصل به صورت دقیق و جدی اجرایی نشود، نباید منتظر 
کاهش آثار چنین حوادثی بود.  رییس سازمان مدیریت بحران اظهار داشت: در اینگونه 
حوادث بیشترین ضرر و زیان جانی و مالی شامل کسانی خواهد شد که در زمان ساخت 
مکان های خود را بدون توجه به هشدارهای سازمان های مربوطه و به دور از چشم 
مسئولان امر اقدام به ساخت و سازهای غیرقانونی همانند ساخت ویلاهای مسکونی در 
حاشیه رودخانه ها می کنند.  نجار با بیان اینکه هم اکنون نیروهای امداد گر در مناطق 
مربوطه حضور دارند و اوضاع تحت کنترل است، گفت: با توجه به نظریه کارشناسان 
و تجارب به دست آمده از زلزله های مختلف کشور جای نگرانی خاصی وجود ندارد و 
مردم نگران نباشند.  سرپرست فرمانداری شهرستان دماوند بامداد امروز از آماده باش 
ستاد مدیریت بحران شهرستان دماوند خبر داد و گفت: بر اثر این زلزله تاکنون خسارت 
جانی ناشی از تخریب گزارش نشده است.  مهدی حیدری اظهار داشت: در پی وقوع 
زلزله ای به بزرگی 2.9 ریشتر در ساعت 23:00  جمعه شب گذشته و 5.1 ریشتری 
در ساعت 37 دقیقه بامداددیروز موجب شد تا تمامی عوامل ستاد مدیریت بحران 
شهرستان به حالت آماده باش کامل قرار گیرند.  وی افزود: هم اکنون عوامل جمعیت 
هلال احمر، امدادی و اورژانس و دیگر عوامل با حضور در پایگاه های خود در حالت 

آماده باش کامل قرار دارند و تمامی مناطق روستایی و شهری تحت کنترل است. 
  

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور
 به ۶۵۴۱ نفر رسید

تاکنون  کرد:  اعلام  بهداشت  وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  رییس   
104691 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 55 نفر در 24 

ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به 6541 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز جمعه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز  -19 اردیبهشت ماه- و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی 1556 بیمار جدید مبتلا به کرونا در کشور شناسایی شد و مجموع بیماران 
کووید 19 در کشور به 104691 نفر رسید.  رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 55 بیمار مبتلا به کرونا 

جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 6541 نفر رسید.
جهانپور گفت: خوشبختانه تاکنون 83837 نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص 
شده اند. همچنین 2711 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این 
بیماری تحت مراقبت قرار دارند. وی اظهار کرد: تاکنون 558 هزار و 899 آزمایش 
تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است. سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت 
بهداشت بیان کرد: بیماریابی کرونا در کشور روز به روز در حال فعال تر شدن است. 
اگر امروز 1556 مورد جدید مبتلا به ویروس کرونا شناسایی شده، دو سوم آن مربوط 
به موارد سرپایی و افراد در تماس نزدیک با بیماران بود. موارد شناسایی شده جدید 
بیشتر از گذشته بوده و حتی افراد بدون علامت نیز امکان شناسایی و تست پیدا کردند.
جهانپور گفت: فقط 440 مورد از موارد شناسایی شده جدید شامل بستری در 
بیمارستان بودند. روند فوت ناشی از این بیماری به نسبت کاهشی است. روند ابتلای 
جدید هم به جز استان خوزستان، به نسبت کاهشی است. با این حال همچنان 

توصیه های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی پابرجاست.
  

مسعود پزشکیان: 

دهک های پایین فاقد سهام عدالت 
شناسایی شوند

 نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی گفت: وزارت کار برای افرادی از دهک های 
پایین جامعه که نتوانسته اند سهام عدالت دریافت کنند، فایل جداگانه ای باز کرده، آنها 

را شناسایی و تلاش کند تا به طریقی به این افراد کمک کند. 
مسعود پزشکیان روز چهارشنبه با اشاره به اینکه برخی از دهک های پایین جامعه 
نتوانسته اند سهام عدالت دریافت کنند، اظهارداشت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
باید برای افرادی از دهک های پایین جامعه که نتوانسته اند سهام عدالت دریافت کنند، 
یک فایل جداگانه ای باز کرده آنها را شناسایی و تلاش کند تا به طریقی به این افراد 
کمک کند. نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه روندی که دولت در 
بحث آزادسازی سهام عدالت آغاز کرده قابل قدرادانی است، افزود: دولت پیش از این 
سودهایی را در ازای سهام عدالت پرداخت می کرد و اکنون هم با آزادسازی این سهام، 
مدیریت آن را به مردم واگذار می کند که بسیار اقدام خوبی است. پزشکیان بیان کرد: 
دولت باید برای آن عده ای که به هر دلیل نتوانسته اند ثبت نام کنند، راه حل جدیدی 
بیاندیشد. وی ادامه داد: سهامی که در گذشته به افراد داده شده را نمی توان اکنون به 
اشخاصی که نتوانسته اند سهام عدالت دریافت کنند، ارائه کرد.  نایب رییس اول مجلس 
با بیان اینکه در فرصت باقی مانده از دور دهم مجلس بعید است بتوان اقدامی در جهت 
سهامدار شدن اقشار پایین جامعه انجام داد، عنوان کرد: در دور بعدی مجلس شورای 

اسلامی می توان فکری برای این افراد کرد تا به طریقی از سهام عدالت بهره مند شوند.

کرونا و سبک های زندگی 
در حال تغییر

 با شیوع ویروس کرونا ناخواسته وارد سبک جدیدی 
از زندگی شده ایم که در آن نامشخص بودن زمان پایان 
بحران بر وضعیت روحی و روانی افراد تأثیرهای خاصی 

گذاشته که ضرورت مدیریت فردی و اجتماعی ویژه ای را می طلبد.  بشر امروز با یک 
پدیده مبهم و پیچیده و چند رشته ای بنام ویروس کرونا یا )کووید 19( مواجه شده 
که یک بحران جهانی حاد ایجاد کرده و بیش از 208 کشور جهان را مشغول خودش 
کرده است؛ اپیدمی ای که از ووهان چین با سرعت بالا راهی جهان گردید. مهمانِ شوم 
ناخوانده ای که بدون دعوت وارد فضای سرسبز و چهارفصل و سرزمین عزیزمان ایران 

اسلامی شد و روال عادی زندگی مردمان این مرزوبوم را با بحران مواجهه کرده است.
گمانه زنی های وجود دارد مبنی بر وجود بیو تروریسم قرن 21 که می توان گفت با 
نظام برنامه ریزی شده خاص در جهت نیل به اهداف مشخص وارد چرخه انسانی شده و 
امروزه تبدیل به یک بحران بشری و جهانی است. فارغ از بیوتروریستی بودن، کوید 19 
توانست کل جهان را تحت تأثیرات خودش در ابعاد مختلف زیستی – روانی – اجتماعی 

– اقتصادی – فرهنگی و حتی مدیریت قرار دهد.
ویروس کرونا طوری لرزه بر اندام جهان انداخته که نگاه ها به سمت وسوی جنگ 
بیولوژیکی تمام عیار خیره شده است. هدف بیوتروریسم برنامه ریزی شده  کاهش 

جمعیت و آسیب زدن به چرخه اقتصادی جهانی است.
آنچه وجود این ویروس را بیشتر قابل توجه  می کند وسواس و استرس افراد خاص 
است که شاید بنابر تنوع اطلاعات و پیچیدگی موضوع و مهم تر از همه نقطه نظرات 
افراد صاحب نظر در رسانه ها – برنامه های تلویزیونی – و فضای مجازی و اینترنتی و 
ردوبدل کردن کلیپ هایی در فضای مجازی باشد که حاصل از یک تشویش خاطر و 
نگرانی و به هم ریختگی اعصاب و روان است. جای شک نیست و قطعاً یکی از اهداف 
طرح برنامه این بحران جهانی جنگ روانی بوده و هست. هرچند نباید غافل شد که 
جنگ اقتصادی دو کشور متهم به تولید این ویروس از یک سال پیش به اوج خود 
رسید تا جایی که در اوایل شیوع این ویروس، اقتصاد کشور چین دومین قدرت بزرگ 
اقتصادی به شدت آسیب دید و حتی به حالت فلجی کشید. از طرفی دیگر: ساخت 
ویروس )H.I.V( یا همان ایدز در آمریکا نگاه محققین و جامعه علم پزشکی و حتی علوم 

سیاسی و اجتماعی را به سمت وسوی این مولد منفی سوق می دهد.
یا نگاه دیگر که دولت آمریکا را از این قاعده مستثنا می داند، که شیوع سریع و 
آمار بالای مبتلایان و فوت شدگان در این کشور است چون جای سؤال است که اگر 
دست ساز بودن ویروس کرونا توسط آمریکا بود فقط باید هم زمان واکسن یا داروی آن نیز 
ساخته می شد. سیاست حذف افراد ضعیف و ناتوان – معلولین جسمی و عقب ماندگان 
ذهنی از سال ها پیش از برنامه های سیاستمداران جهان پیشرفته بوده ازجمله آمریکا 
– انگلیس – آلمان. و کنترل نسل یهود در دهه 1940 توسط هیتلر بعد از جنگ جهانی 
دوم یکی از بارزترین جنایات است. هرچی که هست این ویروس منحوس ناخواسته ما 
را وارد یک سبک جدید از زندگی کرده است طوری که می توانیم بگویم زندگی کرونایی 
و می طلبد که یک تغییر کاملًا محسوس در زندگی به وجود بیاوریم. این سبک و شیوه 
زندگی که در اواخر بهمن شروع شده است و شاید تا مدت ها تابع پروتکل های بهداشتی 
برای پیشگیری از این بیماری باشیم همواره در حال تغییر است. هرروز با یک سفارش 
جدید از کانال های مختلف مواجه می شویم و هر روز تجویز جدیدی برای درمان از 
فضای مجازی می خوانیم. اگر درگذشته ماندن در خانه به نوعی سخت به نظر می رسید 

اما امروزه برای پیشگیری از شیوع بیماری چاره ای جز ماندن در خانه نیست.
پیامدهای شرایط کرونایی عبارت است از تعطیلی مشاغل سنتی بنا به ضرورت امر 
در جهت سلامتی افراد ازیک طرف و بروز مشکلات خانوادگی و  ترس از ابتلا به کرونا 
و قرنطینه ماندن قشر محصل – دانشجو در منزل و آشفتگی و اختلال زمان در تفریح و 
مطالعه و غیره از طرف دیگر. بعلاوه، تعطیلی مراکز سینمایی – تئاتر و مراکز تفریحی 
و همچنین تعطیلی سمینارهای آموزشی و... همه و همه دست به دست هم دادند تا 
سکوت را به خانواده ها حاکم کنند. نامشخص بودن زمان خاتمه این ویروس مُهلِک که 
خود باعث استرس و ترس و افسردگی است نیز تلنگری است به ما انسان ها که اوّل باید 

توکل به خداوند بزرگ کرد.
از کرونا را می توان به گونه ای مدیریت کرد. اضطراب یک واکنش  استرس ناشی 
طبیعی به شرایط سخت و تهدیدآمیز است و استرس مواجه شدن با این شرایط  رعایت 

اصول زیر را ضروری می کند.
1- بهداشت را رعایت کنیم.

2- به دنبال اطلاعات و آمار و ارقام لحظه به لحظه نباشیم چون دریچه ذهن بعضی ها 
پر از افکار منفی است.

3- مکان های خلوت خصوصاً دامنه ها را جهت پیاده روی انتخاب کنید.
4- نگرانی هایتان را با افراد مثبت نگر در میان بگذارید.

5- خود این استرس و اضطراب را باید برایش زندگی و قانون تعریف کنیم و به راحتی 
اسیر یک تفکر منفی نشویم. اگر مانتوانیم بر هیجانات منفی غلبه کنیم سیستم ایمنی 

بدن را دچار چالش می کنیم.
6- ایدئولوژی خودتان را در جهت سرود و نشاط و شادی همراه کنید.

از مراکز  امکانات لازم در جهت مراقبت  نبود  و  گاهی چالش ها و مشکلات حاد 
سالمندان – معلولان و افراد آسیب پذیر جامعه خصوصاً افراد مسن به وجود می آید که 

غیرمترقبه طبیعی به نظر می رسد و باید در پی چاره باشیم.
آمیختن ساعت های کاری – استراحت و بر هم خوردن ساعت فیزیولوژی بدن یکی 
از پیامدهای جسمی شیوع این بیماری در جامعه است که باید با مدیریت زمان از آن 

پرهیز کنیم.
نبود بستر مناسب  در تدوین برنامه های نرم افزاری – فضای مجازی جهت آموزش 
مجازی و نبود امکانات برای دانش آموزان مناطق محروم و عدم دسترسی اینترنتی 
باید برای آن چاره ای  – گوش های لمسی و... نظام آموزشی را مختل کرده است؛ 

اندیشید.
دستورالعمل های  باید  است،  مشخص  بسترسازی  فاقد  دورکاری  فرهنگ   -7

مشخصی منتناسب با هر اداره برای آن تهیه شود.
جنگ روانی قابل کتمان نیست و شیوع بیماری های روانی و تشدید بیماران روانی 
با اختلالات بیماری های روانی و کرونا قابل تأمل است. وسواس – اضطراب – افسردگی 
– خودبیمارانگاری – بیکاری – کاهش تعاملات اجتماعی – بروز اختلافات خانوادگی و 
لجبازی کودکان و گاهی سالخوردگان دور از انتظار نیست. اما اگر به آیه 4 سوره طارق 
بسنده کنیم کفایت است که در هر مشکل باید روح بزرگی و صلابت در جامعه بدمد، 
همدوش و همراه نظام روزهای سخت و هجران و دوری از همدیگر را به امید وصال 

سپری کنیم و هر دم به امید روزهای زیباب بدون کرونا باشیم.
                                                                                                                کارشناس حوزه شهری

قدر زندگی کردن را بدانیم 
با ما  سال 96 که تهران زلزله آمد، همه گفتند خدا 
چه مشکلی داری؟ گرانی ها و آلودگی هوا کم بود حالا 
با زمین لرزه به رقص مان در می آوری؟ اگر یادتان باشد 

آلودگی هوا خفه مان کرده بود. 
حالا که سال 99 است، تهران دوباره لرزید. حالا به جزءگرانی، کرونا هم هست. 

ملقمه ای است از مشکلات ریز و درشت.
مردم سال 96 بدون استرس به خیابان آمدند و شب نشینی کردند اما  جمعه شب 
نگران بیرون آمدن از خانه بودند چون می دانستند کرونا پشت در است. در را ببندی از 

ترس زلزله به خود می لرزی، در را باز کنی کرونا در آغوشت می گیرد. 
می بینید، همیشه اتفاق های بد منتظر ما هستند. مثلا فکر می کنم در آینده به جز 

زلزله، کرونا و گرانی باید منتظر گودزیلا یا چیزی شبیه به آن باشیم.
همه این اتفاق های بد نشان می دهد که نباید این دنیا را آنقدر جدی گرفت. دنیایی 
که به خاطر کرونایش در خانه بمانی و به خاطر زلزله اش از خانه بیرون بروی، ارزش 

آنچنانی ندارد.
در کرونا قید دیدارها و آدم ها را زدیم و زندگی مان شد مجازی. دیگر خبری از دست 
دادن، بغل کردن و قدم زدن در خیابان نبود و نیست.  در زلزله هم قید مال و اموال مان را 
زدیم. اموالی که سال های برای بدست آوردنش زحمت کشیدیم اما با یک لرزش زمین 

همه آنها را گذاشتیم و جان مان را برداشتیم و به خیابان پناه بردیم. 
نباید این روزها را فراموش کنیم. روزهای تلخ. تمام این اتفاقات تلخ به زبان ساده به 
ما می گوید با هم مهربان باشیم، سخت نگیریم، پول و مال دنیا را جدی نگیریم و از 
زندگی لذت ببریم. خیلی از ما حتی وقت لبخند زدن هم نداریم، آنقدر که خود را درگیر 

حواشی زندگی کرده ایم. 
سه ماهی است که به خاطر کرونا عجیب دلمان برای زندگی کردن و رابطه با آدم ها 

تنگ شده است پس قدر زندگی کردن را بدانیم؛ همین.

روحانی در آیین بهره برداری طرح های صنعت مس: 

سهام معادن کوچک و متوسط در بورس عرضه شوند
مرتضی بخشی*

اخبار

مصطفی داننده*

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاح قانون 
به  مجلس  این  سوخته  فرصت های  از  یکی  انتخابات 
همین  چوب  مجلس  این  نتیجه  در  می آید؛  حساب 
موضوع را هم خورد.  علی صوفی در پاسخ به این پرسش 
که پیشنهاد شما در یک ماه باقیمانده مجلس تصویب چه 
قانون یا قوانینی است؟ اظهار کرد: مجلس دیگر برای 
تصویب قانون جدید، مجالی ندارد. زمانی باقی نمانده که 
ابتکار عمل تصویب قوانین را به دست بگیرد. باید منتظر 
تشکیل مجلس جدید بود. دیگر به نظر من از این مجلس 
نمایندگان  به  خطاب  وی  داشت.  انتظاری  توان  نمی 
مجلس یازدهم گفت: نمایندگان مجلس یازدهم طبعا 
باید به عنوان نماینده مردم ظاهر شوند. نگرانی ما این 

است که این نمایندگان کاری به مطالبات مردم نداشته 
باشند و برای حفظ موقعیت و جایگاه و تضمین تایید 
صلاحیت های آینده تمام نگاه شان به حاکمیت باشد و 
مردم را فراموش کنند. دبیرکل حزب پیشروی اصلاحات 
ادامه داد: بهترین توصیه ای که به این نمایندگان می توانم 
بکنم این است که به سوگندی که در ابتدای کار مجلس 
که  وظایفی  به  باشند.  داشته  توجه  همواره  می خورند 
دارند توجه کنند. صدای مردم باشند و سعی کنند در این 
شرایط رضایت آنان را جلب کنند. در انتخابات گذشته 
این نارضایتی خود را نشان داد، سطح رای این نمایندگان 
نسبت به نمایندگان گذشته پایین تر است. وی ادامه داد: 
لازم است نگاه  نمایندگان مجلس بیشتر اقتصادی باشد 

نگاهش  این است که مجلس  نگرانی من  تا سیاسی. 
سیاسی باشد و از مجلس به عنوان ابزار سیاسی برای 
تحکیم موقعیت شان استفاده کنند و نهادهای انتخاباتی 
را کم رنگ کنند. توصیه ام این است که نمایندگان آتی 
مستقیما به جلب رضایت مردم بپردازند. صوفی تاکید کرد 
که اگر نمایندگان مجلس یازددهم به فکر تقویت امینت 
ملی هستند باید مستقیما نگاهشان به حل مشکل مردم 
باشد. وی همچنین در ارتباط با فرصت هایی که مجلس 
دهم از دست داد، نیز گفت: اصلاح قانون انتخابات که 
آقای وزیر کشور هم به تازگی از عدم تصویب آن گله کرد 
یکی از فرصت های سوخته این مجلس به حساب می آید؛ 

در نتیجه این مجلس چوب همین موضوع را هم خورد.

علی صوفی: 

مجلس دهم فرصت های زیادی را از دست داد

کشور  سراسر  استانداران  همایش  در  کشور  وزیر   
تاکید کرد: کشور امروز در شرایط ویژه ای قرار دارد و 
باید همکاری و تعامل را مبنای رفتارها و سیاستگذاری 
ها قرار دهیم تا بتوانیم باری از روی دوش مردم برداریم. 
دو  همایش  پایان  فضلی«در  رحمانی  »عبدالرضا 
روزه استانداران در وزارت کشور گفت: وزارت کشور 
به عنوان یک وزارتخانه حاکمیتی، مسوولیتی فراتر 
از تکالیف اصلی اش دارد و باید با هماهنگی با سایر 
دادن  قرار  اولویت  و  کشور  در  حاکمیتی  نهادهای 
رضایت مردم که بیشتر در بعد نیازهای معیشتی مطرح 

است، منشا تحول و آبادانی در کشور باشیم.
اجرای  در  استانداران  تلاش  از  قدردانی  با  وی 
برنامه های دولت و رسیدگی به مسایل و مشکلات 
مردم به نقش مؤثر آنان در اجرای تصمیمات گفت: 
وزارت کشور همراه با نهادهای تابعه، مسوول اجرای 
این  و  است  کشوری  کلان  های  سیاستگذاری 
نقش  کشور،  جای  جای  در  که  هستند  استانداران 

هماهنگی و اجرای تصمیمات قوا را برعهده دارند.
وزیر کشور با اشاره به اقدامات استانداران در سال 

گذشته گفت: با وجود آنکه شرایط بسیار سختی بود 
و از نظر فضای کلی در تحریم قرار داشتیم و دچار 
مشکلات جدی بودیم اما با مجموعه اقداماتی که در 
سال 98 داشتیم، استانداران و فرمانداران برای رفع 
مشکلات تلاش کردند. رییس شورای امنیت کشور 
در این زمینه به مساله افزایش قیمت بنزین و حوادث 
بعدی در آبان سال گذشته اشاره کرد و گفت: بحث 
تغییر قیمت بنزین، یک رویداد بزرگ بود. همه مراحل 
باره این موضوع  تصمیم سازی و تصمیم گیری در 
در حوزه نظام و حاکمیت اتفاق افتاد و اجرای همه 
ابعاد آن نیز با نظارت کامل در سلسله مراتب نظام 
این موضوع،  افزود: در  انجام شد. وی  و حاکمیت، 
دستگاه های مختلف در چارچوب وظایف و مسوولیت 
هایی که داشتند، وظیفه خود را خوب انجام دادند، 
ولی با این وجود، آنچه رخ داد، برای همه ما حادثه غم 
انگیزی بود از این جهت که دشمنان از آن سوءاستفاده 
کردند و با تحریکاتی که انجام شد، اتفاقاتی افتاد که 
خواست هیچ کس نبود. رحمانی فضلی در ادامه به 
روند اجرای تصمیمات در کشور اشاره کرد و گفت: 

هر تصمیمی که در دولت، مجلس یا قوه قضاییه برای 
اجرا در مناطق مختلف کشور گرفته می شود، اجرای 
اجرایی،  نقش  آنها  و  است  استانداران  عهده  بر  آن 
هماهنگی، همکاری و هم افزایی تلاشها را بر دوش 
به  هایش  صحبت  ادامه  در  فضلی  رحمانی  دارند. 
نقش ویژه استانداران در مدیریت بیماری کرونا اشاره 
کرد و گفت: استانداران دوشادوش وزارت بهداشت، 
بیشترین نقش را در مدیریت این بیماری داشته اند 
به گونه ای که اگر آنها در کنار روسای علوم پزشکی 
بخوبی  کارها  گرفتند،  نمی  قرار  درمانی  کارکنان  و 
پیش نمی رفت. رییس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات 
اقتصادی کشور در بخش دیگری از سخنانش به روند 
صعودی بورس در ماه های اخیر اشاره کرد و خواستار 
توجه جامع و پیشگیرانه به ابعاد مختلف این عرصه 
شد. رحمانی فضلی افزود: در آینده 50 میلیون سهام 
عدالت می تواند وارد بورس شود. باید در این اوضاع 
و احوال مراقب واسطه گری و دلالی باشیم و اجازه 
ندهیم این سهام در استان ها تحت تاثیر جریان های 

واسطه گری قرار گیرد و از مسیر خود منحرف شود.

وزیر کشور: 
همکاری و تعامل نیاز امروز کشور است

منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم گفت: صدای همه باید در مجلس شنیده شود. 
اما جریان های سیاسی باید بدانند هر چه از آرمان های انقلاب و مردم فاصله بیشتری 
بگیرند شانس کمتری برای پیروزی خواهند داشت.  محمدباقر قالیباف طی سخنانی در 
جمع فعالان اجتماعی و جهادی اسلامشهر، اظهار کرد: انتخابات اخیر نشان داد مردم با 
انقلاب و نه افراد و جریان ها عهد اخوت بسته اند. مردم از انقلاب و آرمان های آن خسته 
نشده اند بلکه از وعده های عمل نشده و بی عملی خسته شده اند و در انتخابات به آن 
نه گفتند. وی افزود: برخی ها هم که رای ندادند از عملکرد کسانی که به آنها رای داده 
بودند ناراضی بودند مخصوصا در تهران. البته مجلس نمایندۀ آنهایی هم که رای نداده اند 
هست. مجلس مال همه است. صدای همه باید در مجلس شنیده شود. اما جریان های 
سیاسی باید بدانند هر چه از آرمان های انقلاب و در راس آنها مردم  فاصله بیشتری بگیرند 
شانس کمتری برای پیروزی خواهند داشت. قالیباف با بیان اینکه البته اشکالاتی هم 
وجود دارد که در گام دوم انقلاب باید این اشکالات بر طرف شود، اظهار کرد: ما باید از 
تجربه چهل سال گذشته در جبران صعف ها کمک بگیریم و البته جبران این ضعف ها 
منوط به ورود نیرو های جوان تر و با انگیزه تر به مجلس بود که این امر تا حد زیادی در 
انتخابات اسفندماه محقق شد. منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم تاکید کرد: در این 
مدتی که با تعداد زیادی از نمایندگان منتخب جلسه داشتم دیدم که واقعا برای کار کردن 
انگیزه و برنامه دارند. این اتفاق مهمی برای انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی است. در 
انقلاب هم جوان ها نقش اصلی را داشتند و اکنون زمان آن است که جوانان با تکیه و ایمان 

به آرمان های انقلاب اسلامی نهادهای بر آمده از جمهوری اسلامی نظیر مجلس شورای 
اسلامی را جانی تازه بخشند و هر چه بیشتر در مسیر آرمان های انقلاب قرار دهند. وی 
با بیان اینکه بزرگترین آرمان انقلاب، رسیدگی به محرومین است، گفت: هرگاه جمهوری 
اسلامی این آرمان را نادیده بگیرد از انقلاب اسلامی فاصله گرفته است. هیچ جایگزینی 
برای این آرمان وجود ندارد. هیچ کس و هیچ جریانی بدون خدمت به مردم موفق نخواهد 
شد. اگر به هر بهانه ای مردم را نادیده بگیرد و از اداره امور کشور کنار بگذارد موفق نخواهد 
شد. قالیباف با بیان اینکه اگر مردم ناراضی باشند یعنی عملکرد مسئولین ضعیف بوده 
است، گفت:  مردم انقلاب را دوست دارند و در انتخابات اسفندماه باز هم این را اثبات 
کردند اما آنهایی را که به مردم خدمت نمی کنند دوست ندارند. به آنهایی که آرمان های 
انقلاب و خدمت به مردم را عوام زدگی و عقب ماندگی می دانند رأی ندادند. درس بزرگ 
انتخابات اخیر برای ما این بود. وی با بیان اینکه جریان انقلابی در سایۀ وحدت و عقلانیت 
پیروز شد، اظهار کرد: وحدتی در جریان انقلابی ایجاد شد و همه زیر یک چتر جمع 
شدند. اختلافات جزئی را بخاطر مردم و انقلاب کنار گذاشتند. برخی ها حتی در داخل 
جبهۀ انقلاب امید چندانی به وحدت مخصوصاً در تهران نداشتند اما دیدیم که وقتی پای 
آرمان بزرگی به نام خدمت به مردم در میان باشد وحدت شدنی و ممکن است. قالیباف 
ادامه داد: ما به عنوان منتخبان مردم باید قدر این اعتماد را بدانیم. اگر به مردم خدمت 
کنیم آنها هم قدرشناسی خواهند کرد. پیام  مردم به ما روشن و صریح بود گفتند وحدت 
کنید و آرمان های انقلاب را در اولویت قرار دهید تا ما هم با رای دادن از شما حمایت کنیم.

قالیباف:

 صدای همۀ مردم باید در مجلس شنیده شود
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مراقبت از کلیه ها در روزه داری

۶نشانه کمبود ویتامین D در بدن

ویتامین D به بدن در جذب کلسیم کمک می کند که برای تقویت رشد استخوان 
ها ضروری است. کمبود این ویتامین می تواند بر سلامت کلی انسان تاثیرگذار باشد. 
کمبود ویتامین Dمی تواند پیامدهای منفی بسیاری برای سلامت انسان داشته 
باشد. یک رژیم غذایی متعادل که مقدار درست از ویتامین ها، مواد معدنی، چربی 
های ضروری، انرژی، و پروتئین را در اختیار بدن قرار می دهد، نقشی کلیدی در حفظ 
سلامت انسان ایفا می کند. به نقل از "باکس راکس کمبود هر یک از این مواد مغذی 
می تواند اثری منفی بر کیفیت زندگی انسان داشته باشد. این مواد مغذی چگونگی 
رشد و عملکرد بدن را تنظیم می کنند. ویتامین D یکی از مواد مغذی کلیدی برای 
حفظ سلامت بدن انسان محسوب می شود. ویتامین D به بدن در جذب کلسیم 
کمک می کند که برای تقویت رشد استخوان ها ضروری است. کمبود این ویتامین 
می تواند بر سلامت کلی انسان تاثیرگذار باشد. سطح کمتر از 20 نانوگرم در میلی 
لیتر نشان دهنده کمبود ویتامین D است. در ادامه با برخی نشانه ها و علائم کمبود 

این ماده مغذی بیشتر آشنا می شویم.
بیمار شدن مکرر 

سیستم ایمنی بدن از شما در برابر عوامل بیماری زا، مانند باکتری ها و ویروس ها، 
محافظت می کند. ویتامین D با سلول های سازنده سیستم ایمنی در تعامل است. 
زمانی که بدن با کمبود این ماده مغذی مواجه است، اثر منفی بر سیستم ایمنی 
گذاشته و شما را هرچه بیشتر مستعد ابتلا به بیماری هایی مانند سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا، آلرژی ها، آسم، و اگزما می سازد. اینها تنها بخش کوچکی از مواردی هستند 
که به واسطه بروز مشکلات در عملکرد سیستم ایمنی بدن انسان می توانند شکل 

بگیرند.
خستگی مداوم 

خستگی می تواند بر تقریبا تمام جنبه های زندگی انسان تاثیرگذار باشد. برخی 
 D و خستگی در زنان را نشان می دهند. ویتامین D مطالعات ارتباط بین کمبود ویتامین
سطوح انرژی را افزایش می دهد و شما را برای مدت زمان طولانی تر فعال نگه می دارد. 
از این رو، اگر در میانه های روز با احساس خستگی شدید مواجه می شوید، بررسی 

سطوح ویتامین D بدن یکی از گزینه هایی است که می توانید مد نظر قرار دهید.
افت سلامت استخوان ها 

 D سلامت ضعیف استخوان ها یکی دیگر از نشانه های سطوح پایین ویتامین
در بدن است. مقدار مناسب ویتامین D در رژیم غذایی شما به بدن در ساخت و 
حفظ استخوان ها کمک می کند. کمبود کلسیم و ویتامین D می تواند آسیب های 
استخوانی را افزایش داده و موجب کمردرد شود. ضعف سلامت استخوانی خطر 
شکستگی ها و آسیب دیدگی های دیگر را افزایش می دهد. از این رو، به دریافت 

مقادیر کافی ویتامین D برای ساخت استخوان ها و عضلاتی سالم نیاز دارید.
ریزش مو 

شکستگی و ریزش مو معمولا به استرس نسبت داده می شوند. با این وجود، عوامل 
دیگر نیز می توانند به سلامت مو آسیب برسانند. کمبود ویتامین D یکی از آنها است 
که می تواند موجب ریزش موی شدید شود. آلوپسی یک بیماری خودایمنی است که 
به واسطه ریزش شدید مو تعریف می شود. اگرچه داده های زیادی در این زمینه وجود 
ندارند، اما ممکن است ارتباطی بین آلوپسی و کمبود ویتامین D وجود داشته باشد. 
برخی مطالعات نشان می دهند افراد مبتلا به آلوپسی یا ریزش مو با الگوی زنانه دارای 

سطوح پایین تر ویتامین D هستند که می تواند با ریزش موی شدید مرتبط باشد.
بهبودی کند زخم ها 

بدن انسان دارای مکانیزم های خودبهبودی است که به ترمیم و بهینه سازی سلامت 
کمک می کنند. اما اگر بهبودی زخم های شما به کندی صورت می گیرد، این می 
تواند نشانه ای از کمبود ویتامین D باشد. ویتامین D نقش مهمی در مبارزه با عفونت، 
کنترل التهاب و حصول اطمینان از روند مناسب بهبودی آسیب ایفا می کند. سطوح 
ناکافی ویتامین D می تواند روند بهبودی را مختل کرده یا حتی به طور کامل در 

معرض خطر قرار دهد.
درد عضلانی شدید 

تشخیص این که چه چیزی موجب درد عضلانی می شود، دشوار است، اما برخی 
مطالعات نشان می دهند که این می تواند نشانه ای از کمبود ویتامین D باشد. کمبود 
این ماده مغذی می تواند موجب ضعف در عضلات شده و به دردهای عضلانی مزمن 
هم در بزرگسالان و هم کودکان منجر شود. کارشناسان شواهد قابل توجهی در این 
زمینه ندارند، اما به گفته آنها این شرایط به صورت خفیف آغاز شده و با گذشت زمان 
 D وخیم تر می شود. همچنین، بین درد مزمن در عضلات و سطوح پایین ویتامین

خون پیوندی وجود دارد.
سخن پایانی 

برای مقابله با کمبود ویتامین D می توانید مواد غذایی سرشار از این ماده مغذی 
مانند ماهی های سالمون، تن و ساردین، روغن جگر کاد، زرده تخم مرغ، قارچ و 
خوراکی های غنی شده با ویتامین D مانند شیر گاو، شیر سویا و آب پرتقال را به رژیم 
غذایی خود اضافه کنید. همچنین، قرار گرفتن پوست در معرض نور خورشید می 
تواند به تولید ویتامین D در بدن کمک کند. با بازگشت این ویتامین به سطوح مطلوب 

در بدن، علائم نیز معمولا از بین می روند.

تحقیق جدید نشان می دهد؛

غذا خوردن قبل از خواب چربی سوزی را 
کاهش می دهد

تحقیق جدید نشان می دهد صبحانه خوردن و پرهیز از خوردن غذا در اواخر شب 
بهترین شیوه چربی سوزی و کاهش وزن است.

مطالعه جدید محققان دانشگاه واندربیلت تنسی تأیید می کند که تنها میزان کالری 
مصرفی در اضافه وزن تأثیر ندارد بلکه زمان غذاخوردن هم تأثیرگذار است.

این یافته ها به ساعت بیولوژیکی بدن مرتبط است که دانشمندان به آن ریتم شبانه 
روزی می گویند. ساعت درونی بدن، صدها فرایند از جمله خواب و غذاخوردن، دمای 
بدن و میزان هورمون ها را تنظیم می کند. تحقیقات نشان می دهد اختلال در ریتم 
شبانه روزی نظیر شیفت های کاری، بر سلامت تأثیر گذاشته و عوارضی مانند چاقی 
به همراه دارد. این عوارض سلامت ممکن است ناشی از اختلال در الگوی تغذیه باشد 
که بیانگر این است که زمان بندی مصرف مواد غذایی بر بدن تأثیر می گذارد. در این 
مطالعه، محققان متابولیسم شش فردی که در ساعات مختلف روز غذا می خوردند 
را تحت بررسی قرار دادند. تمامی شرکت کنندگان 50 سال به بالا بوده و در معرض 
ریسک اختلالات متابولیکی قرار داشتند. همه آنها سه وعده در روز در قالب دو جلسه 
56 ساعتی جداگانه غذا می خوردند. در یکی از جلسات، شرکت کنندگان صبحانه، 
ناهار، و شام خوردند. در جلسه دیگر شرکت کنندگان صبحانه نخوردند اما در عوض 
در آخر شب، یک وعده غذایی اضافی دریافت کردند. صبحانه )ساعت 8 صبح( و 
میان وعده آخرشب )10 شب( هر دو حاوی 700 کالری بوده و از لحاظ ارزش غذایی 
با یکدیگر برابر بودند. محققان دریافتند زمان بندی مصرف غذا تأثیر قابل توجهی بر 
میزان چربی سوزی شرکت کنندگان داشت. میزان چربی سوزی شرکت کنندگان در 
زمانیکه میان وعده در آخر شب می خوردند به مراتب کمتر بود. »کارل جانسون«، 
سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »ما دریافتیم میان وعده آخرشب توانایی 
بدن را در تجزیه چربی کاهش می دهد. به عبارت دیگر، شرکت کنندگانی که صبحانه 
خوردند در مقایسه با زمانی که میان وعده آخر شب خورده بودند، به طورمیانگین 
15 گرم چربی بیشتری در طول 24 ساعت سوزاندند. به مرور زمان این روند می تواند 
منجر به تجمع چربی شود.« این یافته ها بیانگر ان است که عدم خوردن خوراکی از 

زمان شام تا صبحانه به مراتب بهتر از شیوه حذف صبحانه برای کاهش وزن است.

هر چند آلرژی معمولًا جنبه ی ژنتیکی دارد اما تعداد رو به افزایش افرادی که دچار 
اختلالات آلرژیک هستند در عرض یکی دو دهه ی گذشته نشان می دهد تغییرات 
محیطی، علت اصلی واکنش های آلرژیک هستند. فاکتورهای محیطی و تغذیه ای 
زیادی وجود دارند که دست به دست هم داده و آلرژی ایجاد می کنند و بیشتر آن ها با 

انتخاب های هوشمندانه قابل کنترل اند. 
آلرژی های فصلی فقط مربوط به فصل هستند

هرچند بعضی از آلرژی ها فصلی هستند اما واقعاً بستگی به این دارد که فرد به 
چه چیزی آلرژی داشته باشد. آلرژی به گرده ها فصلی است، مثلًا آلرژی به گرده 
درختان در اوایل بهار شدت می گیرد. اما متأسفانه خیلی از افراد به تمام گرده های 

درختان آلرژی دارند و ممکن است تمام طول سال درگیر علائم باشند.
حیوان خانگی هیپوآلرژنیک است

موی  این  ندارد.  وجود  هیپوآلرژنیک  گربه ی  یا  سگ  اسم  به  چیزی  متأسفانه 
حیوانات نیست که آدم ها به آن آلرژی نشان می دهند بلکه آلرژن هایی که در بزاق، 

غدد سباسیوس و غدد مقعدی ترشح می شوند آلرژی زا هستند.
اگر به تخم مرغ آلرژی دارید نمی توانید واکسن بزنید

در گذشته از تخم مرغ های جنین دار برای تولید ویروس های لازم برای واکسن هایی 
مانند واکسن آنفلوانزا استفاده می شد، بنابراین شاید شنیده باشید که اگر به تخم مرغ 
آلرژی دارید نباید واکسن بزنید. اما حالا واکسنی وجود دارد که ثابت شده برای افراد 

بزرگسال که به تخم مرغ آلرژی دارند کاملًا ایمن است.
اگر آلرژی در خانواده تان ژنتیکی است پس نمی توانید آن را کنترل کنید

هر چند آلرژی معمولًا جنبه ی ژنتیکی دارد اما تعداد رو به افزایش افرادی که دچار 
اختلالات آلرژیک هستند در عرض یکی دو دهه ی گذشته نشان می دهد تغییرات 
محیطی، علت اصلی واکنش های آلرژیک هستند. فاکتورهای محیطی و تغذیه ای 

زیادی وجود دارند که دست به دست هم داده و آلرژی ایجاد می کنند و بیشتر آن ها با 
انتخاب های هوشمندانه قابل کنترل اند. محرک ها و سموم در خانه مانند فرمالدهید، 
خوشبوکننده های شیمیایی و تریکلوزان )یک عامل آنتی باکتریال که در صابون ها 
وجود دارد( همگی می توانند آلرژی را تشدید کنند. بنابراین اجتناب از آن ها می تواند 

تأثیر بزرگی بر کاهش شدت علائم آلرژیک داشته باشند.
نان نخور چون به گلوتن حساسیت داری

ممکن است شما عدم تحمل گلوتن داشته باشید اما واقعاً نادر است که دچار آلرژی 
به گلوتن باشید. خیلی از افراد به خودشان برچسب می زنند که به گلوتن آلرژی دارند 

و به همین دلیل بدون هیچ سند پزشکی، از خوردن گلوتن پرهیز می کنند.
اگر لبنیات باعث گرفتگی بینی تان می شود پس آلرژی دارید

خیلی از افراد مصرف لبنیات را کنار می گذارند چون فکر می کنند مثلًا شیر سبب 
گرفتگی بینی یا سینوس هایشان می شود و تصور می کنند به لبنیات آلرژی دارند. هر 
چند درست است که بعضی از افراد به شیر آلرژی دارند اما بسیار نادر است و باید از 

طریق تست تائید شود و ضمناً ارتباطی به آلرژی های فصلی ندارد.
موی  این  ندارد.  وجود  هیپوآلرژنیک  گربه ی  یا  سگ  اسم  به  چیزی  متأسفانه 
حیوانات نیست که آدم ها به آن آلرژی نشان می دهند بلکه آلرژن هایی که در بزاق، 

غدد سباسیوس و غدد مقعدی ترشح می شوند آلرژی زا هستند
آلرژی ها بیماری های واقعی نیستند

اگزما یا آلرژی های فصلی می توانند بسیار خفیف باشند. اما ممکن است علامتی 
از یک عارضه ی آلرژیک ژنتیکی باشند که در مورد آسم، آتوپی نام دارد. وقتی شما 
اگزما و آلرژی و آسم را با هم دارید، می تواند سبب افزایش واکنش سیستم ایمنی به 
آلرژن های معمول مانند غذا و گرده ها شود. این عارضه نیاز به درمان و کنترل دارد تا 

مشکلات جدی تر ایجاد نکند.

آلرژی ها فقط جنبه ی فیزیکی دارند
آلرژی ها در برخی موارد واقعاً جدی و خطرناک اند و ریشه در وراثت و محیط دارند. 
اما روان نیز این میان نقشی دارد: استرس روانی می تواند واکنش های آلرژیک را 
برانگیخته و تشدید کند، بنابراین تکنیک های ریلکسیشن می توانند تسکین شان 
دهند. مثلًا کسی که به گل سرخ آلرژی شدید دارد، ممکن است با دیدن گل سرخ 
پلاستیکی هم واکنش نشان بدهد. این نشان می دهد مغز و روان نیز در آلرژی 

درگیرند اما این ارتباط دقیقاً شناخته شده نیست.
آلرژی کودکان با بزرگ شدن شان رفع می شود

بچه ها ده برابر بیشتر از بزرگسالان ممکن است آلرژی غذایی داشته باشند اما 
هر چند خیلی از بچه ها با بزرگ تر شدن از آلرژی رها می شوند اما بقیه همچنان با 
آلرژی درگیر خواهند بود. بعضی از محققان عقیده دارند با رشد سیستم گوارشی، 
را مهار  آلرژی غذایی  بهتر می تواند جذب عوامل تحریک کننده ی  این سیستم 
نماید. مثلًا آلرژی به شیر گاو در خیلی از بچه ها به مرور برطرف می شود. اما آلرژی 
به بادام زمینی، ماهی و مغزهای درختی معمولًا تمام عمر با فرد هستند. بعضی از 

کودکان نیز ممکن است از یک آلرژی خلاص و دچار آلرژی دیگری شوند.
آلرژی مسئله ی مهمی نیست

هر چند به ندرت اتفاق می افتد اما آلرژی می تواند کشنده باشد. بعضی از افراد 
دچار آلرژی های بسیار شدید نسبت به ماده ی خاصی هستند که این آلرژن می تواند 
سبب شوک آنافیلاکتیک شود که یک واکنش مرگ آور است. شوک آنافیلاکتیک 
فشارخون را پایین می آورد و زبان و حلق و راه های هوایی را متورم می کند، در نتیجه 
تنفس دشوار می شود. چنین واکنش هایی نیازمند اقدام فوری پزشکی هستند. 
شوک آنافیلاکتیک معمولًا ناشی از یک غذا یا دارو است اما می تواند به دلیل نیش 

یک حشره یا تزریق عوامل دارویی گوناگون نیز رخ بدهد.
آلرژی فصلی و آلرژی غذایی ربطی به هم ندارند

عارضه ای به نام سندرم آلرژی دهانی وجود دارد که شامل 50 تا 75 درصد از 
موارد آلرژی های فصلی می شود. در این عارضه، آلرژن هایی که از طریق هوا منتقل 
می شوند می توانند شما را نسبت به همین آلرژن ها در مواد غذایی نیز حساس کنند. 
مثلًا پروتئین موجود در برخی از میوه ها مانند هلو و سیب مشابه آلرژن های گرده 
درخت غان بوده و برای همین ممکن است شما هم به خوردن هلو و سیب خام و هم 

به گرده درخت غان آلرژی داشته باشید، هر چند علائم متفاوت اند.
تب یونجه واقعاً باعث تب می شود

تب به دلیل آلرژی های فصلی به وجود نمی آید زیرا علائم ایجاد شده ناشی از 
ویروس یا باکتری نیستند بلکه یک آلرژن، آن ها را ایجاد کرده است. اگر تب دارید، 

احتمالًا دچار یک سرماخوردگی ویروسی شده اید.
تست خراش برای آلرژی قابل اطمینان نیست

تست پوستی در هر سنی قابل اطمینان است. مثبت شدن تست پوستی، یعنی 
قرمزی یا تورم ناحیه تست شده به این معنی است که شما به ماده ای که تست شده 
حساسیت دارید و با قرار گرفتن در معرض این ماده دچار علائم آلرژی می شوید. 
به طورکلی، هر چه واکنش شدیدتر باشد، احتمال آلرژی نسبت به ماده ی مورد نظر 
نیز بیشتر است. البته این احتمال وجود دارد که تست پوستی ماده ای اشتباهاً مثبت 
یا منفی شود اما به طور کل تست های پوستی آلرژی، قابل اطمینان ترین تست ها 
برای تشخیص آلرژی به ماده ای هستند که از طریق هوا منتشر می شود، مثلًا گرده یا 
موی حیوان و مایت های خاک. تست های پوستی برای تشخیص آلرژی های غذایی 
نیز مفیدند اما به دلیل پیچیده بودن آلرژی های غذایی ممکن است نیاز به تست های 

پیشرفته تر نیز باشد.

راست و دروغ های حساسیتی

باورهای اشتباهی که تابه حال در مورد آلرژی شنیده اید

سلامت 

ویروس کرونا اکنون تبدیل به یک همه گیری جهانی شده و خطر سرایت آن با 
یکدیگر با وجود بی علامت بودن ناقلان بالا رفته، احتمال ابتلای یکی از اعضای 
خانواده به این ویروس یکی از اولویت هایی است که باید بدانیم چگونه می توان با 

فرد مبتلا به کرونا زندگی کرد. 
یک متخصص بیماری های عفونی افزود: به دلیل عدم وجود فضای کافی و کادر 
درمانی برای مقابله با کرونا بسیاری از افراد در بیمارستان پذیرش نشده و باید در 
خانه مانده و قرنطینه شوند و زندگی مشترک با این افراد اغلب اجتناب ناپذیر است. 
ساجده میرحسینی اظهار داشت: قرنطینه خانگی افراد مبتلا به ویروس کرونا 
در موارد کم خطرتر کاملا صحیح است، این امر به جلوگیری از اشباع بیش از حد 

بیمارستانها و پیشگیری از سختتر شدن بیماری فرد کمک میکند. 
ویروس  به  ابتلا  شیوع  کاهش  برای  اجتماعی  گذاری  فاصله  داد:  ادامه  وی 
کرونا بسیار حیاتی است و با این واقعیت که برخی افراد مجبور هستند با عضوی 
از خانواده که مبتلا به کرونا است در یک خانه زندگی کنند که باید اقداماتی را 
انجام دهند.  میرحسینی گفت: تحقیقات نشان داده این ویروس از طریق قطرات 
تنفسی که از دهان و بینی خارج شده، پخش میشود و  این قطرات میتوانند وارد 
غشاهای مخاطی فرد دیگر شده و او را آلوده کنند و میتواند روی میز، مبل، کنترل 
ها، تلفن همراه،  رایانه و تلویزیون زنده بماند که با لمس این اشیا خطر عفونت 

افزایش پیدا کند. 
این متخصص بیماری های عفونی ادامه داد: همه گیری کووید 19 نشان داده که 
با یک ویروس بسیار مسری سر و کار داریم و بی علامت بودن ناقلان بیماری و زنده 
ماندن ویروس در بلندمدت روی سطوح ا خطر گسترش آن را بسیار بالا برده و حتی 
صحبت کردن هم می تواند کرونا را منتشر کند به خصوص در مکان های بسته که 
هوا جریان نداشته باشد احتمال انتشار این ویروس به دیگران افزایش پیدا می کند. 
به گفته میرحسینی، پس از تایید حضور یک فرد آلوده به ویروس کرونا در خانه 
باید اقدامات اساسی برای قرنطینه در خانه انجام شود، فرد آلوده باید همیشه 
ماسک بزند، ماسک معمولی برای فرد مبتلا کافی نیست و باید از انواع ماسکهای 
فیلتر دار یا ماسک جراحی استفاده کند تا اطمینان حاصل شود که ذرات ویروس را 
در محیط منزل پراکنده نمی کند حتی اگر بیمار سرفه نمی کند، صحبت کردن هم 
می تواند منجر به انتشار این ویروس شود بنابراین استفاده از ماسک ضروری ترین 

نکته برای پیشگیری از سرایت کرونا به سایر افراد خانواده است. 
وی افزود: باید پروتکل جداسازی بیش از دو متر بین افراد خانواده ایجاد شود، 
ظروف، حوله ها و ملافه ها نباید مشترک باشد، با این وجود فرد مبتلا به کرونا باید در 
یک اتاق به همراه وسایل شخصی خودش تنها باشد، عدم اشتراک وسایل بین سایر 
اعضای سالم خانواده هم باید حتما رعایت شود.  میرحسینی تصریح کرد: شستن 
دست ها ضروری است، تمام اعضای خانواده باید به صورت مکرر دست های خود 
را با آب و صابون بشویند و قبل از بستن شیر آب حتما سرپیچ شیر را هم کف مالی 
کرده یک دقیقه صبر کرده و سپس دست و شیر آب را با هم شسته و در صورت 

استفاده از آب و صابون به صورت مرتب استفاده از الکل ضروری نخواهد بود. 
این متخصص بیماری های عفونی گفت: در صورت نیاز برای خروج فرد بیمار از 
اتاق برای رفتن به دستشویی یا حمام باید دستگیره درها یا کلید برق یا هر محلی 
که توسط بیمار لمس شده پس از بازگشت فرد به اتاق با دقت کامل با الکل یا مایع 
ضد عفونی کننده، ضدعفونی شود، ظروف استفاده شده باید حتما با دستکش 
برداشته و شسته شوند و در انتها دستکش ظرفشویی را هم کاملا کف مالی کرده و 

اجازه دهید حداقل یک دقیقه با کف باقی بمانند سپس آبکشی کنید. 
وی افزود: اگر هوا مناسب است اجازه دهید پنجره ها باز بمانند تا هوای تازه در 
خانه جریان داشته باشد یا در صورتی که هوا سرد است روزی یکی دو بار می توانید 
جریان هوای تازه را با باز کردن پنجره در خانه داشته باشید و فردی که خانه را تمیز 
می کند باید ماسک و دستکش بپوشد، پارچه های تمیز کننده یا سایر مواد باید 
در یک کیسه خاص قرار داده شوند و درش کاملا بسته شود، این بسته باید از 
پلاستیک مقاوم بدون امکان پارگی باشد. همچنین باید ماسک و دستکش یک بار 

مصرفی که استفاده کرده اید را هم در کیسه ای قرار داده و درش را ببندید. 
میرحسینی خاطرنشان کرد: برای تمیز کاری سطوح باید از محلول آب و سفید 
کننده )وایتکس( به نسبت 1 به 49 استفاده شود و  بهتر است هنگام ضد عفونی 
سطوح پنجره را باز بگذارید که دچار گرفتگی گاز کلر نشوید، برای ظرف ها و 
از ماشین ظرفشویی  اگر  و  آلوده را جداگانه شسشته  باید وسایل فرد  لباس ها 

استفاده می کنید باید دمای آن حداقل 60 درجه سانتیگراد باشد. 

متخصص بیماری های عفونی:

چگونه با فرد مبتلا به کرونا زندگی کنیم؟
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رمضان در نیمه راه، نویدبخش خجسته سالروز میلاد امام حسن مجتبی)ع( 
دومین پیشوای شیعیان است، او که به واسطه اخلاق و سیره پسندیده خویش به 
کریم اهل بیت)ع( شهرت یافت و با صلحی مدبرانه، نقاب تزویر و پیمان شکنی را از 
رخ امویان برداشت و حقانیت قیام سیدالشهدا)ع( را با صلح خود به اثبات رساند. 
کریم اهل بیت)ع( به خصوصیت های برجسته ای چون صبر، علم، تقوی و 
زهد مزین بود اما باید رفتار کریمانه و توجه به نیازمندان را مهمترین ویژگی این 
امام همام)ع( به شمار آورد. خصلتی که می تواند در جهان مادی گرای کنونی، 
راهنمای مومنان برای دستگیری از محرومان باشد. »سبط، سید، زکی و مجتبی« 
از لقب های امام دوم شیعیان است و ابومحمد کنیه وی محسوب می شود. با 
شهادت حضرت علی)ع(، امام حسن)ع( رسالت دشوار پیشوایی مسلمانان را 
برعهده گرفت و با روشنگری های خویش به مدت 10 سال به اداره امور شیعیان 
پرداخت.  معاویه دشمن سرسخت اهل بیت)ع( که سال ها برای به دست آوردن 
خلافت به هر تزویری متوسل شده بود، به عراق و مکان خلافت امام حسن)ع( 
لشگر کشید و در این مسیر گروه خوارج نیز با وی همکاری کردند. کریم اهل 
بیت)ع( در نهایت با توجه به عوامل گوناگون برای رویارویی با ستیزه جویی های 
معاویه اعلام جهاد کرد اما در این میان امویان موفق شدند تا با فریب برخی از 
افراد، آنها را با خود همراه سازند و به ایجاد نفاق در سپاه امام حسن)ع( بپردازند. 
به همین علت دومین پیشوای شیعیان در 41 هجری پیشنهاد معاویه مبنی بر 
صلح را بنابر مصلحت مسلمانان و جلوگیری از جنگ پذیرفت تا از شریعت اسلام 
پاسداری کند.  آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری در ارتباط با چرایی صلح امام 
حسن)ع( می فرمایند: »بعد از صلح امام حسن)ع(، کار به شکلی هوشمندانه 
و زیرکانه تنظیم شد که اسلام و جریان اسلامی، وارد کانال آلوده ای که به نام 
خلافت و در معنا سلطنت به وجود آمده بود، نشود. این، هنر کریم اهل بیت)ع( 
بود. امام حسن مجتبی کاری کرد که جریان اصیل اسلام که از مکه شروع شده 
بود و به حکومت اسلامی و به زمان امیرالمؤمنین)ع( و زمان خود او رسیده بود 
در مجرای دیگری جریان پیدا بکند، حتی اگر نه به شکل حکومت؛ زیرا ممکن 
نبود لااقل دوباره به شکل نهضت جریان پیدا کند. در زمان امام حسن)ع(، تفکر 
انقلابی اسلامی که دوره ای را طی کرده بود و به قدرت و حکومت رسیده بود، 
دوباره برگشت و یك نهضت شد. البته در این دوره، کار این نهضت به مراتب مشکل 
تر از دوره خود پیامبر)ص( بود؛ زیرا شعارها در دست افرادی بود که لباس مذهب 
را بر تن کرده بودند، درحالی که از مذهب نبودند. مشکل کار ائمه هدی)ع( اینجا 
بود.«  سرانجام این امام بزرگوار در 47 سالگی با دسیسه و نیرنگ معاویه به شهادت 

رسید و در آرامگاه بقیع به خاك سپرده شد. 
به مناسبت سالروز ولادت امام حسن)ع( و روز اکرام  ایرنا با حجت الاسلام 
»مجید قربانعلی دولابی« عضو هیات علمی دانشگاه مذاهب اسلامی و مدرس 

حوزه علمیه دارالسلام به گفت وگو پرداخته است. 
- متن این گفت وگو را در ادامه می خوانیم: 

رفتار کریمانه؛ صفت بارز امام حسن)ع( 
بخشش و اکرام یکی از صفت هایی به شمار می رفت که امام حسن)ع( در آن 
سرآمد بود و همگان ایشان را به کرامت و بزرگ منشی می شناختند، پیامبر)ص( 
در روایتی می فرمایند: »من هیبت و بزرگی خود را برای فرزندم امام حسن)ع( و 
شجاعت را برای فرزند دیگرم امام حسین)ع( به ارث گذاشته ام.« امام حسن)ع( 
در طول عمر خویش چند بار تمام دارایی خود را با نیازمندان به طور مساوی 
تقسیم کرد. ایشان اگر شخصی کوچکترین کاری را در حقش انجام می داد، آن را 

با پاداشی بزرگ پاسخ می داد و کار نیك را بدون پاسخ نمی گذاشت. 
»انس بن مالك« از صحابه رسول اکرم)ص( نقل می کند که روزی کنیزی یك 
دسته گل به امام حسن مجتبی)ع( هدیه کرد، امام)ع( فرمود که تو را در راه خدا 
آزاد می کنم. کریم اهل بیت)ع( در پاسخ به اطرافیان که چرایی این کار را جویا 
شدند، فرمود: خداوند ما را اینطور تربیت کرده است و سپس به آیه 86 از سوره 
نسا استناد کرد که پروردگار عالمیان در آن فرموده است: »و چون به شما تحیت 
و درودی گفته شد، شما تحیتی نیکوتر از آن یا همانند آن را بگویید که بی تردید 

خداوند حسابرس همه چیز است.« 
تواضع و فروتنی؛ ویژگی بارز امام حسن)ع( 

تواضع یکی دیگر از ویژگی های پیشوای دوم شیعیان)ع( به شمار می رود که در 
شخصیت ایشان نمود ویژه ای داشت با وجود آن که این امام همام)ع( فرزند امام 
علی)ع( بود و مردم ایشان را می شناختند و احترام می گذاشتند اما هرگز دچار 
کبر و غرور نمی شد و همواره با مردم عادی همنشین بود. در روایتی آمده است، 
روزی امام)ع( دعوت شماری از مستمندان را که روی زمین نشسته بودند و تکه 
نانی را با هم می خوردند، پذیرفت و از مرکب پیاده و با آنها هم سفره شد، پس از 
پایان غذا به آنها فرمود که من از غذای شما میل کردم پس شما را دعوت می کنم 
که به خانه من بیایید و مهمان من باشید. سپس آنان را به خانه خویش برد و پس 
از پذیرایی با هدیه هایی آنان را بدرقه کرد. امام حسن)ع( همواره به پیروان خویش 

توصیه می فرمود که خداوند انسان های متکبر را دوست ندارد. 
از دیگر مکارم اخلاقی امام)ع( می توان به صبر، بردباری و حلم ایشان اشاره کرد 
و در روایت ها نقل می شود که روزی امام حسن)ع( در مواجهه با پیرمردی که بر 
اثر تبلیغات دشمنان اهل بیت)ع( نسبت به این بزرگوار بدگمان شده و امام)ع( را 
مورد دشنام و ناسزا قرار داده بود، وی را با مهربانی و عطوفت پاسخ داد تا جایی که 
پیرمرد از رفتار خویش شرمسار و دگرگون شد و گفت خدا بهتر می داند که رسالت 
خود را در چه خاندانی و در کجا قرار دهد.  علم امام حسن)ع( زبانزد خاص و عام 
بود و هر فردی که در مساله ای به مشکلی برمی خورد به ایشان رجوع می کرد. 
کریم اهل بیت)ع( در زهد، تقوا و عبادت کم نظیر بود و حال ایشان، زمانی که 
برای عبادت می ایستاد، دگرگون می شد و وقتی اطرافیان سبب این حال را از 
ایشان می پرسیدند، می فرمود: »فردی که می خواهد نزد رب العرش به بندگی 
بایستد، سزاوار است تا رنگش زرد گردد و رعشه در مفاصلش افتد.« چون به 
مسجد می رفت، سر را به سمت آسمان بلند می کرد و می گفت: »ای خدای من! 
این میهمان تو است که به درگاه تو ایستاده، ای خداوند نیکو کار! به نزد تو آمده 

بنده تبهکار، پس در گذر از کارهای زشت و ناستوده من به نیکی های خودت«. 
صلح امام حسن)ع(؛ مصلحت امت مسلمان 

باید فضای  برگزید  را  امام حسن)ع( صلح  این سوال که چرا  به  پاسخ  برای 
اجتماعی و سیاسی آن زمان را به تصویر کشید. پس از شهادت امام علی)ع( و 
دوره امامت امام حسن مجتبی)ع(، معاویه با فریب دادن فرماندهان سپاه ایشان 

موفق شد، شمار زیادی از اعضای سپاه را از جنگیدن علیه خود منصرف کند و 
این گروه را در زمره افراد خویش درآورد و بنابراین تعداد سپاه امام)ع( کاهش یافت. 
همچنین در صورت قیام و جنگ، شماری از پیروانان ناب و خالص به شهادت می 
رسیدند و واقعه عاشورا هرگز اتفاق نمی افتد، بنابراین شرایط سیاسی و اجتماعی 
امام  نبود، مردم در زمان  امام حسن)ع( شبیه هم  و  امام حسین)ع(  در دوره 
حسین)ع( دشمن را تا حد زیادی شناخته بودند و معاویه با برگزیدن یزید به عنوان 
جانشین خویش، این مساله را به اثبات رسانده بود که به دنبال اجرای احکام 
اسلام نیست و هدف وی تنها موروثی کردن خلافت و حکومت در خاندانش 
است اما این موضوع در زمان امام حسن)ع( هنوز روشن نشده بود. پس تصمیم و 
اقدام هر 2 امام در موقعیت و زمانه خویش حرکتی درست و بجا به شمار می رود. 
پیامبر)ص( نیز از پیش در این ارتباط اطلاع رسانی و آگاهی بخشی کرده و در این 
باره فرمودند: »حسن و حسین 2 امام هستند، قیام کنند یا قعود ]و صلح[ کنند.« 
رسالت امامت این است که با توجه به شرایط موجود و با در نظر گرفتن مصالح 
دین، بهترین تصمیم را برای حفظ و نشر ارزش ها و آموزه های اسلامی بگیرد و 
گاهی اقتضا می کند که جان افراد حفظ شود تا آنها در برهه ای دیگر که ماهیت 
دین گریز بودن حاکمیت بر همگان آشکار شده است به قیام و جنگ با حکومت 

ظلم بپردازند. 
 سیره اخلاقی امامان بهترین سرمشق برای مومنان 

سیره اخلاقی امامان بهترین سرمشق برای مومنان است و امام حسن)ع( 
الگویی تمام عیار از مکارم اخلاقی بود. بخشش و کرامت از جمله خصوصیت 
های این امام همام)ع(محسوب می شد. فرهنگ گذشت و بخشش اگر در میان 
مسلمانان نهادینه شود، بسیاری از مشکلات چون فقر و آسیب های ناشی از 
آن از میان خواهد رفت. نیکوکاران در سالروز میلاد امام حسن)ع( و روز اکرام با 
گستردن سفره های اکرام، فرهنگ حمایت از نیازمندان و تهی دستان را در جامعه 
ترویج می دهند. بخشندگی و اکرام امام دوم شیعیان)ع( الگویی بزرگ برای رفع 
فقر در جامعه اسلامی است و این فرهنگ باید بسط و گسترش یابد. زندگی ائمه 
اطهار)ع( سراسر نورانیت و درس به شمار می رود و اگر مسلمانان بدین مساله 
توجه داشته باشند، می توانند جامعه ای اخلاقی و دینی را به بهترین شکل برپا 

کنند. 
یادگیری انفاق کریمانه از امام حسن مجتبی)ع( 

یادگیری انفاق کریمانه از امام حسن مجتبی)ع( می تواند راهگشای افراد در 
جامعه باشد و باید همگان سیره عملی و رفتاری ایشان را سرلوحه خویش در 
زندگی قرار دهند. تجلی همبستگی و ابراز همدردی  به عنوان بستر حضور و 
مشارکت فعال و آگاهانه مردم در امور خیر و نیك است و با توسعه فرهنگ انفاق و 

اجرای سنت های حسنه اسلامی، فقر در جامعه ریشه کن خواهد شد. 
یکی از ویژگی های سیره امام حسن مجتبی)ع(، بخشندگی و سخاوت آن 
حضرت است؛ تا آن  جا که امام)ع(، به واسطه این خُلق الهی، ملقب به کریم 
اهل بیت)ع( شدند. آن حضرت، در سراسر عمر بابرکتشان، دو بار تمام اموال 
و دارایی های خود را در راه خدا انفاق کردند و سه بار، نیمی از دارایی خود را به 

مستمندان مرحمت فرمودند. 
 بخشیدن، پیش از درخواست 

امام حسن مجتبی)ع(، هنگامی که از درماندگی و نیاز فردی آگاهی می یافتند، 
برای کمك کردن به او، درنگ نمی کردند.  آن حضرت به اطرافیان و یارانشان 
ؤدُد؛ بخشیدن پیش از طلب  ؤالِ مِن أکبَرِ السُّ می فرمودند: »الإعطاءُ قَبلَ السُّ
کردن، از بزرگ ترین سروری هاست.« امام)ع( در اعطا کردن مال به دیگران، 
همواره عزت و آبروی افراد را مد نظر قرار می دادند و منتظر نمی ماندند که کارد به 
استخوان فرد برسد و او خود، نیازش را مطرح کند. در بطن این رفتار الهی، اولًا 
توجه به اطرافیان و غافل نبودن از معیشت و زندگی آن ها و ثانیاً، پیش دستی در 
اعطای مال به نیازمند، پیش از درخواست وی، به عنوان دو آموزه راهبردی برای 
آنان که می خواهند در اجر عظیم و خیر کثیر کمك به همنوعان شریك باشند، 

قابل احصاست. 
 اعطای به اندازه 

نکته بسیار مهم دیگری که در سیره امام حسن مجتبی)ع( درباره بخشیدن 
و اعطای مال به نیازمندان جلوه می کند، در نظر گرفتن اندازه نیاز و اعطای بر 
اساس آن است. گاه بخشش بی جا و بیش  از اندازه، به جای آن که کارگشا باشد، 
باعث فساد و تباهی است. توجه امام حسن مجتبی)ع( به این مقوله را، می توان 
در روایتی که علامه مجلسی در جلد 43 بحارالانوار آورده است، مشاهده کرد: 
روزی مردی نیازمند وارد مسجدالنبی)ص( شد و به سراغ یکی از صحابه رفت و از 
او کمك خواست. آن فرد پنج درهم به وی بخشید؛ اما آن نیازمند درخواست مبلغ 
بیشتری کرد و از او خواست اگر توانایی ندارد، وی را به فردی معرفی کند که به 
اندازه می بخشد. آن صحابی، امام حسن)ع( را که در گوشه ای از مسجد نشسته 

بودند، نشان داد. مرد نیازمند به خدمت امام)ع( شرفیاب شد و عرض نیاز کرد. 
امام مجتبی)ع( فرمودند: از دیگران کمك مالی خواستن، تنها در سه مورد 
رواست؛ دیه ای بر گردن انسان باشد و نتواند پرداخت کند یا بدهی کمرشکنی 
که از بازپرداخت آن عاجز باشد یا فقر و عسرتی که نتواند از آن خلاصی یابد و 
دستش هم به جایی نرسد. برای تو، کدام یك از این مشکلات پیش آمده است؟ 
مرد نیازمند موضوع نیاز خود را که یکی از این سه مورد بود، اظهار کرد و امام 
حسن)ع(، 50 دینار به وی بخشید. هنگامی که مرد نیازمند دوباره از کنار آن 
صحابی گذشت، وی از نتیجه درخواست پرسید و آن مرد گفت: از تو کمك 
خواستم و به من پول دادی و نپرسیدی که برای چه می خواهم؛ اما او، از من درباره 

نیازم پرسید و به اندازه عطا کرد. 
 بخشش کارساز 

امام حسن مجتبی)ع(، در صورت امکان، طوری به فرد نیازمند می بخشید 
که وی، از درخواست دوباره کمك مالی، بی نیاز شود. در واقع هدف امام)ع( از 
اعطای کمك مالی به فرد نیازمند، ایجاد زندگی آبرومندانه و ریشه کن کردن فقر و 
عسرت از خانواده وی بود. گاه پیش می آمد که آن حضرت، مبلغ قابل توجهی را 
به افراد نیازمند می بخشید؛ طوری که باعث حیرت و شگفتی اطرافیان می شد؛ 
اما همین کمك به موقع و کافی، می توانست همه نیازهای روزمره فرد را برآورد و 
برای او، زندگی آبرومندی فراهم کند. در واقع امام مجتبی)ع( هنگامی که در فرد 
نیازمندی، این توانایی را می دید که قادر است با کمك مالی، دستش را بر زانو 

بگذارد و برخیزد، از کمك به اندازه و به هنگام، دریغ نمی کرد.

رئیس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری استان قم اعلام کرد :

ارتقاء ایمنی فیزیکی مدارس حاشیه 
راه های استان قم 

رئیس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: 
با اعتباری بالغ بر دومیلیارد ریال طرح ارتقاء ایمنی فیزیکی مدارس حاشیه راه های 6 

روستا در استان قم عملیاتی شد. 
محمد علی محمدپور با اشاره به اجرای نخستین مرحله از طرح ارتقا ایمنی فیریکی 
مدارس حاشیه راه های استان قم گفت: در نخستین مرحله از اجرای این طرح در 
سال جاری، ضریب ایمنی فیزیکی مدارس حاشیه راه های 6 روستا درسطح استان ارتقا 

می یابد.
وی در ادامه به فرآیند مکان یابی و اولویت بندی روستاهای هدف در این طرح پرداخت 
و اظهار کرد: پس از بررسی های میدانی و جمع بندی نظرات کارشناسان مربوطه، با 
هماهنگی مسؤولان هربخش، 40 روستا در سطح راه های استان به عنوان مجموعه 
هدف شناسایی و با اولویت بندی های ملحوظ، نسبت به ارتقا ایمنی آنها اقدام می شود.
رئیس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم 
روستاهای الویر آباد، پستگان، علی آباد انقلاب، عسگر لو، جنداب و جعفر آباد را 6 
روستای هدف طی نخستین مرحله از اجرای طرح ارتقا ایمنی فیزیکی مدارس حاشیه 
راه ها در سال جاری برشمرد و افزود: در این طرح با اقداماتی شامل نصب انواع تابلو و 
علائم، چراغ های راهنمایی، اجرای شیارهای لرزاننده، سرعت کاهای عریض و... نسبت 

به ارتقاء ایمنی تردد عابران و وسائط نقلیه روستاییان اقدام می شود.
محمدپور میزان اعتبار اجرایی این طرح را دو میلیارد ریال عنوان کرد و یاد آور شد: 
هزینه اجرایی این پروژه از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تامین 
شده است. رئیس اداره ایمنی و ترافیک راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم بازه 
زمانی مرحله نخست این طرح را دو ماه دانست و اظهار کرد: ان شاءلله بتوانیم شاهد 
بهره برداری از مرحله نخست طرح ایمنی فیزیکی مدارس حاشیه را ه های استان قم 

تاپایان تیرماه سال جاری باشیم.
وی در خصوص زمان اجرایی شدن مرحله دوم طرح ارتقاء ایمنی فیزیکی مدارس 
گرفته  صورت  برنامه ریزی های  به  توجه  با  کرد:  تصریح  قم  استان  راههای  حاشیه 
ان شاءالله درآغاز نیم سال دوم )مهرماه ( شاهد اجرایی شدن این طرح درقالب اقدامات 

فیزیکی و فرهنگی در سطح روستاهای هدف باشیم .

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  خبرداد:

طغیان ملخ بومی در مراتع استان قم 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: یک نوع ملخ بومی در مراتع استان 
وجود دارد و امسال به دلیل افزایش بارندگی، تراکم ملخ بومی در مراتع قم افزایش پیدا 

کرده است. 
عباس پورمیدانی با اشاره به طغیان ملخ بومی در استان قم اظهار کرد: یک نوع ملخ 
بومی که در مراتع استان وجود دارد که با ملخ های صحرایی متفاوت است، امسال به 
دلیل افزایش بارندگی، در مراتع استان افزایش پیدا کرده است؛ در حالی که باید تعداد 
این ملخ در هکتار زیر هزار یا 500 عدد باشد، اکنون تعداد آن در برخی از مراتع استان به 

200 هزار عدد در هکتار رسیده است.
وی ادامه داد: کانون های انتشار ملخ بومی در استان قم شناسایی شدند و حدود 30 
هزار هکتار از مراتع استان به شدت به این نوع از ملخ آلوده هستند. مبارزه با ملخ بومی 

در حدود 400 هکتار از مراتع قم صورت گرفته است.
 بیشتر مراتعی را برای مبارزه درنظر گرفتیم که نزدیک به شهر هستند و ممکن است که 

ملخ از این مراتع به داخل قم برسد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: ملخ های بومی استان اکنون در سن 
پرواز نیستند، ولی به زودی به سن بلوغ می رسند و قادر به پرواز خواهند بود که امکان 
ورودشان به شهر است، البته ملاحظاتی در زمینه مبارزه با این ملخ ها وجود دارد که به 
محیط زیست آسیب نرسد. به دنبال مبارزه حداقلی هستیم تا پس از گرم شدن هوا و به 

تبع آن افزایش تلفات، شاهد کنترل ملخ های بومی در استان قم باشیم.
پورمیدانی با اشاره به خسارت های وارده به بخش کشاورزی استان قم اظهار کرد: 
از ابتدای سال جاری تاکنون چهار نوبت خسارت سیل، تگرگ و سرما را در بخش 
کشاورزی استان را داشتیم. خسارت های وارد شده به این بخش در سال جاری احصاء 
شده است و مجموع اعتبار درخواستی استان حدود 75 میلیارد تومان برای جبران 

خسارت های مستقیم به بخش کشاورزی در سال جاری است.

تولیت آستان امامزاده موسی مبرقع )ع( درقم خبرداد:

اهدای ۳ هزار بسته معیشتی به 
آسیب دیدگان کرونا 

تولیت آستان امامزاده موسی مبرقع )ع( درقم گفت: 3 هزار بسته معیشتی برای 
خانواده های کمتر برخوردار در نظر گرفته شد که 1500 بسته تا پیش از عید توزیع و 

1500 بسته دیگر تا میلاد امام حسن )ع( توزیع می شود. 
حجت الاسلام محمدرضا صدر با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور به ویژه در 
استان قم که موجب شد در بقاع متبرکه به صورت موقت بسته باشد، اظهار کرد: فعالیت 
ها در امامزاده چهل اختران و موسی مبرقع به شیوه دیگری آغاز شد که در گام نخست 
سبدهای حمایتی به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم برای محرومان تهیه 

و توزیع شد. 
وی با اشاره به تعداد بسته های حمایتی که در آستان امامزاده موسی مبرقع )ع( و 
چهل اختران برای خانواده های کمتر برخوردار که توسط خادمان این امامزادگان در 
حال بسته بندی است، گفت: هزارو 500 بسته کمک معیشتی تا پیش از سال جدید به 

دست خانواده های کمتر برخوردار رسید.
 تولیت امامزاده موسی مبرقع )ع( با اشاره به اینکه ویروس کرونا به ظاهر موجب بسته 
شدن در بقاع متبرکه شد، عنوان کرد: خادمان و گروه های جهادی در محل امامزاده 
موسی مبرقع مشغول بسته بندی بخش دوم سبدهای حمایتی معیشتی هستند که 
هریک از این بسته ها به ارزش 400 هزار تومان تهیه شده تا بدست خانواده های کمتر 

برخوردار برسد.
وی محتوای بسته هایی را که برای خانواده های کمتر برخوردار در ایام ماه مبارک 
رمضان در نظر گرفته شده است را مورد توجه قرار داد و گفت: این بسته ها شامل 10 
کیلو برنج ایرانی، 3 عدد تن ماهی، 3 بسته ماکارونی و انواع حبوبات هریک به میزان یک 
کیلو، 2 قوطی روغن مایع و 2 قوطی رب گوجه فرنگی می شود. وی افزود: 50 خادم 
افتخاری در امامزاده موسی مبرقع مشغول بسته بندی این سبدهای معیشتی هستند 

که تا نیمه ماه مبارک رمضان این بسته ها به دست افراد کمتر برخوردار می رسد.
 

همزمان  با سالروز ولادت امام حسن مجتبی )ع(صورت می گیرد:

آغاز مرحله دوم رزمایش مواسات و 
کمک های مؤمنانه  درقم

مؤمنانه  کمک های  رزمایش  دوم  گفت:مرحله  قم  سپاه  کننده  هماهنگ  معاون 
به صورت متمرکز و هم زمان با سراسر کشور شنبه 20 اردیبهشت مصادف با روز ولادت 
حضرت امام حسن مجتبی)ع( در شبستان کربلای مسجدمقدس جمکران برگزار 

می شود.
مهدی کبیری پور با اشاره به اجرای دومین مرحله از رزمایش مواسات ویژه ماه مبارک 
رمضان گفت: این مرحله نیز به  صورت متمرکز و هم زمان با سراسر کشور شنبه 20 
اردیبهشت مصادف با روز ولادت حضرت امام حسن )ع( ساعت 15 در شبستان کربلای 

مسجدمقدس جمکران آغاز می شود.
کبیری گفت: در این مرحله از رزمایش  بیش از 10 هزار بسته مواد غذایی به ارزش 
هرکدام 300 هزار تومان در میان خانواده های آسیب دیده بر اثر کرونا و بی بضاعت 

توزیع خواهد شد.
 وی ادامه داد: توزیع این بسته ها بر اساس  بضاعت خانواده های نیازمند صورت 
میگیرد در مرحله دوم تعدای از این بسته ها  میان جامعه هدف مرحله اول و مابقی برای 

خانواده های شناسایی شده جدید توزیع خواهد شد. 
کبیری با اشاره به نحوه توزیع این اقلام افزود:میزبانی و مدیریت این مرحله به عهده 
ناحیه مقاومت بسیج امام رضا )ع( خواهد بود و توزیع بسته ها نیز با محوریت حوزه 

سرزمینی این ناحیه صورت خواهد گرفت.
 معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( خاطرنشان کرد: در اولین 
مرحله از رزمایش مواسات که به میزبانی ناحیه بسیج امام حسین )ع( اجرا گردید، تعداد 
25000 بسته معیشتی به مبلغ هرکدام 300 هزار تومان نیز در مناطق کم برخوردار قم 

و میان خانواده های آسیب دیده توزیع شد.

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم  خبرداد:

اجرای طرح ملی »راهکار« در کانون های 
مساجد قم 

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم گفت: طرح ملی 
»راهکار«، با هدف ایجاد و تقویت نهضت خدمت رسانی، تقویت بنیه ایمان، همدلی ، کار و 
ایثار در محیط خانواده و محله با استفاده از ظرفیت های خودجوش و داوطلبانه مردمی با 

محوریت کانون های فرهنگی هنری و مساجد در سراسر کشور اجرا می شود.
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی با اشاره به اینکه نگاه ما در ارتباط با مسئله کرونا 
نباید یک نگاه تک بعدی باشد، گفت: نگاه انسان در مواجهه با این حوادث باید بر اساس 

بینش توحیدی باشد.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم در ادامه با بیان اینکه 
فعالیت کانون های مساجد تک بعدی نیست، گفت: کانون ها ثابت کردند که در مسائل 
کلان جامعه می شود روی آن ها حساب باز کرد و نشان دادند در مسائل اجتماعی هم ورود 
جدی دارند. اگر یک گرفتاری و مصیبتی در جامعه رخ دهد در صحنه حاضر هستند و 

تعالیمی که در کانون ها برای جوانان و نوجوانان گفته شده را در عمل پیاده می کنند.
حجت الاسلام روحانی تصریح کرد: توزیع اقلام بهداشتی، ضد عفونی کردن معابر، 
مشارکت در غربالگری اهالی مناطق محرم، دوخت ماسک و لباس بیمارستانی و امثال این 
اقدامات بیانگر این است که مسجدی ها با پرورش یافتن در مکتب قرآن و اهل بیت، وقت 

عمل در صحنه حاضر هستند و نیاز جامعه را برطرف می کنند.
وی در ادامه به برنامه های ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور در 
ایام کرونا اشاره کرد و گفت: طرح ملی »راهکار« )رزمایشِ ایمان، همدلی، کار و ایثارِ رمضان( 
در ماه مبارک رمضان ویژه کانون های فرهنگی و هنری مساجد سراسر کشور با استفاده از 

ظرفیت های »مسجد، محله و خانواده« در ایام شیوع ویروس کرونا برگزار می شود.
روحانی ایجاد و تقویت نهضت خدمت رسانی، تقویت بنیه ایمان همدلی، کار و ایثار در 
محیط خانواده و محله با استفاده از ظرفیت های خودجوش و داوطلبانه مردمی با محوریت 
کانون مسجد را از اهداف اصلی این طرح عنوان کرد و افزود: کانون فرهنگی و هنری 
مسجد با محوریت امام جماعت، همراهی هیئت امنا و سایر تشکل های محله می تواند با 

رویکردهای تعریف شده در این طرح گامی موثر برداشته و به اهداف اصلی دست یابد.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با اشاره به برخی از 
این رویکردها افزود: کانون با اجرای این برنامه ها می تواند اعتماد مردم و فعالان اجتماعی 
از دیگر رویکردها برشمرد و تصریح  را  ارتقا دهد. وی شبکه سازی  را به خود و مسجد 
کرد: کانون های فرهنگی هنری با راه اندازی شبکه های تخصصی و استفاده از ظرفیت 
شبکه های موجود می تواند مردم و فعالان فرهنگی، اجتماعی و محله را در اجرای این 
برنامه ها مشارکت دهند. حجت الاسلام والمسلمین روحانی به سومین رویکرد این طرح 
ملی اشاره کرد و گفت: کانون با انجام برنامه های متعدد و موثر به اهالی محل می تواند 
نسبت به ایجاد یک جریان خدمت رسانی در حوزه های فرهنگی و اجتماعی محله و جذب 
حداکثری مردم به کانون و مسجد نقش آفرینی کند.  مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه برنامه هایی برای عملیاتی شدن طرح در نظر 
گرفته شده است ادامه داد: 14 برنامه عملیاتی در قالب 2 بسته برنامه ای، در چهار محور 
ایمان، همدلی، کار و ایثار طراحی شده تا کانون های فرهنگی هنری بتوانند تا زمانی که 
نماز جماعت در مساجد برقرار نباشد، این برنامه ها را اجرا کنند. وی پویش مردمی بچه  های 
مسجد را از دیگر برنامه های این طرح دانست و افزود: کانون های فرهنگی و هنری مساجد، 
ائمه جماعات و خانواده ها می توانند با ارسال فیلم و عکس از فعالیت های صورت گرفته در 
قالب »طرح ملی راهکار« از طریق سه روش در پویش مردمی بچه های مسجد شرکت کنند.
روحانی گفت: بارگذاری در صفحه اختصاصی کانون در بخش »طرح ملی راهکار« 
در سامانه بچه های مسجد به نشانی bachehayemasjed.ir  از جمله این روش هاست.
همچنین عضویت در کانال فهما به نشانی https://gap.im/fahmabot و ارسال گزارش ها 
به مدیر گروه )ادمین( با شناسه @adminfahma و انتشار در فضای مجازی و پیام رسان ها با 

عنوان پویش مردمی #بچه_ های_ مسجد از دیگر روش های عنوان شده است.
 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد:

تولید کالاهای بهداشتی در20واحد 
صنعتی قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به منظور مقابله با شیوع ویروس 
کرونا در استان،  ظرفیت 20 واحد صنعتی برای تولید کالاهای بهداشتی موردنیاز کادر 

درمان و مردم مورد استفاده قرار گرفت. 
محمود سیجانی بیان کرد:  پس از شیوع ویروس کرونا نیاز به اقلام بهداشتی توسط 
مراکز درمانی و قشرهای مختلف مردم قم با افزایش چند برابری همراه شد، در همین 
رابطه سازمان صنعت، معدن و تجارت به میدان آمد و با شناسایی و به کارگیری ظرفیت  
واحدهای صنعتی که در تولید این محصول ها فعال بود برای تامین نیاز استان اقدام های 
لازم را انجام داد. وی افزود: به همین منظور ظرفیت تولید واحدهای مرتبط شناسایی و کار 
نظارت بر نحوه فعالیت آن ها برای تامین نیاز کادر درمان و مردم استان به اقلام بهداشتی 
آغاز شد، که در این خصوص صنعتگران 6 واحد تولیدکننده ماسک، 9 واحد تولیدکننده 
ژل و محلول های ضدعفونی کننده، 2 واحد تولیدی دستکش یک بارمصرف و سه واحد 

تولیدکننده لباس بیمارستانی با تمام توان وارد میدان شدند.
وی ادامه داد: همچنین ظرفیت واحدهایی که هم اکنون درزمینهٔ تولید محصول های 
بهداشتی موردنیاز فعال نیست اما این توانایی را دارد،  شناسایی و مورد ارزیابی قرار گرفت 
و برای تأمین مواد اولیه واحدهای تولیدکننده اقلام بهداشتی، واحدهای صنعتی پشتیبان 
درنظر گرفته شد تا مسیر تولید محصول های موردنیاز کادر درمان و مردم در قم،  تحت کنترل 
و نظارت باشد. سیجانی گفت: اکنون ظرفیت تولید مواد ضدعفونی و بهداشتی در قم با 
رشد چشمگیری مواجه شده است و علاوه بر پاسخگویی به نیاز استان توان صادرات این 
محصولات را نیز داریم. وی بیان کرد: آمار و اطلاعات سطح تولید استان در حوزه اقلام 
بهداشتی به صورت مستمر توسط کارشناسان سازمان صنعت قم رصد و برای حل مشکل  
واحدهای تولیدکننده این اقلام به خصوص در حوزه تامین مواد اولیه،  برنامه ریزی می شود.

وی ادامه داد: همچنین بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با همکاری سایر 
دستگاه ها همچون دانشگاه علوم پزشکی و تعزیرات حکومتی بر نحوه توزیع اقلام بهداشتی 

در سطح استان نظارت کرده و با متخلفان برخورد قانونی لازم را دارند.

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

ایجاد 7۶0 فرصت شغلی برای
 مددجویان بهزیستی 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: سال گذشته با پرداخت تسهیلات اشتغال ، پرداخت 
کمک های بلاعوض، معرفی به مراکز کاریابی و تشکیل گروه های همیار 760 مورد فرصت 

شغلی برای مددجویان استان ایجاد و یا تثبیت شد. 
مهدی پهلوانی درگفت و گویی افزود: تعهد تعریف شده برای بهزیستی استان در سال 
98 ایجاد 756 مورد اشتغال در جامعه هدف بهزیستی بود که با تلاش های صورت گرفته 
و همکاری بانک های عامل این تعهد محقق شد. وی با اشاره به معرفی 526 مورد پرونده 
اشتغال مددجویی به بانک های عامل، ادامه داد: از این تعداد 374 مورد موفق به اخذ 
تسهیلات و ایجاد اشتغال شدند که به علت بروز و شیوع بیماری کرونا تا حدودی در فرایند 
مذکور وقفه ایجاد شد که با همکاری بانک های استان موارد باقی مانده هم به زودی موفق 
به اخذ تسهیلات می شوند. پهلوانی افزود: درحوزه توانبخشی 325 مورد ایجاد اشتغال، 
در حوزه حمایتی و اجتماعی 135 مورد و در حوزه پیشگیری و معتادین بهبود یافته هم 
68 مورد اشتغال رقم خورده است. وی اظهار داشت: از 16 میلیارد و 200 میلیون ریال 
تسهیلات تخصیصی به بهزیستی استان برای ایجاد اشتغال در سال گذشته، تاکنون 12 
میلیارد و 595 میلیون ریال آن جذب شده است. در حال حاضر 21 هزار مددجو تحت 
پوشش بهزیستی قم است، که معلولان جسمی حرکتی با هفت هزار تَن بیشترین آمار را 

دارند.  42 مرکز روزانه و شبانه روزی به مددجویان بهزیستی قم خدمت ارائه می دهند.
 

سخنگوی اورژانس قم خبر داد؛

تصادف سواری با موتورسیکلت با سه 
کشته و مجروح

سخنگوی اورژانس 115 قم از جان باختن راکب و سرنشین موتورسیکلت در تصادف با 
خودروی سواری خبر داد. به نقل از اورژانس 115 قم، مهدی فراهانی گفت در حادثه ای که 
صبح پنج شنبه در ساعت 5 و 32 دقیقه و در کیلومتر دو اتوبان قم به تهران رخ داد، متأسفانه 

هر دو راکب و سرنشین )آقا 23 و 36 ساله( موتورسیکلت جان خود را از دست داده اند.
از دریافت اقدامات درمانی لازم توسط کارشناسان  نیز پس  افزود: راننده خودرو  وی 

فوریت های پزشکی با آمبولانس اورژانس 115 به بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل شد.

به مناسبت میلاد امام حسن مجتبی)ع( دومین پیشوای شیعیان ؛
توانمندسازی نیازمندان راهبرد کریم اهل بیت)ع(

اجتماعی
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حمید اعرابی معتقد است: بسیاری از افرادی که در یک سال گذشته وارد بازار 
سهام شده اند، فقط رنگ سبز بازار را دیده اند، ولی بازار می تواند رنگ قرمز هم 
داشته باشد و این موضوع برای هر بازاری کاملًا طبیعی است، اما وقتی ریسک 

بالا باشد و دارایی ها به نصف تقلیل یابد، ناخوشایند می شود. 
در پایان معاملات سال 1398،  شاخص کل با بیش از 334هزار واحد افزایش 
نسبت به سال 1397، به رقم 512هزار واحد رسید که 187 درصد افزایش را 
نشان می داد. در روز 28 اسفندماه سال 1398 ارزش کل معاملات به 4400 
میلیارد تومان رسیده بود که 3800 میلیارد تومان آن تنها مربوط به سهام خرد 
نشان  آمارها  این  انتقالی.  و  بلوکی، عمده  از سهم های  جدا  یعنی  می شد؛ 
می داد که بازار به رشدهای بی سابقه ای رسیده است. در حالی که کسی تصور 
نمی کرد دو ماه بعد از این اتفاقات، رشدهای بازار به ارقام اعجاب انگیزی برسد. 
روز سه شنبه در حالی شاخص کل رقم 980 هزار واحدی را پشت سر گذاشت 
که ارزش معاملات آن در یک روز کم رمق تر نسبت به روزهای قبلی اش به 16 
هزار و 500 میلیارد تومان رسیده بود. شاخص کل تنها طی 10 روز کاری )از روز 
سه شنبه دوم اردیبهشت تا دوشنبه هفته جاری 15 اردیبهشت(  22.7 درصد 
افزایش یافت. در بازه یک ماهه و یک ساله هم شاهد رشد 94.8 و 460 درصدی 

شاخص کل بازار سهام بوده ایم.
 البته در مدت کوتاه یک هفته و ماهانه شاهد رشد بیشتر شرکت های بزرگ 
بوده ایم؛ به طوری که آمارها نشان می دهد شاخص هفتگی و ماهانه 30 شرکت 
بزرگ به میزان 27.3 و 104 درصد افزایش یافته است. اما در مقابل، در حالی که 
شاخص هم وزن طی بازه کوتاه مدت رشد کمتری نسبت به دو شاخص قبلی ) 
12 درصد هفتگی و 34.5 درصد ماهانه( نشان می دهد، در بازه زمانی یک ساله 
این شاخص به میزان 742 درصد رشد کرده است. این شاخص برای 30 شرکت 

بزرگ تنها 364 درصد بوده است. بنابراین طی یک سال گذشته شاهد رشد 
بی سابقه سهم های کوچک نسبت به سهم های ارزنده و بزرگ بوده ایم؛ موضوعی 
که همواره به عنوان یکی از ریسک های بزرگ معرفی می شود. با این حال، رفتار 
یک ماه اخیر سهام داران و رغبت آنها به سمت شرکت های بزرگ نشان دهنده 
تعقل بیشتر و عمل کردن به  توصیه های کارشناسان به منظور کاهش ریسک 

بوده است.  
یکی دیگر از توصیه های همیشگی به سهامداران تازه کار که این روزها عامل 
اصلی رشد بازار را تشکیل می دهند، خرید سهام صندوق های سرمایه گذاری 
به جای ورود بی واسطه بوده است. حال سؤال این است که آیا با رشد بی سابقه ای 
که شاخص سهام داشته، هنوز این توصیه ها می تواند به عنوان سپری در برابر 

خطرات بازار عمل کند؟
ریسک فوق العاده

حمید اعرابی یکی از فعالان و کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: به نظر من 
ریسک بازار فوق العاده بالا است. به بیان دیگر، اگر ریسک بازار را به 10 درجه 
تقسیم کنیم، در حال حاضر می توان گفت روی عدد 9 قرار دارد، یعنی 9 واحد 

ریسک می کنند تا بلکه یک واحد سود ببرند.
به گفته حمید اعرابی از ابتدای دولت آقای روحانی تا کنون رشد دلار چهار 
برابر بوده، اما شاخص کل بورس از 80 هزار به نزدیک یک میلیون واحد رسیده، 
یعنی بیش از 10 برابر رشد کرده، در حالی که طی این مدت قیمت کامودیتی ها 
رشدی نداشته و از آن جایی که بازار سهام ما کامودیتی محور است، این میزان 
رشد غیرمنطقی به نظر می رسد. کامودیتی یعنی اقلام و اجناسی مانند فولاد، 
مس، نفت و امثالهم که 90 درصد بازار را تشکیل می دهند و مابقی شامل خودرو، 

بانک، بیمه و خدمات است.

وی در ادامه افزود: در حال حاضر P/E بازار )قیمت سهم تقسیم بر سود( به 
24 درصد رسیده در حالی که نرخ بهره  بانکی بین 10 تا 15 درصد است، این در 
حالی است که  در بازار آمریکا یا اروپا نرخ بهره 0.25 درصد ولی P/E آن بین 15 
تا 17 درصد است. این تناسب بسیار خطرناک است، زیرا نشان می دهد بین 24 
سال طول می کشد که خریدار سهام به سرمایه اولیه خود برسد. در حالی که این 
نسبت در سال های گذشته بین هفت تا هشت درصد بوده است. به نظرم دولت 
به منظور پر کردن کسری بودجه خود مقداری هیجان کاذب در بازار ایجاد کرده و 

این موضوع می تواند عواقب اجتماعی خطرناکی به بار بیاورد.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه گفت: اینکه عموم مردم وارد بازار بورس 
شوند بسیار خوب است، اما اینکه دارایی های خود را بفروشند و با پول آن سهام 
بخرند، به خصوص در شرایط کنونی بسیار خطرناک است. بسیاری از افرادی 
که در یک سال گذشته وارد بازار سهام شده اند، فقط رنگ سبز بازار را دیده اند، 
ولی بازار می تواند رنگ قرمز هم داشته باشد و این موضوع برای هر بازاری 
کاملًا طبیعی است، اما وقتی ریسک بالا باشد و دارایی ها به نصف تقلیل یابد، 

ناخوشایند می شود.
زمان پایان ورود نقدینگی به بازار

اعرابی درباره رابطه نقدینگی و رشد بازار نیز توضیح داد: ما یک تئوری به 
نام تئوری پول داریم، این نظریه می گوید 30 تا 35 درصد نقدینگی در دست 
افراد حقیقی و مابقی آن دست افراد حقوقی و نهادها است. در اقتصاد ایران 
کل نقدینگی دست اشخاص بین 600 تا 700 هزار میلیارد تومان است و ما اگر 
فرض را بر این بگذاریم که 30 درصد مردم وارد بورس شوند، رقمی حدود 200 
هزار میلیارد تومان می شود. البته از این رقم حداکثر 70 درصد وارد بازار خواهد 
شد و مابقی آن برای خرید مایحتاج خانوارها ذخیره می شود. سرانه سپرده های 
مردم  بین 6 تا 6.5 میلیون تومان است و اگر فرضاً 4 میلیون تومان آن را برای 
خرید سهام اختصاص دهند، 200 هزار میلیارد تومان تبدیل به 130 تا 140 
هزار میلیارد تومان می شود. از ابتدای سال گذشته تا کنون حدود 80 هزار 
میلیارد تومان وارد این بازار شده است. با ورود سهام صندوق های سرمایه گذاری 
قابل معامله هم 20 هزار میلیارد تومان دیگر وارد می شود. بنابراین 30 تا 40 
هزار میلیارد تومان دیگر وجود دارد که می تواند وارد بازار شود. آن هم بازاری 
که قیمت سهم های آن 10 برابر شده و این رقم توانایی نگهداری آن را ندارد. 
از آنجایی که ورود نقدینگی به بازار به طور روزانه رقم 2000 میلیارد تومان است، 
به نظر من اگر بازار بخواهد با این روش پیش برود، دو تا چهار هفته دیگر بیشتر 
دوام نخواهد آورد. وی گفت: حدود 70 درصد نقدینگی کشور شبه پول است و 
به صورت سپرده در بانک ها قرار دارند و نمی تواند وارد بازار شود. از سوی دیگر، 
نهایتاً 30 درصد افراد وارد بازار خواهند شد، در نتیجه تنها هفت تا هشت درصد 

کل نقدینگی می تواند وارد بازار شود.
اعرابی با اشاره به اینکه ارزش بازار به دو برابر رقم نقدینگی رسیده است، افزود: 
به بیان دیگر اگر همه بخواهند سهم خود را بفروشند، پولی برای خرید آن وجود 
ندارد، به بیان ساده فرضاً دو واحد پول و چهار واحد سهام وجود دارد و اگر سهم ها 

بخواهد تبدیل به پول شوند، تنها ظرفیت دو واحد تبدیل آن وجود دارد.
این کارشناس بازار در پایان با بیان اینکه از نظر بنیادین، بازار را در شرایطی 
نمی بینم که افراد تازه وارد بی محابا وارد آن شوند، افزود: اگر قصد ورود به بازار را 
دارند با واسطه و از طریق صندوق ها بیایند، هر چند در حال حاضر ریسک بازار 
به صندوق ها هم رسیده است، زیرا بازار بسیار رشد کرده و از سوی دیگر پرتفوی 

صندوق ها هم قابل رضایت نیست.

در گفت وگو با یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد؛

هشداری به آنها که روزهای قرمز بورس را ندیده اند

اقتصادی

معاون دفتر خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت:

تولید پراید با استانداردهای ۸۵ گانه 
امکانپذیر نیست

معاون دفتر خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: از آنجا که 
تولید پراید با استانداردهای 85 گانه و استاندارد یورو 5 مقدور نیست، چاره ای جز 

توقف خط تولید آن وجود ندارد. 
هفته گذشته معاون بازاریابی و فروش سایپا با اشاره به افزایش قیمت پراید در بازار، 
گفت: این خودروساز آماده است در صورت لزوم و موافقت مراجع فرادستی فروش 

پراید را برای تنظیم بازار از سر بگیرد.
»حسین کاظمی« افزود: اتفاقی که پس از توقف تولید محصولاتی مانند پیکان و 
زانتیا افتاد، درخصوص خودرو پراید نیز رخ داد و با انتشار خبر توقف تولید، قیمت آن 

در بازار آزاد به شکل غیرمنطقی افزایش پیدا کرده است.
کاظمی گفت: این قیمت های سرسام آور خودروها از جمله پراید هیچ ارتباطی 
به شرکت خودروساز ندارد و توسط واسطه ها و مالکان خودروها و یا با قیمت سازی 

سایت های مجازی انجام می شود.
وی خاطرنشان کرد: تولید دو مدل پراید 132 و 111 متوقف شده، اما خط تولید 
پراید 131 برای انجام تعهدات قبلی همچنان فعال است و با افزایش ظرفیت آن و 

برای کاهش قیمت ها می توان عرضه پراید را از سر گرفت.
در این زمینه، »امیر جعفرپور« معاون دفتر خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت امروز )پنجشنبه( در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره اینکه 
خودروی پراید به منظور تنظیم بازار و جلوگیری از افزایش قیمت ها مجددا تولید می 
شود یا اینکه قرار است مصوبه شورای عالی استاندارد رعایت و این خودرو به صورت 
کلی از خط تولید گروه خودروسازی سایپا خارج شود، افزود: سال گذشته در مورد 
استاندارد خودروها بحث و گفت و گوهای زیادی انجام و در نهایت قرار شد در تیر ماه 

امسال پراید و پژو 405 کنار گذاشته شود.
وی ادامه داد: از آنجایی که ارتقای استاندارد خودروهای یاد شده هزینه زیادی 
دارد، تبدیل خودروی پراید از یورو4 به یورو5 به هیچ عنوان توجیه اقتصادی ندارد؛ 

به همین دلیل تصمیم گرفته شد که این خودروها از خط تولید کنار گذاشته شوند.
جعفرپور توضیح داد: برای آنکه خودروی پراید، یورو5 شود باید کاتالیزور وموتور 
آن تغییر کند اما این امر هزینه بسیار سنگینی دارد و باعث می شود زیان تولید این 

خودرو بیشتر شود.
این مسوول خاطرنشان کرد: پراید نسبت به گذشته و 20 سال پیش خود رشد 
کیفی قابل توجهی پیدا کرده، اما در مقطع فعلی دیگر نمی تواند استانداردهای 85 

گانه را پاس کند.
وی با بیان اینکه طی سال های گذشته پراید از نظر رعایت استاندارد آلایندگی و 
سایر موئلفه های استاندارد پیشرفت خوبی داشته، بیان داشت: پراید دیگر نمی تواند 

با استانداردهای روز هماهنگ شود و این خودرو قابلیت ارتقاء ندارد.
جعفرپور گفت: اگر قرار باشد خودروی پراید بعد از تیرماه تولید شود باید از سوی 
دولت مصوبه ای داشته باشد، در غیر این صورت خودروی یاد شده شماره گذاری 
نخواهد شد و تا زمانی که دولت اصلاحیه ای در این خصوص ارسال نکند، سایپا 

امکان فروش پراید را ندارد.
وی تأکید کرد: تا یک ماه آینده آخرین نمونه های پراید تولید خواهد شد و بعد از آن، 

سایپا باید خط تولید این خودرو را متوقف کند.
معاون دفتر خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون 
این شرکت  از سوی سایپا تحویل مردم می شود، تعهدات معوق  پرایدی که  هر 
خودروسازی است و از سال گذشته، هیچ خودرو پرایدی به صورت پیش فروش و 

ثبت نامی از سوی سایپا عرضه نشده است.

وزیر اقتصاد:

سیاست های اقتصاد مقاومتی 
جامع و فراگیر است

وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: بسته ای که تحت عنوان سیاست های اقتصاد 
مقاومتی از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده بسته ای جامع و فراگیر است.

فرهاد دژپسند« در برنامه رهیافت رادیو اقتصاد افزود: مقام معظم رهبری وجوه 
گوناگون ضرورت های تحول در اقتصاد را در این بسته مورد توجه قرار داده اند.

وی در ادامه اظهارداشت: علی رغم اعمال بدترین نوع تحریم ها، ظالمانه ترین نوع 
تحریم ها و پیچیده ترین نوع تحریم ها بر کشور حجم تجارت خارجی سال 98 و 97 

تفاوت چندانی ندارد و هنوز می توان 43 تا 44 میلیارد دلار واردات داشت.
وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: از مجموع واردات کشور 85 درصد مربوط به 

کالاهای واسطه ای، سرمایه ای و مواد اولیه است.
وی افزود: کشور به رغم تمامی تحریم ها و فشارهای بین المللی توانسته افزون بر 
41 میلیارد دلار صادرات غیر نفتی داشته باشد که این نشان از ظرفیت بالای اقتصاد 

ایران دارد.
دژپسند تصریح کرد: بخش کشاورزی کشور در سال های گذشته به رغم تمامی 

مشقت ها و مشکلات رشد خوبی را تجربه کرده است.
وی ادامه داد: بدیهی که تا رسیدن به یک اقتصاد پایدار، باثبات و با رشد بالنده 
اشتغال فراگیر فاصله زیادی وجود دارد اما اقدامات به گونه ای بوده که توانسته 

بخشی از نیازمندی های سوگیری اقتصاد مقاومتی را پوشش دهد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی در ادامه مصاحبه به مقوله بهبود فضای کسب و کار در 
کشور اشاره کرد و گفت: مقررات زدایی یکی از مقولات بهبود بخشی فضای کسب و 
کار است. وی افزود: کاهش حضور دولت در اقتصاد از جهت تصدی های اقتصادی 

از دیگر فاکتورهای بسیار مهم در این زمینه است.
صدور  تسهیل  و  زدایی  مقررات  بخش  در  خوشبختانه  کرد:  تصریح  دژپسند 
مجوزهای برای راه اندازی کسب و کارها طی سال های اخیر اقدامات خوبی در 
کشور انجام شده است. وی ادامه داد: هم اکنون سایت پیشخوان مجوزهای کشور 
)G4B.ir( پنجاه و دو درصد مجوزها را پوشش داده و دیگر متقاضیان کسب و کار 
نیاز به مراجعه حضوری ندارند به عبارتی تمامی فرآیندها بصورت الکترونیکی انجام 
می شود. وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: یک جنبه دیگر بهبودی فضای کسب و کار 
کنارکشی دولت از تصدیگری اقتصادی است که این می تواند از مجاری واگذاری ها 

صورت گیرد. برای واگذاری دارایی ها انواع و اقسام مدل ها و روش ها وجود دارد.
وی اظهارداشت: دارایی های دولت یک مقطعی در قالب مزایده واگذار شد و 

حواشی زیادی به همراه داشت.
دژپسند تصریح کرد: خوشبختانه در روش واگذاری دارایی های دولت تجدید نظر 

اساسی صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: واگذاری ها تا جایی که امکان دارد از طریق بورس انجام 

خواهد شد چرا که بورس یک محیط شفاف، شیشه ای و کاملًا رقابتی است.
وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: جدا از این برای واگذاری ها روش های فراگیر مثل 

صندوق های قابل معامله ETF طراحی و به مرحله اجرا در آمد.
وی افزود: پذیره نویسی صندوق های قابل معامله واسطه گری مالی یکم )ETF( که 

چندی پیش در کشور آغاز شد از جمله این موارد است.
دژپسند اظهارداشت: باقیمانده سهام دولت در بانک های ملت، تجارت و صادرات 
و شرکت های بیمه البرز و اتکایی امین در قالب صندوق سرمایه گذاری قابل معامله 
و از طریق پذیره نویسی واگذار خواهد شد. حسن انجام این روش اینکه تمامی آحاد 

جامعه می توانند در پذیره نویسی شرکت کنند.

بعضی ها صفرهای حساب بانکی شان را دوست دارند. 
صفر بیشتر، برایشان معنی جیب پرتر دارد. از صد هزار به 
میلیون و از میلیون به میلیارد می خواهند صفر کنار صفر و 
پول روی پول بگذارند، صفرهایی که البته زورشان به تورم 
نمی رسد و قرار است به زودی با آنها خداحافظی کنیم. 
هنوز مشخص نیست این خداحافظی  مانند خداحافظی 
صفر از لیر ترکیه بدون بازگشت است یا مثل ونزوئلاست که 
هر چند سال یک بار، قطاری از صفرهای تورمی از روی 

بولیوارش رد می شوند. 
مجلس در روزهای پایانی خود، حذف صفر از پول ملی 
را که اولین بار در دهه 1380 به طور جدی مطرح شد، 
تصویب کرد و حالا توپ این دایره های توخالی در زمین 
بانک مرکزی است. با این تغییر، هر 10هزار ریال فعلی 
»قران«  کوچک تر،  واحد  و  می شود  تومان  یک  معادل 

خواهد بود که هر صد تای آن برابر یک تومان است.
درباره تجربه های حذف صفر از پول ملی در کشورهای 
مختلف زیاد خوانده و شنیده ایم. اصلاح واحد پول تنها به 
حذف صفر خلاصه نمی شود. تغییر واحد پول کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا به یورو نیز یکی از مثال های اصلاح 
پول  واحد  تغییر  اخیر،  سال های  در  است.  پولی  واحد 
به دلیل تشکیل اتحادیه ها، استقلال کشورها و ساده سازی 
محاسبات انجام شده است. سابقه اصلاح واحد پول به 
قرن 19 میلادی باز می گردد و یکی از آخرین موارد آن، در 

سال 2018 در کشور موریتانی انجام شده است.
اولین اسکناسی که صفرهایش را از دست داد

بیش از 200 سال پیش زمانی که پشتوانه پول، فلزات 
گرانبهایی مانند طلا و نقره بود، با تغییر ذخایر طلا و نقره 
هر کشور، ارزش پول نیز تغییر می کرد. اولین موارد اصلاح 
واحد پول در قرن بیستم، به تجربه آلمان باز می گردد که 
پس از جنگ جهانی اول انجام شد. آلمان ها که ملزم به 
جبران غرامت جنگی کشورهای آسیب دیده بودند، باید 
این هزینه ها را به صورت طلا یا ارزهای خارجی پرداخت 

می کردند.
آلمان برای پرداخت این بدهی ها ناچار به قطع رابطه 
پول ملی و طلا شد و آغاز به چاپ پول بدون پشتوانه ای 
کرد که با نام »مارک کاغذی« شناخته می شد. اقدامی 
که به سرعت ارزش پول این کشور را کاهش داد و موجب 
بروز ابرتورمی شد که در آن تقریباً هر چهار روز قیمت ها دو 
برابر می شد و در نهایت تعداد صفرهای مارک کاغذی را به 
12 عدد رساند؛ کاغذهای چند تیریلیونی که البته ارزش 

چندانی نداشتند.
اصلاحات  و  تورم  نرخ  کنترل  از  پس  حال،  این  با 
اقتصادی در سال 1948 و با معرفی مارک جدید در هر دو 
بخش شرقی و غربی آلمان، یادگار ابر تورم از پول آلمان ها 

حذف شد.
صفرهایی که در 20 سال گذشته حذف شدند

بر اساس اطلاعات صندوق بین المللی پول در دو دهه 
کشورهای  در  پول  واحد  اصلاح  از  مواردی  نیز  گذشته 
مختلف انجام شده است. بر این اساس، موریتانی در سال 
2018 یک صفر از پول ملی خود برداشت. در سال 2007 
نیز سودان با حذف دو صفر از دینار سودان، پوند سودان را 

به گردش انداخت.
 در سال 2004 سورینام سه صفر از واحد پول ملی خود 
حذف و دلار سورینام را معرفی کرد. زامبیا در سال 2013 
سه سفر از پول ملی خود حذف کرد. سائوتومه و پرنسیپ 
که جزیره ای کوچک در خلیج گینه در غرب قاره آفریقاست 

در 2019 سه صفر از پول ملی خود را حذف کرد.
رومانی، موزامبیک، زیمبابوه، غنا و بلاروس از کشورهایی 
هستند که طی سال های 2006 تا 2017، با حذف چهار 
صفر از پول ملی، واحد پول خود را اصلاح کردند. واحد 
آذربایجان  یعنی  کشورمان  شمالی  همسایه  دو  در  پول 

کشور  دو  این  منات.  دارد؛  مشترکی  نام  ترکمنستان،  و 
به تریتب در سال های 2006 و 2009 واحد پول خود را 
تغییر دادند. در هر دو کشور، »منات«  به طور مشابهی 

جدید معرفی شد که معادل 5000 منات قدیم است.
تغییرات موفقیت آمیز   از  با حذف 6 صفر، یکی  ترکیه 
واحد پول ملی در 20 سال گذشته را تجربه کرده و ونزوئلا 
برای  را  ناموفق  بیشترین تلاش  با تلاش های چندباره، 
این تغییر داشته است. آخرین تلاش ونزوئلا برای اصلاح 
واحد پول، مربوط به سال 2018 و حذف پنج صفر است. 
محسن مهرآرا، استاد اقتصاد دانشگاه تهران در بخشی 
از یک مقاله علمی-پژوهشی که در سال 1393 به طور 
مشترک با مهدی خندان سویری نوشته و منتشر شده، به 

بررسی تجربه ترکیه و ونزوئلا در این زمینه پرداخته است.
چرا تجربه ترکیه و ونزوئلا در حذف صفر 

متفاوت است؟
به عنوان بخشی  ترکیه  پول  واحد  تغییر  مقاله،  این  در 
صندوق  برنامه  کمک  با  پولی  نظام  ساختار  اصلاح  از 
بین المللی پول و سیاست مبارزه با تورم، مورد توجه قرار 
گرفته است. بر این اساس، سه عامل بنیادین برای توسعه 
زیرساخت های سیاست پولی ترکیه توسط بانک مرکزی 
این کشور، »سیاست قاطع هدف گیری تورم و تعیین نرخ 

بهره ماهانه توسط کمیته سیاست پولی«، »سیاست نرخ 
ارز شناور« و »افزایش ذخایر ارزی« عنوان شده است.

نرخ  تعیین  و  تورم  با  مبارزه  بانک مرکزی در  استقلال 
بهره و عدم دخالت دولت و بانک مرکزی در تعیین نرخ 
ارز، از دلایل موفقیت ترکیه در بهبود سیاست های پولی 
نرخ های  با  ترکیه  شدند  موجب  که  هستند  کشور  این 
لجام گسیخته تورم خداحافظی کند و در نتیجه، نیازی 
به پول های درشتی مثل 20 میلیون لیر نداشته باشد. در 
واقع، اصلاح واحد پول در این کشور، راهکاری برای حذف 
به دلیل  رقمی،  تورم سه  در دوره های  که  بود  صفرهایی 
افزایش قیمت کالا و خدمات، تقاضا برای پول نقد با ابعاد 

بزرگ را بالا برده بود.
نرخ  دارد.  قرار  ترکیه  مقابل  نقطه  در  ونزوئلا  تجربه 
برابری دلار زیمبابوه به دلار آمریکا در زمان استقلال این 
کشور یعنی سال 1980، برابر با 1.25 بود، اما به دنبال 
بحران های اقتصادی و تورم شدید در سال 2006 این نرخ 
به 100 تریلیون دلار زیمبابوه رسید، یعنی عدد یک و 14 

صفر در مقابل آن برابر با یک دلار بود.
زیمبابوه کشوری است که با نرخ های تورم باور نکردنی 
تورم  نرخ  در  را  درصدی  هزار  چند  ارقام  و  شده  مواجه 
خود دیده است. با این حال، سیاست گذار پولی گام آخر 
با حذف  بار تلاش می کند  را می بینید و هر  اصلاحات 
اینکه  از  غافل  دهد.  سامان  و  سر  را  اوضاع  صفر،  چند 
اصلاح واحد پولی، آخرین گام پس از به هدف نشستن 
با  برخورد  نحوه  این  است.  تورم  کنترل  سیاست های 
مسئله، یادآور عبارتی است که اقتصاددانان داخلی به کار 

می برند: اقدامات آرایشی در اقتصاد.
آیا حذف صفر از پول ملی اقدامی 

غیرضروری است؟
تغییر واحد پول ملی موضوع موردعلاقه سیاستمداران 
ایرانی است و از اواسط دهه 1380 بارهای مورد بحث و 
بررسی قرار گرفته است. اقدامی که تأثیری بر نرخ تورم 
ندارد و صرفاً محاسبات را آسان تر می کند. تجربه ترکیه 
نشان می دهد حذف صفر، گامی پس از کنترل تورم است 
و در مقابل، ونزوئلا به دلیل شکست در مهار تورم، ناچار 
می شود هر چند سال یک بار دستی به سر و روی بولیوار 
بکشد تا صفرهای زائدش را حذف کند. با این حال، باید 
دید این اقدام در ایران و در دورانی که با یکی از بالاترین 
نرخ های تورم سالانه در 40 سال اخیر یعنی 41.2 درصد 

مواجه بودیم، چه  تأثیری از خود به جای می گذارد.

صفرهای ریال کجا می روند؟

حذف صفرهای ریال؛ نیاز امروز یا اقدام آرایشی؟

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 
با حضور امضاءکنندگان زیر در وقت مقرر/ فوق العاده در دبیرخانه هیأت تشکیل، رای شماره 139860330002017785 
پرونده کلاسه 1398114430002000170 مربوط به تقاضای آقای حسینقلی قاسمی مبنی بر صدور سند مالکیت 

ششدانگ/ قسمتی از پلاک 2213 اصلی واقع در بخش دو قم تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق الذکر، اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته 

است:
رای اصلاحی

با توجه به مفاد گزارش کارشناس به شماره 26090 مورخه 1398/10/11 و با عنایت به اینکه رای هیأت تاکنون اجرا نشده 
لذا مفاد رای صادر به شرح ذیل اصلاح می گردد مالکیت متقاضی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 83/65 مترمربع پلاک شماره 2213 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم تایید و رای خود 

را با حدود ذیل صادر می نماید. 

شمالا بطول 9/90 متر دیوار به دیوار قسمتی از پلاک 2213/129 اصلی
شرقا بطول 8 متر درب و دیواریست به شارع 10 متری.

جنوبا بطول 11/20 متر دیوار به دیوار پلاک 2213/122 اصلی.
غربا بطول 8 متر درب و دیواریست به شارع 24 متری.

رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

----------------------------------------------------------
آگهی فقدان مدرک تحصیلی

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فرهاد فرهادی فرزند احمد به شماره شناسنامه 32066 صادره از قم در مقطع کارشناسی 
رشته حقوق قضائی صادره از واحد دانشگاهی قم با شماره 78154388655 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار میباشد. 
از یابنده تقاضا میشود اصل مدارک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – بلوار دانشگاه – مجتمع 

دانشگاهی ص پ 364/37185- اداره فارغ التحصیلان ارسال نماید.



شنبه -بیستم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65030

معاون کل ورزش و جوانان استان قم مطرح کرد :
توسعه عمرانی ورزش در قم و بخش های تابعه

معاون توسعه منابع و پشتیبانی اداره کل ورزش و جوانان استان قم  گفت :در 
سال های اخیر زمین های چمن مصنوعی، استخر و سالن های چند منظوره ورزشی 
متعددی در قم احداث شده، این احداث ها تنها در شهر قم نبوده بلکه در بخش های 

تابعه نیز انجام شده و شاهد افزایش فضاهای ورزشی در تمام نقاط قم هستیم.
اتفاقات  حسین رضایی اظهار کرد: در سال های اخیر شاهد تصمیم گیری ها، 
و دستاوردهای بسیار خوبی در بخش عمرانی ورزش قم بوده ایم و فضاها و اماکن 
بخش  مشارکت  همچنین  و  ملی  و  استانی  ظرفیت های  از  استفاده  با  بسیاری 
خصوصی به سرانه فضاهای ورزشی قم اضافه شده است. وی ادامه داد: این اداره کل 
در کنار ماموریت های همگانی و قهرمانی، در بخش عمرانی نیز فعالیت های زیادی 
انجام می دهد تا با افزایش سرانه فضاهای ورزشی روباز و سرپوشیده، امکانات بهتر 
و بیشتری در اختیار هیات های ورزشی، تیم ها، باشگاه ها، قهرمانان و ورزشکاران 
رشته های مختلف قرار بگیرد.  معاون توسعه منابع و پشتیبانی اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم افزود: در سال های اخیر زمین های چمن مصنوعی، استخر و 
سالن های چند منظوره ورزشی متعددی در قم احداث شده، این احداث ها تنها در 
شهر قم نبوده بلکه در بخش های تابعه نیز انجام شده و شاهد افزایش فضاهای ورزشی 
در تمام نقاط قم هستیم. وی ادامه داد: حتی در روستاهای قم زمین چمن مصنوعی 
و سالن احداث شده و امکان ورزش در سطح حرفه ای برای تمامی هم استانی ها فراهم 
است، ورزش رمز سلامتی و دوری از بیماری ها است و توسعه فضاهای ورزشی و ایجاد 
امکانات لازم، مشارکت مردم در فعالیت های همگانی را نیز خوشبختانه افزایش داده 
است. رضایی بیان کرد: یکی از اتفاقات مهم در توسعه عمرانی ورزش قم، افزایش 
استخرهای فعال شنا در قم با توجه به بهره برداری از سه استخر جدید است که از 
امسال در فصل گرم تابستان برای عموم علاقمندان به ورزش شنا قابل استفاده 
است و تعداد استخرهای فعال در قم نیز افزایش می یابد.وی خاطرنشان کرد: استخر 
مجموعه ورزشی جهان پهلوان تختی که از نیمه دوم دهه 1380 به تعطیلی رفته و به 
عنوان یکی از استخرهای قدیمی شهر قم بخش های مختلف آن دچار فرسودگی 
شده بود، با بهره گیری از ظرفیت های ماده 27 قانون الحاق، توسط بخش خصوصی 

با استفاده از بهترین امکانات مورد بازسازی و تجهیز قرار گرفته است.
احداث استخر یاس نبی )س( با اعتبارات سفر مقام معظم رهبری 

معاون توسعه منابع و پشتیبانی اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: استخر 
یاس نبی )س( نیز که به همراه سالن چند منظوره شهدای دروازه ری و سالن باستانی 
شهیدان سلیمانیان در مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( قرار گرفته و از اعتبارات 
مصوب سفر پرخیر و برکت سال 1389 مقام معظم رهبری به استان قم احداث 
شده است، تابستان امسال به علاقمندان رشته ورزشی شنا در منطقه 15 خرداد 
قم خدمات رسانی می کنند. رضایی در ادامه به استخر شهید حسین دخانچی در 
مجموعه ورزشی شهدای 15 خرداد اشاره و اضافه کرد: این استخر نیز که در نیمه 
دوم دهه 1380 به بهره برداری رسیده بود، بر اساس مصوبه هیأت وزیران به مدت 
10 سال به هیأت ورزش  های جانبازان و معلولین واگذار شده و پس از تجهیز و 
بازسازی کامل، به محض از آغاز مجدد فعالیت های ورزشی خدمات رسانی خود را به 

دوست داران رشته ورزشی شنا از سر می گیرد.
صدور پروانه فعالیت 2۸ استخر خصوصی و دولتی در قم

وی با اشاره به استخرهای فعال این اداره کل، ابراز کرد: استخر حجاب در مجموعه 
ورزشی جواد الائمه نیروگاه، استخر نرگس در منطقه صدوق قم، استخر کوثر در 
مجموعه ورزشی شهید حیدریان، استخر یاس در مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( 
و استخر مجموعه ورزشی جهان پهلوان تختی در قم فعال هستند. رضایی در پایان 
گفت: علاوه بر اداره کل ورزش و جوانان، دیگر ارگان ها و دستگاه های دولتی نظیر 
دانشگاه قم، آموزش و پرورش، سپاه، استانداری، اداره کل کار و امور اجتماعی و 
... نیز در سال های اخیر چندین استخر در قم احداث و راه اندازی کرده اند، ضمن 
اینکه استخرهای خصوصی نیز در قم فعالیت می کنند و با توجه به مجوزهای صادر 
شده توسط کمیسیون ماده 5 این اداره کل، مجموعا 28 استخر دارای مجوز داریم.

کارنامه ضعیف هندبال قم از نگاه فدراسیون ؛

هندبال قم در جایگاه 27 کشور 
هیأت هندبال استان قم در ارزیابی فدراسیون این رشته از عملکرد سال 1398 

هیات های هندبال سراسر کشور تنها چهار رتبه تا انتهای جدول فاصله دارد. 
فدراسیون هندبال رده بندی هیات  های استانی در سال 98 را در حالی اعلام کرد 
که بر این اساس هیأت هندبال استان قم بین 31 هیأت استانی در مکان بیست و 
هفتم قرار گرفته، عملکردی بسیار ضعیف که هیأت هندبال باید با کمک اداره کل 

ورزش و جوانان، برنامه ریزی دقیق تر و تلاش بیشتری برای بهبود آن داشته باشد.
ایران از هیات های استانی این رشته بر اساس  در رتبه بندی فدراسیون هندبال 
شاخص های مختلف عملکرد سال 1398، هیأت هندبال اصفهان در جایگاه نخست 
قرار دارد و هیات های فارس و کرمانشاه دوم و سوم هستند، ضمن اینکه کهکیلویه و 
بویراحمد به همراه بوشهر در رده های چهارم و پنجم جای دارند. این در حالی است که 
از قم نه تنها بین 10 هیأت برتر هندبال ایران خبری نیست، بلکه قم بین استان های 
رده های اول تا بیستم جدول ارزیابی عملکرد فدراسیون هندبال هم جایی ندارد و در 
رتبه بندی این فدراسیون از 31 هیأت هندبال سراسر کشور در جایگاه نازل بیست و 
هفتم ایستاده است و استان های خراسان شمالی، زنجان، اردبیل و البرز پائین تر از قم 
هستند. این جایگاه برای هیأت هندبال قم توسط فدراسیون در حالی به ثبت رسیده 
که قم در سال 1398 دو تیم در رقابت های باشگاهی هندبال ایران داشت و سرانجام 
تیم دسته اولی هیأت هندبال قم توانست مجوز صعود به لیگ برتر باشگاه های کشور را 
کسب کند، ضمن اینکه در بخش بانوان نیز تیم رده های پایه قم رتبه سوم ایران را کسب 
کرد و قم در مسابقات مناطق نیز عملکرد خوبی داشت. ظاهرا تیم داری در رده های 
سنی مختلف آقایان و بانوان و کسب موفقیت در این بخش تنها فاکتور و ملاک ارزیابی 
فدراسیون هندبال از عملکرد هیات های استانی نیست و قرار گرفتن قم در جایگاه 
بیست و هفتم هیات های استانی نشانگر این است که هیأت هندبال قم نتوانسته سایر 
انتظارات فدراسیون را برآورده کند. این در شرایطی است که امسال آخرین سال دوره 
ریاست چهار ساله حسین محمدخانی در هیأت هندبال استان قم است و با توجه به 
اینکه در ماه های اخیر اداره کل ورزش و جوانان و در راس آن رسول منعم از عملکرد 
این هیأت ورزشی رضایت نداشته و این مسئله بارها از سوی مدیرکل ورزش و جوانان 
در رسانه ها بیان شده، به احتمال فراوان هیأت هندبال قم انتخابات داغی پیش رو دارد.

دبیرکل فدراسیون فوتبال خبر داد؛

موافقت فیفا با برنامه زمان بندی اصلاح 
اساسنامه فدراسیون فوتبال

با ارائه گزارشی از روند اصلاح اساسنامه و برگزاری   دبیرکل فدراسیون فوتبال 
این خصوص خبر داد.  »مهدی  تاییدیه رسمی فیفا در  از دریافت  مجامع لازم، 
محمدنبی« با بیان این موضوع اظهار داشت:جدول زمان بندی پیشنهادی به منظور 
تصویب اصلاحیه اساسنامه و کدهای انتخاباتی همچنین برگزاری مجمع انتخاباتی 
فدراسیون فوتبال در ٢٠ آیتم تهیه و در جلسه مورخ ١٨ فروردین به تایید هیات رییسه 
فدراسیون فوتبال رسید و در مهلت قانونی برای فیفا ارسال شد. متعاقبا در تاریخ 
چهارم اردیبهشت فدراسیون جهانی فوتبال به طور رسمی و مکتوب موافقت خود را 

در خصوص اجرای جدول زمان بندی طبق نقشه راه ارسال شده اعلام کرد.
دبیرکل فدراسیون فوتبال اضافه کرد: بر اساس تاییدیه فدراسیون جهانی فوتبال 
)FIFA( و کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC(، هیات رییسه فدراسیون با استفاده از 
اختیارات و وظایف ذاتی خود ضمن فراهم کردن مقدمات قانونی با برگزاری مجامع 
مورد نظر به منظور تصویب اصلاحیه اساسنامه و نهایتا برگزاری مجمع انتخاباتی 
فدراسیون فوتبال اقدام خواهد کرد. نبی در پایان گفت: تمامی اعضای مجمع 
به طور قطع در فرایند قانونی اصلاح اساسنامه مشارکت لازم را داشته و خواهند 
داشت و باید در این مسیر با استفاده از ظرفیت های قانونی، اصلاحات اساسنامه به 
بهترین شکل انجام شود. تاکنون نیز طبق ضوابط و قوانین، کمیته حقوقی و تدوین 
مقرارت در اصلاح اساسنامه براساس نظرات دریافتی از اعضاء مجمع در مهلت  مقرر 
و همچنین با رعایت اساسنامه استاندارد فیفا  و قوانین و مقرارت کشور، طبق جدول 
زمان بندی فرآیند قانونی را طی کرده و با تاکید فدراسیون پس از تصویب اساسنامه 

متعاقبا مجمع انتخاباتی را برگزار خواهد کرد.

منتشر شدن اسامی افراد واجد شرایط شرکت در مجمع هیأت فوتبال استان قم 
و مغایرت لیست اصلی با نفرات حاضر در مجمع این هیات ورزشی پرمخاطب را در 

آخرین ماه های فعالیت آن وارد یک حاشیه جدید کرده است. 
گویا حواشی از سر هیأت فوتبال قم دست بردار نیست، هیأتی که در سال های اخیر 
با انواع و اقسام حاشیه های ورزش دست و پنجه نرم کرده و در دو دوره انتخاباتی در 
سال های 1391 و 1395 اعضای مجمع آن به انتخاب کریم بهرامی به عنوان رئیس 
هیأت رای داده اند. از قضا در دوران ریاست کریم بهرامی، وضع فوتبال استان قم 
نسبت به روسا و دوره های گذشته بهتر بود زیرا این هیأت پرمخاطب از یک نماینده 
پرآوازه به نام صبا در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی فوتبال ایران یعنی لیگ برتر 
برخوردار بود و در لیگ برتر فوتسال نیز یکی از تیم های همیشه مدعی قهرمانی را 

داشت، حتی سهمیه قم در لیگ برتر فوتسال به دو تیم هم افزایش پیدا کرد.
 آخرین سال دوره 4 ساله رئیس هیأت فوتبال قم

عملکرد بهرامی در چهار سال نخست ریاست هیأت فوتبال چندان مورد نقد قرار 
نگرفت اما حواشی پیرامون هیأت فوتبال از مجمع انتخابات زمستان سال 1395 
شروع شد، انتخاباتی که ابتدا 9 کاندیدا داشت، سپس دو کاندیدا به نام های کریم 
بهرامی و قدرت الله باقری تایید صلاحیت شدند و با دامنه دار شدن اعتراض ها به نحوه 
بررسی صلاحیت نامزدها، سرانجام مهدی بهشتی یکی از پیشکسوتان فوتبال قم هم 

به لیست نهایی کاندیداهای انتخابات سال 95 اضافه شد.
حالا دوره دوم ریاست چهار ساله کریم بهرامی در هیأت فوتبال استان قم به سال 
پایانی خود رسیده و عملا هشت سال ریاست وی در این هیأت پرمخاطب ورزشی 

زمستان سال جاری خاتمه می یابد و اهالی فوتبال منتظر نیمه دوم امسال و برگزاری 
مجمع انتخابات این هیأت هستند اما بروز برخی حواشی ظاهرا زودتر از موعد مقرر 

بحث انتخابات پایان سال 99 این هیأت ورزشی را بر سر زبان ها انداخته است.
 ناکامی های فوتبال و فوتسال قم در 4 سال اخیر

در چهار سال دوم ریاست بهرامی در هیأت فوتبال استان قم اتفاقات عجیب و قریبی 
رخ داد، ابتدا صبا از لیگ برتر به دسته اول و سپس به دسته دوم سقوط کرد تا اینکه 
مسوولان دلسوز ورزش قم در آن مقطع تصمیم به اعلام انحلال صبا گرفتند، غافل از 
اینکه انحلال صبا فقط در حد حرف است و اگر روزی یکی از شاکیان و طلب کاران تیم 
فوتبال صبا به فیفا مراجعه کند، پای تمام تصمیم گیرنده ها در ماجرای انحلال صبا 
پیش کشیده خواهد شد. فوتسال قم راه سقوط را در پیش گرفت و تیمی که با نام های 
معتبری همچون فراز، ارم کیش، کیش ایر، صبای قم، ماهان تندیس و یاسین پیشرو در 
لیگ برتر حضور یافته و سه عنوان نایب قهرمانی تاریخ لیگ برتر را در کارنامه داشت، به 
نام »تیم فوتسال هیات فوتبال قم« دچار سرنوشت تیم صبا شد و بعد از سقوط به دسته 
اول، راهی دسته دوم و سرانجام منحل شد. لیگ برتر فوتبال قم در این سال ها هیچ 
خروجی نداشت و مانند یک عادت قدیمی برگزار شد، لیگی که تیم  قهرمان آن باید به 
عنوان نماینده قم در لیگ دسته سوم باشگاه های کشور حضور می یافت اما یا به میدان 
نرفت و انصراف داد یا امتیاز خود را به خارج از قم فروخت و با آبرو و اعتبار قم بازی شد.

 رئیس هیأت فوتبال قم عضو سازمان لیگ فوتسال ایران
در این بین کریم بهرامی معتقد است که هیأت فوتبال قم در این سال ها طبق برنامه 
به اهداف مد نظر دو نهاد نظارتی یعنی فدراسیون فوتبال و اداره کل ورزش و جوانان 

پیش رفته اما مدل برگزاری مجمع سالیانه و اتفاقاتی حاشیه ای این مجمع که در نهایت 
به رای گیری منجر شد نشان می دهد که بهرامی کار سختی برای انتخابات نیمه دوم 

امسال و سومین دوره ریاست متوالی این هیأت ورزشی دارد.
به گزارش فارس ، نوع اتفاقاتی که در این سال ها پیرامون هیأت فوتبال استان قم رخ 
داد، بهرامی را به جای متن به حاشیه برد و الّا رئیس هیأت فوتبال قم آنقدر جایگاه و 
اعتبار دارد که به عنوان عضو هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال ایران انتخاب شده و 

حکم این مسوولیت را از حیدر بهاروند دریافت کرده است.
 حاشیه های مجمع سال 9۸ هیأت فوتبال قم

ظاهرا برخی غفلت های خواسته یا ناخواسته توسط بهرامی یا همکاران وی در هیأت 
فوتبال قم از برخی مسائل مهم مرتبط با این هیأت ورزشی است که در چند سال اخیر 
مرتب برای این هیأت پرمخاطب حاشیه می سازد، مانند لیستی که اخیرا از مجمع سال 

گذشته منتشر شده و حالا هیأت فوتبال را به چالش برده است.
مجمع سالیانه هیأت فوتبال استان قم دقیقا یک سال قبل در سالن کنفرانس اداره 
کل ورزش و جوانان قم برگزار شد و هیأت فوتبال پیش از برگزاری این جلسه در نامه ای 
به اداره کل ورزش و جوانان اسامی اعضای حاضر در مجمع را اعلام کرد، جلسه ای 
که در نهایت به رای گیری موافقان و مخالفان انجامید و کریم بهرامی با یک رای بیشتر 

اعضای موافق، در هیأت فوتبال ماندگار شد.
اما انتشار تصویر نامه ارسالی هیأت فوتبال به اداره کل ورزش و جوانان نشان می دهد 
اسامی ذکر شده در نامه ارسالی با اعضای حاضر در روز جلسه تفاوت دارد! زیرا در نامه 
هیأت فوتبال نماینده بازیکنان در )ردیف 12( محمدعلی جان جان معرفی شده که 
در روز جلسه به جای این بازیکن، مسعود ابرقویی در مجمع حضور می یابد، تخلفی 
که اگر از سوی هیئت فوتبال انجام شده باشد قطعا می توانسته در آن زمان مجمع 

را ابطال کند.
 دبیر هیات فوتبال: قم کانون بازیکنان و داوران ندارد

در پیگیری این موضوع از هیأت فوتبال استان قم، علی احمدی دبیر هیأت بود که 
راجع به این موضوع شفاف سازی کرد و گفت: انتخاب بازیکن برتر و داور برتر برای 
حضور در مجامع بر عهده کانون ها است، به دلیل اینکه استان قم کانون بازیکنان و 

داوران ندارد انتخاب این افراد به هیأت فوتبال واگذار می شود.
وی اضافه کرد: با این اتفاق قطعا سلیقه هم نقش پیدا می کند، ابتدا محمدعلی 
جان جان به عنوان نماینده بازیکنان انتخاب و به اداره کل ورزش و جوانان معرفی شد، 
پس از آن به دلیل اینکه هم بازیکن، هم مربی و هم مدیرعامل انتخاب شده از یک 

باشگاه بود با اعتراض سایر باشگاه ها روبه رو شدیم.
دبیر هیأت فوتبال استان قم افزود: اداره کل ورزش و جوانان اعلام کرد با بررسی 
مجدد، فرد دیگری برای حضور در مجمع به عنوان نماینده بازیکنان معرفی شود، پس 
از بررسی فرد جدیدی برای حضور در مجمع انتخاب شد که البته تصمیم جمعی بود و 
به دلیل اینکه زمان کافی وجود نداشت دیگر به صورت مکتوب به اداره ورزش و جوانان 

اعلام نشد.

آغاز زودهنگام حاشیه های انتخابات هیأت فوتبال قم؛

حاشیه های هیأت فوتبال استان قم تمامی ندارد 
مغایرت لیست اصلی با نفرات حاضردر مجمع 

ورزشی

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت جاویدان سروش ایرانیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15536 و شناسه ملی 14007529579 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/10/13تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1-آقای بهروز نادری بشماره ملی 0386657491 
با پرداخت 2.000.000ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت. 2-خانم فاطمه حیدری بشماره ملی 5650108226 
با پرداخت 5.000.000 ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت سرمایه شرکت از مبلغ 20.000.000 ریال به مبلغ 
27.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از 
افزایش سرمایه عبارتست از : بهروز نادری بشماره ملی 0386657491 دارنده 2.000.000ریال سهم الشرکه ، فاطمه حیدری بشماره ملی 
5650108226 دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه ، سلمان حیدری بشماره ملی1282849832 دارنده 12.000.000 ریال سهم 
الشرکه ،احمد جعفری بشماره ملی 0384329918دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه و زهرا رمضانی بشماره ملی5659881009 
دارنده 3.000.000 ریال سهم الشرکه 3- تعداد اعضای هیئت مدیره شرکت به 5 نفر افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق 

اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸230(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آریا نهان زیست اکسیر با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16687 و شناسه ملی 14008539053 به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1398/11/05تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، 
شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله امام خمینی ، کوچه امام خمینی 32]حسنی13[ ، خیابان امام خمینی ، پلاک 0 ، مرکز رشد ، 

طبقه همکف ، واحد 6 کد پستی 3719713866 تغییر یافت . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸231

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت زرین کالای آسمان سهامی خاص به شماره ثبت 11402 و شناسه ملی 10103984340 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1397/07/29تصمیمات ذیل اتخاذ شد : صورتهای مالی سال 96 به تصویب رسید . 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸149(
--------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت حمل و نقل درون شهری کاسپین تاکسی دی با مسئولیت محدود به شماره ثبت 9309 و شناسه ملی 10590010335 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/09/19تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ماده دو اساسنامه موضوع فعالیت شرکت 
اصلاح و موارد ذیل به آن اضافه گردید: حمل ونقل عمومی درون شهری بار ومسافر- انجام موضوع فعالیت پس از اخذ مجوزهای لازم از دستگاه 

مربوطه- ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸151(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت مهندسی زرین رود تبریز با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15366 و شناسه ملی 10103241228 به استناد 
پور سدهی بشماره  آقای عباس حسین   .1 : اتخاذ شد  العاده مورخ 1398/03/11تصمیمات ذیل  فوق  صورتجلسه مجمع عمومی 
ملی2594709204 با دریافت مبلغ 550.000 ریال از صندوق شرکت از شرکت خارج و دیگر هیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 2. 
آقای علی بخشمند امیر بشماره ملی0071467841 با دریافت مبلغ 100.000 ریال از صندوق شرکت از شرکت خارج و دیگر هیچگونه 
حق و سمتی در شرکت ندارد. 3. آقای مسعود عزمی بشماره ملی4284968920 با دریافت مبلغ 100.000 ریال از صندوق شرکت از 
شرکت خارج و دیگر هیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 4. آقای علی قهرمانی بشماره ملی6369793434 با دریافت مبلغ 100.000 
ریال از صندوق شرکت از شرکت خارج و دیگر هیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 5. آقای عباس اسدی بشماره ملی5459122996 
با دریافت مبلغ 50.000ریال از صندوق شرکت، سهم الشرکه خود رابه مبلغ 9.000.000ریال کاهش داد. 6. آقای مجید دقیق بشماره 
ملی1380014077 با دریافت مبلغ 50.000 ریال از صندوق شرکت،سهم الشرکه خود را به مبلغ 500.000ریال کاهش داد. 7. آقای 
مصطفی شاطری بشماره ملی0532391365 با دریافت مبلغ 50.000 ریال از صندوق شرکت، سهم الشرکه خودرا به مبلغ 500.000ریال 
کاهش داد. سرمایه شرکت از مبلغ 11.000.000 ریال به مبلغ 10.000.000 ریال کاهش یافت و ماده 4 اساسنامه به شرح فوق اصلاح 
گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتست از : آقای عباس اسدی بشماره ملی5459122996 دارنده 
9.000.000 ریال سهم الشرکه، آقای مجید دقیق بشماره ملی1380014077 دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه، آقای مصطفی 

شاطری بشماره ملی0532391365 دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸1۶1(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت نیکنام پالیز راتین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15900 و شناسه ملی 14007855720 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/04/19تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، 
شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله نیروگاه ، بلوار نور ، بلوار شاهد ، پلاک 61 ، طبقه منفی 1 کد پستی 3717998371 تغییر یافت 

و ماده 3 اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸1۶2(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت کهکشان درخشان تجارت نوین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14087 و شناسه ملی 14005714840 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/01/15تصمیمات ذیل اتخاذ شد : برابر سند صلح بشماره 12449 مورخ 1397/12/23 
دفتر خانه اسناد رسمی 61 قم آقای مجتبی قلعه خندانی به شماره ملی0012852805 تمامی 4.000.000 ریال سهم الشرکه خود را 
به خانم زهرا التمیمی به شماره ملی 0375346831 منتقل و ازشرکت خارج گردید و در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از نقل 
و انتقال عبارتست از : زهرا التمیمی به شماره ملی 0375346831 دارنده 4.000.000 ریال سهم الشرکه ، علی شاهینی فرد بشماره 

ملی0373822405 دارنده 16.000.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸1۶3(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت کهکشان درخشان تجارت نوین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14087 و شناسه ملی 14005714840 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ 1398/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم زهرا التمیمی به شماره ملی 0375346831 به 

سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 4.000.000 ریال سهم الشرکه ، علی شاهینی فرد بشماره ملی0373822405 به سمت مدیرعامل 
وعضوهیئت مدیره دارنده 16.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای 

مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸1۶۸(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آذین پرور افق فردا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 15176 و شناسه ملی 14007151088 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/06/01تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید: استان قم 
، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله 15خرداد ، کوچه عماریاسر49-شهیداصغرفاضل]2[ ، بلوار عماریاسر ، پلاک 0 ، مجتمع 
مسکونی میلاد نور ، طبقه اول ، واحد 2 کد پستی 3719151638 تغییر یافت و ماده مربوطه به شرح فوق اصلاح گردید. 2- - تعداد اعضاء 
هیئت مدیره به 3 نفر افزایش یافت و ماده14اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. 3- آقای سید مجتبی حسینی بشماره ملی 0382150899 
با پرداخت 5.000.000 ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت 4- آقای سید رسول حسینی بشماره ملی 0370571096 
به  مبلغ 10.000.000ریال  از  شرکت  سرمایه  گرفت.  قرار  شرکت  شرکاء  زمره  در  شرکت  صندوق  به  ریال  پرداخت 5.000.000  با 
20.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از 
افزایش سرمایه عبارتست از : سید احمد حسینی بشماره ملی 0386734471 دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه ، سید مجتبی 
حسینی به شماره ملی 0382150899 دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه ، سید رسول حسینی بشماره ملی0370571096 دارنده 

5.000.000 ریال سهم الشرکه ، مسعود ده پروری بشماره ملی 0386723958 دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸173(

--------------------------------------------------------------
آگهی تاسیس

ملی  شناسه  به  ثبت 17205  شماره  درتاریخ 1398/11/10به  میر  فرا  تجارت  سرآمد  بازرگانی  محدود  مسئولیت  با  شرکت  تاسیس 
14008956114 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :اخذ و 
اعطای نمایندگی در داخل و خارج از کشور - خرید و فروش اقلام مجاز )آنلاین و حضوری ( از جمله زیورآلات و بدلیجات )غیراز طلا و نقره( و 
انواع سنگ تزئینی زیورآلات - صادرات و واردات کالاهای مجاز بازرگانی - ترخیص کالا - مشارکت در سرمایه گذاری در رابطه با موضوع شرکت 
- برپایی همایش ، نمایشگاه و سمینار در رابطه با موضوع شرکت- شرکت در مناقصه ها و مزایده ها - اخذ وام و اعتبارات از بانکها و موسسات 
دولتی و خصوصی در رابطه با موضوع شرکت پس از اخذ مجوز از مراجع ذیصلاح درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت 
فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله معلم ، بلوار پیامبر اعظم ، بلوار 
عماریاسر ، پلاک 0 ، مجتمع تجاری زمزم ، طبقه دوم ، واحد 274 کدپستی 3715781918 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 
20000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای سید رومان حیدر حیدر به شماره فراگیر 118946599 دارنده 19800000 
ریال سهم الشرکه آقای محمد حافظ سید به شماره فراگیر 53234266 دارنده 200000 ریال سهم الشرکه مدیر عامل آقای سید رومان حیدر 
حیدر به شماره فراگیر 118946599و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از 
قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می 

باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸17۶(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آردین گستر آتیه طلایی با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14620 و شناسه ملی 14006444776 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/03/01تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای حمید ذوالقدر بشماره ملی:0063812746 با 
دریافت مبلغ 400.000ریال از صندوق شرکت، از شرکت خارج و دیگر هیچگونه سهم الشرکه ای ندارد . سرمایه شرکت از1.400.000ریال 
به 1.000.000 ریال کاهش یافت و ماده4اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردبددر نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش 
سرمایه عبارتست از : مهدی ذوالقدر بشماره ملی 0014299712 دارنده 400.000ریال سهم الشرکه ، سید سعید میر معینی به شماره 
ملی3979419101 دارنده 400.000 ریال سهم الشرکه ، سید هادی برهانی کرانی به شماره ملی 2065004533دارنده 200.000 ریال 

سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸201(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آردین گستر آتیه طلایی با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14620 و شناسه ملی 14006444776 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1398/03/01تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مهدی ذوالقدر بشماره ملی 
0014299712 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 400.000ریال سهم الشرکه ، سید سعید میر معینی به شماره ملی3979419101 به 
سمت عضو هیئت مدیره دارنده 400.000 ریال سهم الشرکه ، سید هادی برهانی کرانی به شماره ملی 2065004533به سمت نائب رئیس 
هیئت مدیره دارنده 200.000 ریال سهم الشرکه وحمید ذوالقدر به شماره ملی 0063812746 به سمت مدیرعامل ) خارج از شرکاء ( برای 
مدت نامحدود انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها و عقود اسلامی و اوراق عادی و 

اداری با امضاء مدیرعامل به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبرمی باشد . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸0۸204(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت شاهکار عاج زیبا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 17227 و شناسه ملی 14008974884 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1398/11/20تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم سمیرا خالق نژاد به شماره ملی 2121604881 
به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه ،آقای محمدمهدی کیانی دولیسکانی به شماره ملی 3319912380 به 
سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 5.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق 

بهاء دار با امضاء مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸03290(

--------------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آبا آبنوس آزما بنیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 17147 و شناسه ملی 14008914697 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/10/29تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضاء هیئت مدیره از دو نفر به سه نفر افزایش یافت و ماده 

12 اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸03292(
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جبهه پایداری پشت سر حاجی بابایی ایستاد؟ 

سونامی وزرای احمدی نژاد مقابل قالیباف

حسام رضایی
نامزدهای تصدی ریاست مجلس تقریبا روشن شده اند و حالا همه منتظر 
هستند تا ببینند پس از آغاز به کار مجلس یازدهم در تاریخ 7 خرداد، چه کسی 
خواهد توانست بعد از 12 سال، صندلی ریاست را مال خود کند. در این رقابت اما 
همگان شانس مرد طرقبه ای سیاست ایران را بیش از بقیه میدانند. ادامه گزارش 

برآوردی کلی از سبد رای نامزدهاست. 
زاکانی؛ انصراف به قصد...؟

یکی از اتفاقات مهم اخیر پیرامون رقابت بر سر ریاست مجلس یازدهم، انصرافی 
بود که علیرضا زاکانی به شکل توئیتری اعلام کرد. او در این باره تاکید کرد: »ضمن 
احترام به دعوت برخی همکاران، برای حفظ وحدت و انسجام نیروهای انقلاب در 
مجلس یازدهم،  اجرای برنامه تحول را انشاءالله در همکاری و هماهنگی با فرد فرد 
با نمایندگان دنبال خواهم نمود.« این انصراف واکنش بقیه چهره های اصولگرایی 
از جمله قالیباف را در پی داشت؛ واکنشی که نشان می داد باید منتظر باشیم در 

رقابت بر سر ریاست، سبد رای زاکانی به سمت قالیباف سرازیر شود.
قالیباف درباره این انصراف در توئیتر نوشت: »به لطف خدا این مجلس، مجلس 
کار، همکاری و برادری در حل مسائل مردم خواهد بود.« گرچه زاکانی از نامزدی 
ریاست مجلس انصراف داد اما شنیده ها حکایت از آن دارد که در مقابل انصراف 
او، نائب رئیسی و به ویژه، ریاست مرکز پژوهش های مجلس به زاکانی پیشنهاد شده 

است. 
حاجی بابایی، گزینه پایداری ها در برابر قالیباف 

یکی دیگر از اتفاقات مهم در روزهای گذشته بالا آمدن یکباره حاجی بابایی 
در کورس رقابت بر سر ریاست مجلس بود. برخی شنیده ها حکایت از حمایت 
جبهه پایداری از نامزدی حمیدرضا حاجی بابایی رئیس فراکسیون نمایندگان 
ولایی]فراکسیون نزدیک به پایداری ها در مجلس دهم[ در برابر قالیباف دارد. 
پایداری ها با لیدری آقاتهرانی - که خود ترجیح داد برای حفظ وجهه اش هم که 
شده وارد گردونه رقابت نشود - با همکاری برخی نیروهای درون و برون پارلمانی، 

مشغول ارتقا و بیشینه سازی آرای حاجی بابایی هستند. 
پایداری ها که یکی از شروط شان برای پیوستن به لیست »ایران سربلند«، حذف 
شخص قالیباف و حتی برخی چهره های نزدیک به او بود - تا حدی که وحید 
یامین پور گزینه متبوع به خود را صرفا به دلیل حمایت جزئی از قالیباف، مورد 
بغض خویش قرار دادند - اکنون و در درون مجلس، مشغول تدارک یک دوقطبی 

قدرتمند با محوریت حاجی بابایی علیه شهردار پیشین تهران هستند. 
بنابر شنیده ها، این جبهه به وزیر آموزش و پرورش دولت دهم، وعده جمع آوری 
170 تا 180 رای را داده است. با این حال و با توجه به تمایل سبد آرای زاکانی به 
سمت قالیباف و ساز جداگانه آرای سیدشمس الدین حسینی یا علی نیکزاد]دو 
چهره وابسته به گفتمان جدایی طلب احمدی نژاد[ بعید به نظر میرسد این میزان 
رای محقق شود. گرچه برخی شنیده ها از سوی چهره های عضو پایداری حکایت 
از احتمال ائتلاف لحظه آخری پایداری ها با قالیباف را دارد، ائتلافی که می تواند 

مشابه بستن لیست ایران سربلند همراه با دادن امتیازات ویژه به این جبهه باشد.
میرسلیم؛ مردی برای اعاده حیثیت موتلفه 

حزب موتلفه اسلامی در انتخابات ریاست جمهوری 96 و بعد از آن، کارکرد صرفا 
تامین مخارج انتخاباتی جناح راست را به کناری نهاد و تصمیم گرفت به عنوان 
یکی از تشکیلات ریشه دار این جناح، آستین ها را بالا زده و خود مستقیما برای 

تصرف نهادهای قدرت، وارد گود شود.
 در میان همه موتلفه ای های سرد و گرم چشیده، آن مردی که در مقایسه 
تر،  کلان  مدیریتی  سابقه  هم  و  دارد  بیشتری  آکادمیک  سواد  هم  دیگران  با 
سیدمصطفی میرسلیم است و برای همین، در انتخابات ریاست جمهوری قبلی 

به نمایندگی از این حزب تا پایان ایستاد و کنار نکشید.
در رقابت بر سر ریاست مجلس یازدهم نیز گویا میرسلیم، خیال کنارکشیدن به 
نفع گزینه یا گزینه های دیگر را ندارد. اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه 
چندی پیش با حمایت از نامزدی میرسلیم گفته بود: »حزب موتلفه اسلامی در 
جمع بندی به این نتیجه رسیده که گزینه اصلح و ارجح، برای ریاست مجلس 

یازدهم، آقای مهندس سیدمصطفی میرسلیم است.« 
با این حال، بسیاری برای مهندس موتلفه ای هیچ شانس پیروزی قائل نیستند. 
مثلا عباس سلیمی نمین فعال اصولگرا گفته است: »رسانه های اصلاح طلب 
هم با هدف اختلاف افکنی با جوسازی هایی آقای میرسلیم را گزینه ای مناسب 
برای ریاست مجلس مطرح می کنند. این نوع رفتارها در حالی از سوی عده ای 
سر می زند که معلوم است میرسلیم جایگاهی برای ریاست مجلس ندارد.« برخی 
ناظران اما معتقدند که میرسلیم با وجود پایین بودن شانسش برای کسب مقام 
ریاست، میتواند بر سر نواب رئیسی یا اگر پرستیژش اجازه بدهد، حتی برای بقیه 

کرسی های هیئت رئیسه نیز در مظان نامزدی قرار بگیرد.  
احمدی نژادی ها؛ اقلیت قدرتمند 

در میان نمایندگان نزدیک و وابسته به دولت های نهم و دهم، دو نفر بیش از 
دیگران در مظان نامزدی ریاست مجلس قرار دارند؛ علی نیکزاد و سیدشمس 
برخوردار  بیشتری  سیاسی  وجهه  از  نیکزاد  میان،  این  در  حسینی.  الدین 
است]همراهی اش با سیدابراهیم رئیسی در جریان سفرهای تبلیغاتی انتخابات 
96 گویای همین امر است[ و همین امتیاز، او را در مقایسه با حسینی، از قابلیت و 
توانایی بیشتری جهت سازماندهی آرای نمایندگان منتخب به نفع خود برخوردار 

کرده است. 
آنطور که از شواهد امر پیداست، خود این طیف از مدیران دولت احمدی نژاد به 
نیکزاد بیشتر از حسینی تمایل دارند و نیکزاد به واسطه پشت گرمی به آرای آذری 
زبان های مجلس، انگیزه قوی تری برای نامزدی و رقابت با دیگر گزینه ها به ویژه 

با قالیباف را دارد.
 در این باره، چندی پیش محمدجواد ابطحی عضو جبهه پایداری در گفتگو با 
»خبرآنلاین« گفته بود: »اگر آقای شمس الدین حسینی به نفع آقای نیکزاد کنار 
برود، شانس نیکزاد برای ریاست مجلس بیشتر خواهد شد. آقای نیکزاد آذری زبان 
است و نمایندگان مناطق آذر نشین نشان دادند که متحد هستند تا به کسی که 
آذری زبان است رای بدهند.« آنطور که از شواهد امر پیداست نیکزاد با اعمال لابی 
های منظم با نمایندگان، اسب خود را برای کسب ریاست بدون در نظر گرفتن همه 
حواشی، زین کرده است و باید از همین حالا، او را یکی از جدی ترین چهره ها 

بدانیم.
قالیباف، شانس اول ریاست 

با وجود این تلاش های ریز و درشت، تقریبا همگان به این قطعیت رسیده اند که 
قالیباف، شانس اول ریاست بر اولین دوره انتخابات هیئت رئیسه مجلس یازدهم 
است و باید از همین حالا، او را به عنوان اولین خلف علی لاریجانی پس از یک بازه 

زمانی 12 ساله در نظر بگیریم. 
اما نکته مهم تری که در این میان جلب توجه میکند این پرسش است که نوع 
مناسبات درون پارلمانی و حتی برون پارلمانی پس از تفوق قالیباف بر امور، چگونه 

پیش خواهد رفت؟
 آیا جریان ها و خرده جریان های درون مجلس یازدهم، دست یاری قالیباف برای 
همکاری را به گرمی خواهند فشرد یا مرد طرقبه ای آسمان سیاست ایران، شرایط 
سختی برای کنترل و مدیریت فضای مجلس خواهد داشت. از سویی نوع روابط 
قالیباف با دولت و شخص حسن روحانی، مورد دیگری است که روشن شدن شان، 

نیازمند گذر زمان خواهد بود. 

مهسا مژدهی

 الکاظمی بالاخره شاخ غول را شکست و عراق بعد از 5 ماه 
بلاتکلیفی، دارای نخست وزیر شد. این در حالیست که برخی 
از کارشناسان از گسترش نارضایتی ها به دلیل نابه سامانی های 
ماه های اخیر خبر می دادند و بازگشت داعش به بخش هایی 
از عراق و درگیری های این گروه تروریستی با نیروهای امنیتی و 
حشدالشعبی،  خبر از بحرانی شدن وضعیت در نبود یک دولت 

کارآمد می داد.
لیست جنجالی

وزرای  لیست  از  نسخه  اولین  ماه  اردیبهشت  سیزدهم  روز 
الکاظمی اعلام شد. یکمنبع عراقی به سومریه نیوز گفته بود، 
حارث محمد و عبدالکریم هاشم یکی از دو نامزد احتمالی برای 
وزارت خارجه هستند. وی با اعلام این خبر افزود، عثمان الغانمی،  
نجیب صالح و عدنان الزرفی نیز برای تصدی پست وزیر کشور در 
نظرگرفته شده اند که یکی از آنها انتخاب خواهد شد.این منبع 
اضافه کرد، احسان عبدالجبار برای وزارت نفت، جاسم عبدالزهر 
و نزار قحطان حسن نیز نامزد تصدی وزارت برق شده اند که یکی 
از آنها نهایتا انتخاب خواهد شد. این پیش بینی ها البته بعدها 
چندان دقیق نبود. این اتفاق درحالی افتاد که ائتلاف سائرون 
به عراقی ها امیدواری داده بود که روز سهشنبه به عنوان موعد 
برگزاری جلسه پارلمان برای تصویب دولت مصطفی الکاظمی 
تعیین می شود. در همان روزها یک منبع سیاسی فاش کرد، 
مصطفی الکاظمی، نخست وزیر مکلف عراق به فراکسیون های 
سیاسی این کشور اعلام کرد که امکان اجرای تمامی آنچه در 
برنامه های دولتی ذکر شد، وجود ندارد. این منبع گفت: نخست 
که  کرد  اعلام  سیاسی  فراکسیون های  رهبران  به  مکلف  وزیر 
کابینه اش تنها اتاق فوق العاده ای برای رسیدگی به پرونده های 
و  مسایل  و  می کنند  تهدید  را  کشور  که  بود  خواهد  دشواری 
پرونده هایی که فراکسیون های سیاسی خواستار رسیدگی به آنها 
هستند، به سال ها زمان، امکانات و توافقی سیاسی نیاز دارند و 
فاکتور زمان آن را اداره می کند. اوایل هفته کذشته مشخص شد 
که اوضاع آنطور که پیش از این به نظر می رسید برای این روزنامه 
نگار سابق آسان نیست. در حالیکه ناظران متصور بودند الکاظمی 
از حمایت مشروط اکثر فراکسیون های پارلمانی برای دولتش 
برخوردار است اما دایره مخالفانش در حال گسترش یافتن بود. 
به طوریکه ائتلاف الوطنیه عراق بعد از ائتلاف نوری مالکی اعلام 

کرد، به دولت او رأی اعتماد نمی دهد.
پارلمان عراق روز )چهارشنبه( جلسه ای را برای دادن رأی اعتماد 
به دولت مصطفی الکاظمی برگزار کرد. اما ساعتی پیش از این 
جلسه یک منبع عراقی اعلام کرد هنوز اسامی کابینه الکاظمی 
 RT به دست پارلمان نرسیده است.این در حالی است که سایت
سند اسامی ترکیب کابینه الکاظمی را منتشر کرد و از اوایل هفته 

هم زمزمه در مورد اعضای پارلمان بالا گرفته بود.
رای اعتماد به کابینه الکاظمی

ساعتی قبل ازجلسه رای اعتماد، رئیس پارلمان عراق گفت که 

مسیر»مصطفی الکاظمی« برای دریافت رأی اعتماد هرچند با 
دشواری  همراه خواهد بود اما در نهایت موفق خواهد شد.»محمد 
الحلبوسی« رئیس پارلمان عراق گفت که مصطفی الکاظمی 
اسامی 20 وزیر را به پارلمان ارائه داده و اختلافات بر سر دو وزیر 
باقی مانده ادامه دارد. سرانجام جلسه پارلمان عراق برای دادن 
رأی اعتماد به کابینه معرفی شده از سوی مصطفی الکاظمی 
برگزار شد و در نهایت نخست وزیر مکلف توانست از قانونگذاران 
عراقی رأی اعتماد بگیرد؛ هرچند وضعیت برخی وزارت خانه ها 
بلاتکلیف باقی ماند. نمایندگان از فراکسیون های مختلف برای 
دادن رأی اعتماد به کابینه جدید عراق در مقر پارلمان حضور 
یافتند و رایزنی ها در این زمینه تا آخرین لحظات پیش از شروع 
دیرهنگام جلسه کماکان ادامه داشت. آغاز این جلسه که برای 
ساعت 21 به وقت محلی برنامه ریزی شده بود، با تأخیر همراه 
بود. نخست وزیر مکلف عراق در این جلسه به بیان خط مشی و 
برنامه خود در دولت و نیز اعضای کابینه پرداخت و گفت، دولتش 
دولت حل و فصل است نه دولت بحران. طبق اعلام الکاظمی، 
نهادهای  اصلاح  و  توسعه  جدید،  دولت  در  وی  برنامه های  از 
امنیتی، بررسی و حل چالش های اقتصادی و مالی، تمرکز بر 
روابط خارجی، مبارزه با فساد و اصلاحات اداری است. از دیگر 
برنامه های نخست وزیر مکلف برقراری عدالت به عنوان معیار 
دولت موفق است. در جلسه رأی اعتماد، اعضای پارلمان به برنامه 
دولت جدید و 15 وزیر معرفی شده از سوی نخست وزیر مکلف 
رأی اعتماد دادند. به این ترتیب دولت الکاظمی رسمی شد و 

مراسم تحلیف را به جای آورد.
اسامی وزیرانی که موفق شدند از پارلمان رأی اعتماد بگیرند، به 

شرح زیر است:
1. عثمان الغانمی: وزیر کشور

2. جمعه عناد: وزیر دفاع
3. علی عبدالامیر علاوی: وزیر دارایی

4.  خالد بتال: وزیر برنامه ریزی

5. حسن التمیمی: وزیرا بهداشت
6. نبیل کاظم: وزیر آموزش عالی

7. ماجد مهدی: وزیر برق
8.  نازنین محمد: وزیر مسکن و شهرسازی

9. ناصر حسین: وزیر حمل ونقل
10. عدنان درجال: وزیر امور جوانان

11. منهل عزیز: وزیر صنعت
12. شهاب احمد: وزیر ارتباطات

13. عادل حاشوش: وزیر کار
14. مهدی رشید: وزیر منابع آب

15. علی حمید مخلف: وزیر آموزش و پرورش
واکنش های به نخست وزیری الکاظمی 

اعتماد، در  از جلسه رای  بعد  نخست وزیر جدید عراق کمی 
توییتی با تشکر از پارلمان اعلام کرد، برای جلب اعتماد ملت 
عراق تلاش خواهد کرد. فرستاده ویژه دبیرکل سازمان ملل در 
عراق روز پنج شنبه از رای اعتماد پارلمان این کشور به مصطفی 
او استقبال کرد. الکاظمی، نخست وزیر و اکثر ترکیب کابینه 
به گزارش سایت سومریه نیوز عراق، جنین هنیس پلاسخارت، 
فرستاده ویژه دبیرکل سازمان ملل در عراق ، پنج شنبه از رای 
اعتماد پارلمان این کشور به مصطفی الکاظمی، نخست وزیر و 
اکثر ترکیب کابینه او استقبال کرد. کمی بعد رئیس پارلمان عربی، 
پس از آنکه اکثریت وزرای کابینه جدید عراق از پارلمان این کشور 
رأی اعتماد گرفتند، از دولت جدید این کشور استقبال کرد. »ایرج 
مسجدی«، سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد پس از کسب 
رای اعتماد پارلمان، به »مصطفی الکاظمی« نخست وزیر جدید 
عراق تبریک گفت. ظریف هم هم ساعاتی بعد در توئیتی تشکیل 
از سوی دیگر رهبر جریان  را تبریک گفت.  دولت جدید عراق 
حکمت عراق بامداد پنجشنبه در واکنش به تایید کابینه »مصطفی 
الکاظمی« نخست وزیر جدید عراق از سوی پارلمان این کشور، 
حمایت  جدید  دولت  از  تا  خواست  عراقی  نیروهای  همه  از 

کنند. عادل عبدالمهدی پس از رای اعتماد پارلمان به کابینه 
الکاظمی به او و اعضای دولت جدید عراق تبریک گفت. »عادل 
عبدالمهدی« نخست وزیر سابق عراق رای اعتماد پارلمان این 
کشور به کابینه معرفی شده مصطفی الکاظمی و انتخاب رسمی 
او به نخست وزیری عراق را به تبریک گفت و از همه طرف های 
عراقی خواست به منظور مقابله با بحران ها به دولت جدید کمک 
در  و  توییتی  در  هم  عراق  رییس جمهوری  صالح  برهم  کنند. 
واکنش به تشکیل دولت جدید این کشور نوشت: وظیفه ما این 
است که با هم از دولت برای انجام مأموریت های بزرگش حمایت 
کنیم. از سوی دیگر نخست وزیر کردستان در جریان تماس تلفنی 
و و رئیس این منطقه با پیامی، تشکیل کابینه جدید عراق را به 
نخست وزیر جدید این کشور تبریک گفتند. بارزانی در جریان این 
تماس، نخست وزیری الکاظمی و تشکیل کابینه عراق را »در این 
زمان دشوار که عراق و منطقه کردستان با آن روبروست«، تبریک 
و تهنیت گفت.او تصریح کرد که »ما با مشکلات مشترکی روبه رو 
هستیم و امیدواریم که به صورت تنگاتنگ با دولت وی همکاری 
از  یکی  واکنش های خارجی،امارات  میان  در  باشیم«.  داشته 
نخستین کشورهایی بود که به اتفاقات عراق واکنش نشان داد. 
وزیر امورخارجه و همکاری بین المللی امارات عربی متحده ضمن 
استقبال از تشکیل دولت جدید عراق، برای آن آرزوی موفقیت و 
ثابت قدمی کرد.  اما واکنش سریع بن سلمان به نخست وزیری 
الکاظمی بیش از دیگر اظهارنظرها مورد توجه قرار گرفت.عراق 
اعلام کرد که »مصطفی الکاظمی« نخست وزیرجدید عراق از 
وسی »محمد بن سلمان« ولیعهد سعودی برای سفر به این کشور 
دعوت شده است. اوضاع عراق عجیب و پیچیده است. از این نظر 
که گویا گرفتاری و مصیبت برای این کشور پایانی ندارد. مردمان 
آن پس از دفع داعش آسایش و ارامش خاصی را تجربه نکردند 
چرا که پس از پیروزی عراق بر داعشی ها، سیاسیون عراقی به 
اختلافات عدیده ای برخوردند، برای کسب قدرت بیشتر ! که این 
اختلاف پس از انتخابات پارلمانی و گرفتن کرسی های بیشتر از 
سوی شیعیان شدت گرفت. سیاسیون و فراکسیون های عراقی 
احساس می کردند مشکل داعش رفع شده و حالا باید به امورات 
سیاسی خودمان بپردازیم! اما شرایط انگونه که عراقی ها فکر می 
کردند پیش نرفت، مردم عراق خواهان حقوق مدنی خود شدند 
و به خیابان ها امدند اشوب و ناامنی شدت بیشتری گرفت و 
آنارشیسم حاکم و نفوذ گروه هایی به داخل معترضان، سبب شد 
بار دیگر گروه تروریستی داعش ظهور مجدد خود را اعلام کند. 
با توجه به چالش های پیش روی الکاظمی و کشوری مصیبت 
زده که هنوز نتوانسته است خرابی های حملات نظامی آمریکا و 
داعش به عراق را بازسازی کند، و با توجه به فواید امدن او شاید 
بتواند چند صباحی قهرمان عراقی ها شود. با توجه به پیشینه 
اطلاعاتی و مبارزاتی که علیه صدام داشته است او کارکشته راه 
محسوب می شود. همین که توانست عراقی ها را مجاب به رای 
اعتماد کند این خود قهرمانی بسیار بزرگی محسوب می شود! 
امید می رود که مردم عراق پس از این روی کمی آرامش را پس 

از سالها ببینند.... 

پرونده ای از یک اتفاق فوق العاده برای عراقی ها ؛

چرا همه از نخست وزیری الکاظمی خوشحال هستند؟

 عضو کابینه دولت سازندگی با بیان اینکه اعتقادی به کار حزبی ندارد، میان 
مجلس مردمی با حزبی تفاوت قائل شد و گفت: زمانی  شهید بهشتی اصرار کرد 
عضو حزب جمهوری اسلامی شوم، گفتم »از حزب جز موریانه بالا نمی رود«، بعد 
شاهد بودیم این حزب پایه گذار چپ و راستی شد که چهل سال کشور را گرفتار 

کرد. 
سید محمد غرضی در گفت وگو با ایرنا در پاسخ به اینکه به کدام طیف از منتخبان 
مجلس یازدهم از نظر فکری نزدیک است، اظهار کرد: با همه آنها از نظر فکری، 
نسلی، راه و روش فاصله دارم، مثلا با مصطفی میرسلیم که به تشکیلات و تحزب 
اعتقاد دارد فاصله فکری دارم. من انسانی عادی هستم و به عضویت احزاب و 

گروه های سیاسی اعتقادی ندارم.
فقط در مجلس اول و دوم شورای اسلامی، مردم نقش داشتند

غرضی در ادامه سخنان خود گریزی به تاریخ پارلمانی در ایران زد و گفت: دو 
مجلس اول مشروطه قابل دفاع هستند ولی مجالس بعد از آن کارآمد نبودند چون 
احزاب و گروه ها نقش آفرینی کردند، به جای اینکه رای مردم را در مصوبات دخالت 
دهند از تصمیمات احزاب بالاسری خود پیروی می کردند به همین دلیل مشروطه 

گرفتار مجالس ناکارآمد شد.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی افزود: مجلس اول و دوم بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی هم به دلیل اینکه مردم نقش مستقیم در انتخاب نمایندگان 
داشتند خیلی خوب بود اما از مجلس سوم به بعد که گروه ها و احزاب میدان دار 
شدند، هر دوره دست چپ یا راست بود. مجلس هم به جای اینکه نیاز کشور، 
جامعه و انقلاب را دنبال کنند نیاز دولت ها را در دستور کار قرار دادند و ابزاری در 
اختیار آنها شدند.   وی گفت: ما سه قوه مستقل در قانون اساسی تعریف کردیم 
که در مشروطه به این شکل نبود. حضرت امام )ره( فرمودند که  »مجلس در راس 
امور است«، ولی بیشتر مجالس  ما در راس امور قرار نگرفتند و انعکاس دهنده 

نیازهای مردم نبودند.
مجلس یازدهم پشتوانه قوی مردمی ندارد

غرضی افزود: مجلس یازدهم با حداقل آرا و مشارکت شکل گرفته و از نظر من 
پشتوانه قوی مردمی ندارد و بیشتر از حمایت های حزبی و گروهی برخوردار است، 

بنابراین چشمم آب نمی خورد که این مجلس موفق باشد.
وی خاطرنشان کرد: امیدی به مجلس ندارم بلکه امید من به قاعده جامعه و 

مردم انقلابی و تحمل آنها است. خواسته های مردم با این مجالس و دولتها محقق 
نمی شود اگرچه این اختلاف نظر وجود دارد که آیا اراده مردم از طریق انتخابات 

حاکم می شود یا خیر!
عضو کابینه دولت سازندگی یادآور شد: در میدان انقلاب خبرنگاری پرسید 
که انقلاب به اهدافش رسیده است؟ که گفتم انقلاب به اهدافش رسیده و از آن 
عبور کرده است. گفتم سال 57 کشور 36 میلیون جمعیت داشت، 6 میلیون از 
حضرت امام )ره( و انقلاب استقبال کردند، یعنی یک ششم جمعیت ایران. بعد 
از چهل سال بیش از 25 میلیون نفر برای بزرگداشت و تشییع پیکر شهید سپهبد 
قاسم سلیمانی وارد خیابان های ایران شدند، یعنی یک سوم جمعیت ایران پیکر 
این شهید بزرگوار را مشایعت کردند. بنابراین حمایت از انقلاب بعد از چهل سال 

دو برابر شده است.
وی یادآور شد: از نظر برخی ها انقلاب به اهدافش نرسیده است چون برای 
آنها مشت نمونه خروار نیست. کارهای اجرایی، تقنینی و قضایی رایج، با انقلاب 
تفاوت هایی دارد و هر کدام کار خود را می کنند. کار انقلاب امتیازطلبی نیست به 

همین دلیل عامه مردم پای انقلاب ایستاده اند.
به عنوان سرباز انقلاب، بلندگو و تریبونی ندارم

غرضی با تاکید بر تقدم حقوق عامه بر حقوق خاصه در فقه اسلامی، تصریح کرد: 
همه مجالس و دولت ها براساس محافظت و مطالبه حقوق خاصه عمل کرده اند. 
فاصله انقلاب با جمهوری اسلامی در عملکرد دولت های آن است. یعنی هر اقدام 
جمهوری اسلامی را نمی توان جزو کارنامه انقلاب نوشت. دستگاه های تقنینی و 
اجرایی دست پرورده احزاب و گروه ها هستند و هیچ اعتباری در کشور ندارند، در 

حالی که انقلاب هنوز اعتبار دارد.
وزیر پیشین نفت ادامه داد: من بلندگو و تریبون ندارم و یک سرباز انقلاب هستم، 
برای مباحث ذکر شده مصادیق دارم. نماینده ای که به دنبال امتیاز اقتصادی 
است و وضع مالی او نسبت به قبل از دوره نمایندگی چند هزار برابر می شود، نه 
نماینده مردم و نه در مسیر انقلاب است. حقوق های نجومی در سطح کشور نیز 
به همین شکل است. وی درباره منتخبان مجلس یازدهم اظهار کرد: اسم انقلابی 
گذاشتن روی جمعیت، گروه، حزب و ائتلاف انتخاباتی به معنی انقلابی بودن آنها 
نیست، مردم باید به انقلابی بودن آنها صحه گذارند و آن هم چشمم آب نمی خورد 

عملکردی در جهت رضایت مردم در 4 سال بعدی داشته باشند.

معتقد به انحلال ارتش بودم
این مبارز پیش از انقلاب اسلامی با بیان اینکه از همان روزهای ابتدایی انقلاب 
معتقد بودم ارتش باید منحل شود، افزود: نظرم این بود که انقلاب دستگاهی را 
ایجاد کند که مطابق الگوی غربی و شرقی نباشد. 29 اردیبهشت 58 به اتفاق 
مرضیه دباغ خدمت حضرت امام خمینی )ره( رسیدم، عرض کردم با وجود این 
ارتش، کودتا انقلاب را تهدید می کند، فرمودند پس چه کنیم؟ عرض کردم باید 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تاسیس شود. حضرت امام )ره( فورا به شورای 

انقلاب نامه ای نوشتند و دستور تشکیل سپاه پاسداران را صادر کردند.
غرضی 79 ساله که در سالهای نخستین پیروزی انقلاب اسلامی به عنوان 
استاندار خوزستان به خدمت مشغول بود در ادامه سخنانش به خاطره ای اشاره 
کرد و گفت: سال 58 اتفاقی افتاد و همه از رفتن به خوزستان سر باز می زدند. دفتر 
حضرت امام )ره( بودم، مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی به امام )ره( گفت که کسی 
حاضر نیست استانداری خوزستان را بپذیرد، به غرضی بفرمایید به خوزستان برود 

که به امر حضرت امام )ره( به خوزستان رفتم.
غرضی افزود: به محض اینکه استاندار خوزستان شدم تمام فرقه های مختلف 
سیاسی و اقتصادی آن دوره از دور خارج شدند، بعد که وزیر نفت شدم، کارها راه 
افتاد، به طوری که 120 میلیارد دلار در طول چهار سال مدیریت من وارد کشور 

شد، در حالی که تا قبل از آن کمتر از 4 میلیارد دلار آورده داشته اند.
وی ادامه داد: زمانی که در وزارت پست، تلفن و تلگراف بودم، قیمت یک خط 
تلفن با 20 دستگاه پیکان برابری می کرد در حالی که امروز تلفن در دسترس ترین 

ابزار زندگی با کمترین قیمت است.  
با کوچک شدن حوزه انتخابیه، تخلفات نمایندگان کمتر می شود

غرضی در ادامه با طرح پیشنهادی برای انتخاب نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، گفت: باید هر شهر به تعداد نمایندگانی که دارد حوزه بندی شود و هر 
نماینده در بخشی از شهر، خود را در معرض رای مردم قرار دهد مثلا تهران برحسب 
شمار نمایندگانش به 30 قسمت تقسیم کنند و هر رای دهنده فقط به یک داوطلب 
رای دهد. با این کار رای دهنده و رای گیرنده به خوبی نسبت به هم شناخت داشته 

و وکیلی که به مجلس می رود نسبت به موکل خود احساس دِین می کند.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی یادآور شد: نمایندگانی که در این نوع 
تقسیم بندی ها انتخاب می شوند در واقع نماینده همه مردم محسوب می شوند 
فقط سازوکار انتخاب آنها تغییر می کند. در این حالت نقش مستقیم مردم در 

انتخاب نامزدها اثرگذاری گروه ها و دسته جات سیاسی را کم رنگ می کند.
غرضی ادامه داد: به این ترتیب مجلسی شکل می گیرد که بدون واسطه با مردم 
در ارتباط است. در حالی که نمایندگان مجالسی که از مشروطه تاکنون شکل گرفته 
است )جز مجالس ابتدای انقلاب اسلامی(، نمایندگان احزاب و دولت ها بوده اند.

وی با اشاره به اینکه هر چه حوزه انتخابیه کوچکتر باشد تخلفات نماینده هم 
کمتر می شود، خاطرنشان کرد: به این ترتیب مردم برای انتخاب وکلای خود به 
نوعی در چارچوب های مهندسی شده اجتماعی، منظم و سازمان یافته اقدام به 
انتخاب می کنند و اگر نماینده ای مرتکب تخلف شد، با توجه به شناختی که از 

وضع مالی او داشته اند باردیگر به او اعتماد نمی کنند.
نماینده نخستین دوره مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: با این شیوه مجلسی 
شکل می گیرد که در آن احقاق حقوق ملی بر احقاق حقوق سیاسی و تشکیلاتی 
تقدم پیدا می کند و این نماینده به »موکل مردم« و نه نماینده احزاب، گروه های 

سیاسی و جناح ها تبدیل می شود.
غرضی ریشه و منشاء رانت خواری را سیاسی-اقتصادی ارزیابی کرد و گفت: 
برای مقابله با انواع رانت خواری، در اقتصاد قیمت ها باید یک نرخ باشد و در بخش 
سیاسی حقوق عامه باید بر حقوق خاصه ترجیح پیدا کند، در این حالت است که 

تولید به نتیجه می رسد.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نمایندگان هر شهر، وظیفه 
نمایندگی کشور را هم ایفا می کند، یادآور شد: در تقسیم بندی که ذکر کردم نیز 
نمایندگانی که از بخش های مختلف شهرها و مناطق انتخاب شده اند همان کارکرد 

ملی را دارند ولی به جای لیست به جامعه تکیه دارند.

سید محمد غرضی مطرح کرد:

کشور چهل سال گرفتار چپ و راست است



آماروقایع حیاتی ایران در سال 98
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت :بر پایه مرگ و میر های ثبت شده در سال 1398 از میان 395 
هزار و 392 نفر فوتی کل کشور، 105 هزار و 787 نفر مربوط به زمستان بوده که در این فصل نیز بیشترین 
فوتی ها مربوط به استان تهران با 16هزار و 773 نفر و پس از آن استان خراسان رضوی با 7825 نفر در 
جایگاه بعدی قرار گرفته است. سیف الله ابوترابی افزود : در مجموع آمار فوتی سال 1398 نیز استان های 
تهران با 60 هزارو 712 نفر، خراسان رضوی با 31 هزارو 462 نفر و استان اصفهان با 25هزارو 405 نفر به 
ترتیب بیشترین میزان فوتی در میان استان های کشور را داشته اند. ابوترابی ادامه داد: از کل 395 هزارو 
392 اسناد وفات سال گذشته، 223 هزارو 205 نفر مرد و 170 هزار و 808 نفر زن هستند که مجموعا 
394 هزار و 13 نفر را شامل می شود؛ البته اختلاف در سر جمع به دلیل وجود مقادیر نامشخص است؛ 
همچنین کمترین میزان مرگ و میر از کل فوتی های سال 1398 نیز به ترتیب متعلق به استان های ایلام 
با 2543 نفر، کهگیلویه و بویراحمد با 2870 نفر و سمنان با 3631 نفر است. وی تصریح کرد :در بخش 
ولادت نیز از مجموع یک میلیون و 196 هزارو 135 ولادت ثبت شده در سال 1398 بیشترین تولد به ترتیب 
مربوط به استان های تهران با 156 هزار و 557 نفر، خراسان رضوی با 116 هزار و 7 نفر و خوزستان با 97 
هزار و 132 نفر است.وی اضافه کرد :از میان کل آمار تولد کشور در سال گذشته 282 هزارو 779 نفر متولد 
سه ماهه زمستان هستند؛ در ولادت های فصل زمستان، استان های تهران با 36 هزارو 770 نفر، خراسان 

رضوی با 27 هزارو 88 نفر و خوزستان با 23 هزارو 177 نفر پیشگام هستند.

دو ایرانی توسط پهپادهای ترکیه کشته شدند 
استاندار آذربایجان غربی اعلام کرد، تیراندازی منجر به فوت 2 نفر از اهالی شهرستان مرزی اشنویه طی 
هفته گذشته، در خاک عراق اتفاق افتاده و پیگیری های لازم چه از سوی مسوولان استان و چه وزارت 
امور خارجه کشورمان به عمل آمده است. محمدمهدی شهریاری افزود: این افراد برای جمع آوری گیاهان 
کوهی از مرز ایران و عراق رد شده بودند و در آن سوی مرز مورد هدف قرار گرفته اند.وی با اشاره به اینکه 
نیروهای تروریستی همواره در ارتفاعات مرزی مورد هدف هواپیماها یا پهبادها قرار می گیرند، بیان کرد: 
این مردم محلی که ناخواسته وارد خاک عراق شده بودند، به احتمال زیاد با این تصور که جزو نیروهای 
تروریستی هستند، مورد حمله قرار گرفته اند.وی همچنین از مرزنشینان خواست تا از تردد غیرمجاز در 

مناطق مرزی خودداری کنند و با خانواده های کشته شدگان نیز ابراز همدردی کرد.

ابراهیم فیاض: اصولگرایی مُرد
ابراهیم فیاض در گفت وگو با نامه نیوز می گوید اصولگرایی مرده. او در پاسخ به این سوال که »هم اکنون 
8 شخصیت اصولگرا مدعی کسب کرسی ریاست مجلس هستند، این مسئله از چه واقعیتی حکایت می 
کند؟« می گوید: جالب اینجاست که همه هستند و حاضر نیستند کنار بروند. این اتفاق یعنی اصولگرایی 
مرده است. اگر اصولگرایی زنده بود قاعدتا نباید چنین حالتی رخ می داد. اساسا نحوه راهیابی هیچ کدام 
آنها به مجلس ربطی به میزان پایبندی شان به عقاید اصولگرایی نداشت. اصلاح طلبان چون در مجلس 
دهم شکست خوردند، یک خلایی ایجاد شد و حالا اینها رأی آوردند وگرنه حرف جدی نداشتند. قبلا 

اصولگرایان و اصلاح طلبان استراتژی کلان داشتند اما در منتخبان مجلس یازدهم استراتژی نمی بینم.

علی دایی، گزینه کسب عنوان مهاجم برتر تاریخ آسیا 
 کاپیتان و سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان می تواند عنوان مهاجم برتر تاریخ فوتبال آسیا را 
کسب کند.سایت فاکس اسپورت آسیا با همکاری کنفدراسیون فوتبال قاره از علاقمندان خواسته تا به 
چند گزینه که درتاریخ فوتبال قاره به عنوان گلزن برتر مطرح شدند، رای دهند.در جمع این نفرات، نام علی 
دایی، گلزن اسبق تیم ملی ایران که با زدن 109 گل ملی، آقای گل فوتبال جهان است، دیده می شود.
از جمله چهره های مطرح در این فهرست می توان به هیدتوشی ناکاتا از ژاپن و هیونگ سون مین از کره 

جنوبی اشاره کرد.

 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

بهره برداری ازتقاطع غیرهمسطح 
ولیعصر)عج( تا شهریورماه 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: در حال حاضر رمپ جهتی تقاطع 
حضرت ولیعصر)عج( از سمت بلوار امام علی)ع( و بلوار خلیج فارس در دست اجرا 
است که دو سوم عملیات عمرانی آن تکمیل شده است و امیدواریم نیمه اول سال 

قسمت باقی مانده نیز تکمیل و به بهره برداری برسد.
عباس حلوایی زاده با تشریح بودجه شهرداری قم در سال 99 و اجرای پروژه های 
عملیاتی، اظهار داشت: هر ساله شهرداری بودجه ای را به شورای اسلامی شهر قم 

پیشنهاد می کند که پس از تصویب این بودجه ابلاغ می شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم افزود: در حال حاضر بودجه ای که برای سال 
99 مصوب شده بالغ بر 3 هزار و 80 میلیارد تومان است که بخش عمده ای از 
آن بودجه عمرانی به شمار می رود. به گفته حلوایی زاده این بودجه عمرانی میان 
مناطق هشت گانه و معاونت ها در جهت انجام پروژه ها اعم از بهسازی و انجام 
امور شهری از جمله جدول گذاری و روسازی معابر و پیاده رو سازی ها و احداث 
بوستان ها و هدایت آب های سطحی و احداث فرهنگسراها و سالن های ورزشی و 

تقاطع های غیرهمسطح به عنوان پروژه های شاخص شهر تفکیک می شود.
وی با بیان اینکه موضوع تملکات در شهر و معابر مصوب شده و شهرداری موظف 
بوده در طول سال این پروژه ها را به اتمام برساند، عنوان کرد: با توجه به حجم 
عملیات برخی از پروژه ها، زمان بندی 2 سالانه و 18 ماهه پیش بینی می شود 
که بخشی از آن سال قبل تحقق یافته و تعدادی در سال 99 اجرایی می شود و یا 

ممکن است تا سال 1400 نیز به طول بیانجامد.
افتتاح کامل تقاطع جعفریه تا پایان سال

تقاطع  سطحه  سه  پروژه  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
ولیعصر)عج( در سال گذشته در مسیر مستقیم از سمت بلوار امام علی)ع(- 72 
تن به سمت بلوار کبیری عملیاتی شد، گفت: در حال حاضر رمپ جهتی از سمت 
بلوار امام علی)ع( و بلوار خلیج فارس در دست اجرا است که دو سوم عملیات 
عمرانی آن تکمیل شده است و امیدواریم نیمه اول سال قسمت باقی مانده نیز 
تکمیل و به بهره برداری برسد تا در ایام پیک مناسبات و مراسم ها مذهبی در مسجد 
جمکران بتوانیم خدماتی را ارائه کنیم. حلوایی زاده گفت: تکمیل تقاطع جعفریه 
نیز یکی از طرح های در دست اقدام است که شبدری ها در حال انجام بوده و 
تمامی دسترسی ها در آن جا عملیاتی می شود، سال گذشته با توجه به بودجه 
رمپ ها و لوپ ها داخل شهر به بهره برداری رسید و در حال حاضر بعد از قسمت 

شمالی کمربندی امام علی)ع( در دستور کار قرار داشته و در حال اجرا است.
 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم د:

شهر قم جزو پیشتازان تولید گیاهان 
زینتی است 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری با بیان اینکه شهر قم جزو 
پیشتازان تولید گیاهان زینتی است گفت : شهرداری قم با احداث گلخانه مرکزی 

در بوستان غدیر به تولید گل و گیاهان زینتی اقدام می کند.
پیام جوادیان با اشاره به توجه ویژه شهرداری قم به کاشت درخت در حاشیه 
معابر، بیان داشت: نهضت درختکاری حاشیه معابر شهر قم که در توسعه فضای 
سبز شهری تأثیر بسیاری دارد و در برخی از مناطق شهر قم از جمله منطقه سه و 
هفت در حال انجام است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
ادامه داد: نهضت سبز معابر شهر قم از سال 95 آغاز شده و تاکنون بیش از 320 
کیلومتر در حاشیه خیابان های قم با هزینه بیش از 30 میلیارد تومان درختکاری 
شده است. جوادیان با بیان اینکه شهر قم جزو پیشتازان تولید گیاهان زینتی 
است، افزود: شهرداری قم با احداث گلخانه مرکزی در بوستان غدیر به تولید گل 
و گیاهان زینتی اقدام می کند. وی بیان کرد: در سال گذشته بیش از یک میلیون 
و 200 هزار گلدان به ارزش بیش از 2 میلیارد تومان در مرکز تولیدات، آموزش 
و تحقیقات سازمان تولید شده است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با اشاره به فعال کردن طرح مطالعاتی گونه های سازگار با شهر قم، 
افزود: در این زمینه تعدادی گونه مشخص شناسایی و به مدت پنج سال در گلخانه 
مرکزی کاشته شده است و آزمایشات لازم بر روی آنها انجام گرفته تا مشخص شود 
که با اقلیم شهر قم سازگارند. جوادیان ادامه داد: 75 گونه گیاهی جدید در مرکز 

مطالعاتی شهرداری قم واقع در بوستان غدیر کاشته شده است.
وی تصریح کرد: در زمینه آبرسانی به عرصه های فضای سبز شهر قم طی 
سال های 97 و 98 مبلغ 15 میلیارد تومان برای خرید لوله و تأسیسات آبرسانی از 
طریق اوراق دولتی اختصاص داده شده و با اجرای پروژه های متعدد در این زمینه 

قدم های بزرگی در توسعه فضای سبز شهر قم برداشته شده است.
 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم تاکید کرد

خطر جدی سیلاب های بالادست 
برای پردیسان

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به خطرجدی 
سیلاب های بالادست برای پردیسان گفت : اجرای کانال رینگ شهرک دانشگاهی 
در پردیسان یک ضرورت فوری برای جلوگیری از خطرات فاجعه آفرین برای این 
منطقه شهری محسوب می شود و مدیریت استان باید هرچه سریعتر برای این 

موضوع اقدام کند در غیر اینصورت عواقب جبران ناپذیری در پی خواهد داشت.
به گزارش واحد روابط عمومی شهرداری منطقه هشت قم، جلسه مدیریت 
بحران شهرداری منطقه هشت قم با حضور شهردار و معاونان منطقه، مدیر مرکز 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم، مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 

خدمات شهری و نماینده اداره کل مدیریت بحران استانداری قم برگزار شد.
در این جلسه محمد رمضانی شهردار منطقه هشت قم ضمن تاکید بر تسریع در 
روند تصمیم گیری برای حل معضل بحران سیلاب در پردیسان، ابراز داشت: حل 
این مشکل نیازمند همکاری بین سازمانی در استان است و باید هرچه سریع تر 
هماهنگی های لازم در این زمینه انجام شود. در ادامه رحیمی مدیر مرکز پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به خطر بسیار بالای سیلاب های 
بالادست برای پردیسان، افزود: اجرای کانال رینگ شهرک دانشگاهی در پردیسان 
یک ضرورت فوری برای جلوگیری از خطرات فاجعه آفرین برای این منطقه شهری 
محسوب می شود و مدیریت استان باید هرچه سریعتر برای این موضوع اقدام 
کند در غیر اینصورت عواقب جبران ناپذیری در پی خواهد داشت. وی در ادامه 
بیان داشت: پیگیری های لازم از سوی شهرداری در این زمینه انجام شده است 
و در مرحله نخست نیازمند طرح اولیه این کانل از سوی اداره کل راه و شهرسازی 
هستیم. سید محسن میرهادی مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری 
شهرداری قم نیز خاطر نشان کرد: این سیلاب ها مخاطره زیادی برای ریل آهن 

نیز دارد که احداث کانال را به یک ضرورت فوری بدل می کند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

مشکل بیمه بیکاری رانندگان
 تاکسی و اتوبوس حل نشده است

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: بیمه بیکاری رانندگان اتوبوس 
و تاکسی در این مدت با توجه به تعطیلی حمل و نقل، لاینحل مانده است و پیگیر 
مطالبات هستیم و با توجه به اینکه تعطیلی اجباری بوده است با معضل کشوری 

مواجه ایم و باید تدبیر ملی انجام شود.
عباس ذاکریان در جلسه ستاد پیشگیری و هماهنگی پاسخ به بحران استان 
قم که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، عنوان کرد: بیمه بیکاری رانندگان 
اتوبوس و تاکسی در این مدت با توجه به تعطیلی حمل و نقل، لاینحل مانده 
است و پیگیر مطالبات هستیم و با توجه به اینکه تعطیلی اجباری بوده است با 
معضل کشوری مواجه ایم و باید تدبیر ملی انجام شود. معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم گفت: این رانندگان در 3 درصد بیمه خویش فرما که به دلیل عدم 

دستیابی به درآمد پرداخت نکرده اند با مشکلات زیادی مواجه شده اند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خدای متعال، ماه رمضان را به عنوان میدانی 
برای مسابقه آفریدگانش آفرید تا به وسیله فرمان 

بُرداری از خدا، به سوی رضای الهی سبقت 
بگیرند. گروهی پیش افتاده، برنده شدند و 

گروهی هم عقب مانده ، محروم گشتند.

شنبه -بیستم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5030

كتاب من لا یحضره الفقیه ج ٢ ص 1٧٤ ح ٢05٧

طرح: مهدی عزیزی

مالیات خانه های خالی رو اینجوری می گیرن!

از خدمات سردار  با حضور فرمانده ناجای کشور و استاندار قم  طی مراسمی 
آقاخانی قدردانی و سردار میرفیضی به عنوان فرمانده جدید نیروی انتظامی استان 

قم معرفی شد. 
استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت تقویت احساس امنیت دراستان قم
استاندار قم روز چهارشنبه در مراسم تودیع و معارفه فرمانده نیروی انتظامی استان 
قم طی سخنانی خدمت در قم را توفیق الهی دانست و با اشاره به ویژگی های منحصر 
به فرد استان قم گفت: وجود بارگاه حضرت معصومه )س( و حضور مراجع عظام 
تقلید، مرکزیت جهان تشیع و قرار گرفتن در محور مواصلاتی 17 استان کشور 

مسؤولیت مضاعفی را متوجه مسؤولان این استان کرده است.
بهرام سرمست با بیان اینکه خدمت به مردم و توسعه و پیشرفت بدون همکاری 
و تعامل دستگاه ها و نهادی مسؤول محقق نخواهد شد افزود: در استان قم شاهد 

سطح بالایی از این همدلی و همگرایی در مناسبت های مختلف هستیم.
سرمست با قدردانی از زحمات و تلاش های نیروی انتظامی در برقراری نظم و 
امنیت، به نقش تأثیرگذار این نیرو در مقابله با کرونا اشاره و خاطرنشان کرد: نیروی 
انتظامی علاوه بر انجام وظایف ذاتی خود، در تامین امنیت سلامت مردم و اجرای 
شایسته طرح فاصله گذاری اجتماعی نقش بسیار مهمی را ایفا کرده است . وی با 
تأکید بر اهمیت آمادگی ها و برنامه ریزی ها در مراحل مختلف قبل، حین و بعد از 
بحران ها، از استان قم به عنوان نخستین استان درگیر بحران کرونا و بدون فرصت 
برنامه ریزی قبلی اشاره و تصریح کرد: این شرایط موجب شد تا تمام توان استان به 
مدیریت مسائل مربوط به حین و بعد از بحران معطوف و متمرکز شود. استاندار قم 
همچنین با اشاره به همراهی و حمایت های راهگشای مراجع عظام تقلید، روحانیت 
و ائمه جمعه برای عبور موفق از این بحران تصریح کرد: امروز خوشبختانه در مدیریت 
و کنترل این بیماری در کشور و استان قم به یک موفقیت نسبی رسیده ایم. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جایگاه مطلوب استان قم در شاخص امنیت 
فیزیکی و روانی گفت: از این حیث، قم وضعیت بسیار خوبی در مقایسه با سایر 

استان های کشور دارد.
سرمست با تاکید بر تقویت احساس امنیت به عنوان یک اولویت در سطح استان قم 
افزود: در این راستا ارائه آموزش های حرفه ای برای مقابله با جرائم سایبری و سازمان 
یافته برای پیشگیری از وقوع جرائم ضروری است. وی همچنین با اشاره به حضور 
گسترده ی اتباع خارجی در استان قم گفت: ساماندهی اتباع با توجه به وضعیت 

استان قم نیز از اهمیت ویژه برخوردار است.
از  نیز  را  متجاهر  معتادین  ساماندهی  نیز  و  سرقت  از  پیشگیری  قم  استاندار 
اولویت های استان دانست و تصریح کرد: در قم باید احساس امنیت بیش از سایر 
استان های کشور باشد. وی با تاکید بر اهمیت حاکمیت مدیریت علمی و کارشناسی 
نیروی انتظامی گفت: پلیس در عین اینکه باید مظهر اقتدار باشد در شهر کریمه اهل 

بیت بایستی منشاء احساس آرامش برای شهروندان و تأمین فضای اعتدال باشد.
سرمست در بخش پایانی سخنان خود با تأکید بر لزوم توجه به موضوع ارتقاء رده 

انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: تحقق این مهم نقش بسیار تعیین کننده ای در 
زمینه تأمین امنیت مطلوب و پایدار استان خواهد داشت.

فرمانده  جدید انتظامی استان قم مطرح کرد :
تحقق امنیت مردم پایه از اولویت های اصلی پلیس قم 

فرمانده  جدید انتظامی استان قم نیزدر این مراسم گفت: تحقق امنیت مردم پایه 
و همچنین پاسخگو بودن به مطالبات مردم از اولویت های اصلی پلیس قم خواهد 
بود.   سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: مقام معظم رهبری خدمت به قم را 
خدمت به آبروی نظام اسلامی" برشمردند، از اعتماد فرمانده ناجا که توفیق خدمت 
در این شهر علم و فقاهت را برای این حقیر فراهم کردند سپاسگزار بوده و برای این 

نعمت الهی پیشانی خضوع و سپاس به زمین می سایم.
وی گفت: ان شاءالله با عنایت پرودگار و استمداد از حضرت فاطمه معصومه )س( 
و همت و تلاش مضاعف و همکاری همکاران خدوم استان قم، از تمام ظرفیت های 
برون سازمانی برای تحقق رضایت خداوند منان و امام عصر )عج(، مردم و زائران حرم 
اهل بیت)س( که شایسته بهترین ها هستند به عنوان سرباز ولایت بتوانم خدمتی 
در شان این شهر مقدس در کارنامه خود به ثبت برسانم. فرمانده انتظامی استان قم 
گفت: برای تحقق امنیت مردمی و مردم پایه، پاسخگو بودن به مطالبات مردم و تربیت 
پلیسی در تراز انقلاب اسلامی و پلیسی به عنوان یار مهربان مردم قطعاً تلاش کرده 
تا بتوانیم با سرعت بیشتری در تحقق این امور با پایبندی به اصولی که تاکید فرمانده 
ناجاست و با به کارگیری دانش و فناوری روز و سرعت پاسخگویی به مردم و نقش آن ها 
به عنوان سرمایه اصلی پلیس گام برداریم. وی با بیان اینکه خط قرمز پلیس، اسلام، 
انقلاب و ولایت است، اضافه کرد: پلیس قم آمادگی دارد از همه نظرات، پیشنهادات 
و انتقادات استفاده کرده و با بهره گیری از آن ها در تقویت خود و ارتقاء خدمت رسانی 
با همکاری همه دستگاه ها، علما و اعضای شورای تامین و نمایندگان مجلس، مردم 

و اصحاب رسانه بتوانیم با خرد جمعی پاسخگوی مطالبات مردم باشیم.

با حضور فرمانده ناجا و استاندار قم :

فرمانده جدید نیروی انتظامی قم معرفی شد 

واکنش  استاندار قم به درخواست بازگشایی اماکن مذهبی:

وضعیت کرونایی قم همچنان قرمز است 
مهار کامل بیماری کرونا در اولویت است

استاندار قم درواکنشی نسبت به درخواست جمعی از مردم برای بازگشایی اماکن مذهبی گفت: قم 
همچنان در وضعیت قرمز کرونایی قرار دارد.  " بهرام سرمست" در گفت وگویی بیان کرد: گاهی شهروندان 
می پرسند چرا باوجوداینکه مردم در قرنطینه های خانگی به سر برده و موازین بهداشتی را مراعات کرده اند 
همچنان وضعیت کرونایی استان قرمز است. وی اضافه کرد: مردم باید بدانند که وضعیت قم در مقایسه با 

شهرهای دیگر کشور در میزان ابتلا به ویروس کرونا همچنان قرمز است و سفید نشده است.
امکان عادی سازی اوضاع نیست

استاندار قم با هشدار نسبت به خطر کرونا تاکید کرد: وضعیت استان  قم در رابطه با شیوع کووید 19 
عادی نشده و نمی توانیم عادی سازی شرایط را دنبال کنیم. وی یادآور شد: مردم دغدغه بازگشایی اماکن 
مذهبی رادارند و همه ما دل تنگ این اماکن به ویژه حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس 
جمکران و بقاع متبرکه هستیم ولی در حال حاضر همچنان باید تلاش برای مهار کامل بیماری کرونا در 

قم در اولویت باشد.

مدیر حرم مطهر بانوی کرامت :

بازگشایی مسیر خیابان ارم درمحدوده حرم مطهر
مدیر حرم مطهر بانوی کرامت گفت: مسیر خیابان ارم قم در محدوده حرم مطهر به منظور تسهیل در 

تردد زائران و مجاوران تا اطلاع ثانوی بازگشایی شد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی اشرف عبدی طی گفت وگویی اظهار کرد: این اقدام با پیشنهاد مدیریت 
حرم مطهر با موافقت تولیت محترم و شورای تأمین استان قم انجام گرفته است که رضایت و رفاه مجاوران 
کریمه اهل بیت)س( را به دنبال خواهد داشت. وی اظهار داشت:  این مسیر که به علت شیوع کرونا ویروس 
و تعطیلی حرم و همچنین عملیات عمرانی شهرداری به منظور بازسازی میدان آستانه بسته شده بود تا 
اطلاع ثانوی باز خواهد بود و تصمیمی برای بستن این مسیر اتخاذ نشده است. وی افزود: درایام بسته 
بودن موقت درب های حرم مطهر فعالیت های این آستان مقدس متوقف نبوده و خدمات مختلف فرهنگی 
اجتماعی و فعالیت های عمرانی در حرم مطهر در جریان است. تعطیلی موقت حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران بیست و ششم اسفندماه سال گذشته در قالب یک بیانیه مشترک 
از سوی استاندار قم و تولیت های حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد جمکران به منظور همراهی با 

روند مقابله با شیوع بیشتر ویروس کرونا  اعلام شد.
 

برای سکونت دو ساله؛

یک خیّر قمی آپارتمان ۱۸ واحدی خود را در اختیار 
نیازمندان قرار داد

 یک خیّر قمی آپارتمان 18 واحدی نوساز خود را برای سکونت دوره ای دو ساله مددجویان کمیته امداد 
استان قم، در اختیار آنها قرار داد. همزمان با ماه مبارک رمضان و در آستانه میلاد کریم اهل بیت )ع(، 
یکی از خیران قمی، آپارتمان 18 واحدی نوساز خود را در اختیار کمیته امداد استان قرار داده است تا 
مددجویان این نهاد به صورت دوره ای دو ساله در آنجا زندگی کنند. این خیّر که حاج حسن آقاجانی نام 
دارد با اشاره به اینکه این ساختمان را عمارت پرواز نامگذاری کرده است گفت: علت این نامگذاری این 
است که طبق توافق های انجام شده با کمیته امداد استان قم و مددجویان این نهاد ساکنان این ساختمان 
باید در یک بازه دو ساله خانه دار شده و این واحدها به نیازمندان دیگری واگذار شود. وی که همیشه در 
کنار نیازمندان و مددجویان کمیته امداد است، خبر از احداث و واگذاری خانه ای بیشتری به مددجویان 
داد. سید مرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد نیز از اعتماد خیران کمیته امداد به این نهاد قدردانی کرد 
و گفت: طرح جدید کمیته امداد استان قم در واگذاری دوره ای مسکن به آنها تا زمان خانه دار شدنشان 

طرح خوبی است و می توان این طرح را در کل کشور گسترش داد.

با دستور دادستانی قم و اقدام عوامل انتظامی:

بزم شبانه اراذل واوباش در قم متلاشی شد 
طی عملیاتی با شناسایی محفل نامشروع شبانه تعدادی اراذل و اوباش سابقه دار در قم 22 نفر از این 
اشرار دستگیر شدند. به گزارش  مهر، دادسرای مرکز استان قم اعلام کرد: شامگاه پنج شنبه محفل 

نامشروع شبانه تعدادی اراذل و اوباش سابقه دار در یکی از محله های شهر قم شناسایی و متلاشی شد.
لازم به ذکر است: در این عملیات 22 نفر از اراذل و اوباش سابقه دار قم دستگیر شدند و مقادیری 

مشروبات الکلی، سلاح سرد و شوکر از متهمان کشف و ضبط شد.

با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
اشاره به طرح جامع دوچرخه سواری قم گفت ::برنامه 
از دوچرخه  استفاده  افزایش ضریب  برای  شهرداری 
به هشت درصد در 13 سال آینده روند بسیار مشکلی 
دارد. محسن بهشتی روز چهارشنبه درجلسه شورای 
اظهارداشت:  استانداری،  کرامت  سالن  در  ترافیک 
دوچرخه سواران  برای  نسبی  امنیت  قم  خیابان های 
ایجاد  وسیله  این  از  استفاده  زیرساخت های  و  ندارد 

نشده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ابراز 
شهرداری  دوچرخه سواری  جامع  طرح  در  کرد: 
این که طرح  و  رعایت شود  توزیع  در  قم،باید عدالت 
از  یکی  به عنوان  چهار  منطقه  در  شهرداری  آزمونه 
مناطق مرفه قم اجرا  شود، پذیرفتنی نیست. بهشتی 
خاطرنشان کرد: تجربه نشان داده که کارهای نمادین 
و  نبوده  اثرگذار  دوچرخه سواری  فرهنگ سازی  برای 
باید به دنبال کارهای کارشناسی مشترک فرهنگی و 

ترافیکی برویم. وی بیان داشت: 116 تن سال گذشته 
براثر تصادف های درون شهری در قم جان باختند که 
نشان می دهد زیرساخت های ترافیکی شهر قم مطلوب 
نیست و در این شرایط توسعه دوچرخه سواری می تواند 
بخشی از آمار تصادف ها را کاهش دهد.  وی اضافه 
کرد :در ایام شیوع کرونا برخلاف کشورهای غربی آمار 
استفاده از وسایل شخصی افزایش داشته و مردم به 

سمت  استفاده از دوچرخه روی نیاورده اند.
احتمال سیلاب های بحرانی در رودخانه قم 

جدی است
در  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
بخش دیگری از سخنان خود بابیان این که احتمال 
سیلاب های بحرانی در رودخانه قم جدی است،گفت: 
ضریب کنونی عبور آب از سطح شهر به ویژه در اطراف 
حرم حضرت معصومه)س( 200 مترمکعب در ثانیه 
وی  یابد.   افزایش  مترمکعب  به 500  باید  که  است 
تصریح کرد: در طول چند دهه اخیر به صورت مستمر 

از عرض رودخانه قم کاهش و به خیابان های پیرامونی 
داشت:  اظهار  همچنین  وی  است.  افزوده شده 
فروشگاه کوثر به دلیل تجاوز به حریم رودخانه دو ماه 
برای تعیین تکلیف پارکینگ اختصاصی خود فرصت 
می شود.  جمع آوری  پارکینگ  این  بعدازآن  و  داشته 
بهشتی بیان کرد: همچنین برای کنترل سیلاب مسیر 
دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( و استخر نیک اندیش 
نیز باید جمع آوری شود. معاون هماهنگی امور عمرانی 
 1400 سال  تا  قم  شهرداری  گفت:  قم  استانداری 
باید پل دسترسی به صورت روگذر به بیمارستان امام 
رضا)ع( را احداث کند و به مرحله بهره برداری برساند. 
وی با اشاره به کارکرد اصلی بلوار سردار شهید سلیمانی 
اظهار داشت: تجربه ثابت کرده که نباید با ذات طبیعت 
درگیر شد و تا حد امکان کارکرد رودخانه بودن این محور 
را حفظ کرد. وی ادامه داد: با حذف 5 رمپ دسترسی 
به رودخانه قم بر بار ترافیکی شهر قم افزوده می شود اما 

ایمنی رودخانه و امکان کنترل سیلاب بهبود می یابد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

زیرساخت دوچرخه سواری در قم فراهم نیست

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با انتقاد از شلوغی 
خیابان ها و عدم توجه مردم به هشدارهای بهداشتی، 
گفت: وضعیت تجمع در برخی اغذیه فروشی و بستنی 

فروشی های قم نگران کننده است.
محمدرضا قدیر با بیان اینکه بیاییم به حقوق شهروندی 
احترام گذاشته و به همدیگر رحم کنیم، گفت: عدم 
رعایت فاصله گذاری در اغذیه و بستنی فروشی ها و نیز 

تجمعات اطراف آن نگران کننده است.
وی افزود: در بازدید میدانی دو شب اخیر در سطح 
شهر احساس ناخوشایندی ایجاد می شود که انگار کرونا 
تمام شده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح 
کرد: شلوغی و ازدحام مراکز کسب و کار، عدم استفاده از 
ماسک و دستکش و عدم رعایت موازین بهداشتی توسط 
افراد معدودی استرس اوج دوباره کووید 19 را به همراه 
افراد جوانی که اصلًا  می آورد. وی تصریح کرد: شاید 
بدون  ناقلین  نمی کنند  رعایت  را  فاصله گذاری  اصول 
علامتی باشند که افراد مسن و پرخطر را شدیداً درگیر 

کنند. قدیر افزود: مجدداً خواهش می کنم به خودمان، 
کادر  مادرانمان،  و  پدر  و  خطر  پر  افراد  خود،  خانواده 
پزشکی و پرستاری رحم کنیم تا زحماتشان به هدر نرود.

پذیرش بیماران کرونایی فقط دربیمارستان 
کامکار 

دیگری  قم،دربخش  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس   
دیگر  به  همشهریان  از  گفت:برخی  خود  سخنان  از 
بیمارستانهای سطح شهر مراجعه می کنند که از آنها 
درخواست میکنیم، فقط به بیمارستان کامکار مراجعه 
کرونایی  بیماران  پذیرش  بیمارستانها  دیگر  و  کنند 
نخواهند داشت. قدیر بیان داشت: عملیات ضدعفونی 
در بیمارستان های فرقانی و شهید بهشتی که اختصاص 
به بیماران کرونایی داشت انجام شده و در حال حاضر به 

بیماران غیر کرونایی خدمات رسانی می کنند.
40 نفر از بیماران کرونایی بستری درقم بدحال 

هستند 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  درادامه از پذیرش 39 

نفر با تشخیص احتمالی کرونا در مراکز درمانی قم خبر 
داد و گفت: همشهریان توجه داشته باشند که کرونا تمام 
نشده است و هنوز ناقلین بسیاری در سطح شهر هستند 
که هیچ علائمی نداشته و تنها ویروس را منتقل می کنند. 
قدیر اظهار کرد: طی 24 ساعت گذشته و منتهی به 
نوزدهم اردیبهشت ماه، 39 نفر در مراکز درمانی قم با 
تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد 
تنفسی پذیرش شدند. وی بیان کرد: 17 نفر از این تعداد 
در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه 
و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و 

بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: در شبانه 
روز گذشته ، 18 نفر از کل بیماران بستری در بخش ها 
بیمارستان  از  معالج  پزشکان  توسط  بهبودی  از  پس 

ترخیص شدند
وی گفت:  در حال حاضر 135 نفر مشکوک به کرونا در 

قم بستری بوده که 40 نفر آنها بدحال هستند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تجمع در برخی اغذیه فروشی ها نگران کننده است

معاون وزیر راه از اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی از امسال  خبر داد


